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ZAKLJUČENA PRVA FAZA RAZGOVOROV MED KD, PSDI, PRI IN PSI?

Moro pripravlja po nalogu štirih delegacij 
dokument o programski izjavi nove vlade

Saragat je izjavil novinarjem, da je moč že danes potegniti zaključke doseda
njega dela - Komisija strokovnjakov izdelala osnutek o splošnih vprašanjih 
gospodarske politike - Mnenje Togliattija o značaju politike levega centra

TRST, sobota 16. novembra 1963

RIM, 21. — Ob 10.30 so se nadaljevali razgovori med delega
cijami štirih strank levega centra, da bi dosegle sporazum 
glede programa nove vlade. K prejšnjim članom delegacij so 
se danes pridružili še Ferrari-Aggradi za KD in Mari,otti in 
Ferri za PSI. .Sestanek je trajal do 14.20. Pozneje, ko so na
čeli vprašanja gospodarskega značaja, Sta se razgovorov ude
ležila še prof. Saraceno za KD in Giolitti za PSD 

Z današnjim sestankom je moč smatrati, da so v glavnem 
zaključeni politični razgovori delegacij in dà so se sporazu
meli glede bistvenih potez, ki
naj označujejo politiko levega 
centra.

V popoldanskih urah so se 
sestali strokovnjaki štirih dele
gacij (Ferrari Aggradi, prof. 
Saraceno, Tremelloni, La Mal
ia in Giolitti), ki so obravna
vali nekatera vprašanja gospo
darskega značaja, ki so jih zlasti 
Podčrtali na dopoldanskem zase
danju. Na vprašanje novinarjev, 
ali so razpravljali o splošnih vpra
šanjih gospodarske politike ali o 
'Posebnih vprašanjih, je Tremel
loni dejal, da razpravljajo i o 
Prvih i o drugih in da so danes 
skoraj zaključili razpravo o sploš
nih vprašanjih gospodarske poli
tike. Glede tega bodo pripravili

osnutek, ki ga bodo dostavili 
predlaganemu predsedniku vlade 
Moru.

Na koncu dopoldanskega zaiej 
danja delegacij je Moro dal no- 
vinarjem naslednjo izjavo: «Pred. 
stavniki štirih strank so obrazlo
žili na teh prvih sestankih svo'a 
stališča, kakor izhajajo iz skle
pov vodstvenih organov glede 
splošne programske plati, ki mo
ra po njihovem mnenju označe
vati politiko levega centra. Pro
sili so me, naj pripravim osnu
tek, ki bi mogel predstavljati sin
tezo .obrazloženih zahtev.» Na 
vprašanje, ali bo jutri nov sesta
nek delegacij, je Moro dejal, da 
še ne more predvideti, kdaj bo 
ta sestanek; na vprašanje pa, kaj 
bo delal popoldne, ko itak ne

KONGRES SINDIKATOV flFL-CIO

Kennedy je zaskrbljen 
zaradi visoke brezposelnosti
Poziv kongresu, naj odobri zakon o znižanju 
davkòv in zakon o državljanskih pravicah

NEW YORK, 15. — V New Y orlai se je začel kongres sindi
kata AFL-CIO. Na današnji seji je govoril predsednik Ken
nedy. Dejal je, da so ZDA «sedaj močnejše kakor kdaj ko
li», toda «gospodarska varnost je sedaj glavno vprašanje, s 
katerim ima dežela opravka».

Predsednik je dejal, da so ZDA 
Podvojile količino strateškega je
drskega orožja, zvišale so za 45 
odstotkov število divizij, ki se lah
ko hitro Uporabijo, prav tako so 
Podvojile program izdelovanja iz
strelkov «Polaris» in «Minute- 
ftian». «Posebne sile» za borbo 
Proti «prevratu» so' se zvišale za 
Približno 600 odstotkov.

Zatem je predsednik obžaloval, 
da je- brezposelnost dosegla letos 
v ZDA raven iz leta 1954, ki je 
bilo leto recesije. Pozval je wa
shingtonski kongres, naj v naj
krajšem času odobri načrt zakona 
o znižanju davkov. Dodal je, da 
bi odobritev tega programa ustva
rila nove trge, ki bodo nudili iz
hodišče ameriški proizvodnji. Te- 
Pju bodo sledile investicije, ustva
rila se bo spodbuda za posle, in 
s tem se bo povečalo povpraševa
nje po delovni sili. «Nujno in po
trebno je znižati davke, je nada
ljeval predsednik; ta ukrep bo 
Pomenil zavarovanje proti rece
ssi». Brezposelni bedo prvi čutili 
ugodnosti tega ukrepa, ki bo omo
gočil, kakor se predvideva, ustva
ritev dveh ali treh milijonov no- 
Vlh delovnih mest. Ce bo kongres 
nemudoma odobril načrt zakona,
Predvideva predsednik, da se bo 
°6 aprila prihodnjega leta začel 
•najdaljši in -najmočnejši gospo
darski razmah ZDA v času miru».

Predsednik je ualje dejal, da je 
tudi zakon o državljanskih pravi
cah največje važnosti. «Toda, da 
“o ta zakon učinkovit, potrebuje

mo večje število delovnih mest 
za delavce».

Nato je predsednik izjavil, da 
predvideva, da bo kongres izgla
soval program o zdravniški pod
pori starim najpozneje do konca 
leta. Izjavil je tudi, da se je zvi
šala kupna moč Američanov pod 
njegovo upravo. «Delavci v tovar
nah, je dejal, zaslužijo prvikrat v 
naši zgodovini več ko sto dolarjev 
tedensko, t.j. deset dolarjev več 
na teden, kakor pred tremi leti».

Na kongresu ie govoril tudi dr
žavni podtajnik Harlan Cleveland, 
ki je branil Kennedyjevo zunanjo 
politiko. Dejal je med drugim, da 
je Evropa danes močna in zato 
zahteva večjo udeležbo pri odlo
čitvah, ki se tičejo njene obram
be, ter da se z dvignjeno glavo 
pogaja o carinskih tarifah. Cleve
land je dodal, da so ZDA hotele 
prav to, «ker so države, ki zao
stajajo same sebi, prava alterna
tiva za komunistično infiltracijo».

Državni tajnik za delo William 
Wirtz je omenil program za po
moč tujini, o katerem razprav
ljajo v senatu ter je izrazil zado
voljstvo, ker je predsednik AFL- 
CIO podprl ta program.

Predsednik sindikata George 
Meani pa je v svojem govoru 
med drugim izjavil, da je avto- 
macija «pravo prekletstvo za mo
derno družbo». Pripomnil je, da 
«če se bo avtomacija še dalje iz
vajala v sedanjem ritmu, bo uteg
nila pripeljati deželo do kata
strofe».

bo sestanka delegacij, je Moro 
dejal: «Pripraviti moram ta doku
ment.»

V razgovoru z novinarji je Sa
ragat dejal med drugim, da je 
optimist glede zaključka poga
janj in da bo po njegovem mne
nju moč že jutri «potegniti za
ključke našega dela». Na vpraša, 
nje, ali misij pri tem na napove
dano šsiiVtezo» Mora, je Saragat 
dejal; «Točno tako. Nanašam se 
na dokument, ki ga bo Moro 
predložil štirim delegacijam, ln 
ki bo vseboval splošpe poteze 
programske izjave nove vlade,» 
Kar zadeva sestanek izvedencev, 
je Saragat dejal, da je bil današ
nji «sestanek posvečen splošnim 
vprašanjem gospodarske politike; 
«druge, komisije 1 strokovn jakov pa 
bod(), na podlagi teh splošnih na. 
čel, pripravile konkretne načrte 
in, usmcritv.e». Končno je Sara
gat odločno demantira) vest ne
kega časopisa, da naj bi prišlo 
do «prerekanja» med njim in 
Lombardijem glede zunanjepoli
tičnih vprašanj.

V zvezi z vestjo, ki jo je obja
vili agencija «Nuova stampa», in 
na podlagi katere, naj bi name
ravali sestaviti novo vlado, ki bi 
jo socialisti le podpirali od zu
naj, se v pristojnih krogih pripo
minja, da je predlagani predsed
nik vlade že po prvem sestanku 
delegacij izjavil, da so vse dele
gacije izrazile voljo, da dosežejo 
sporazum glede vlade in namen, 
da se -sestavi vlada s sodelova
njem FSI.

Za prihodnjo številko tednika 
KFI «Rinascita» je Togliatti napi
sal uvodnik, v katerem zatrjuje 
med drugim, da politika levega 
centra izhaja iz naslednje dvojne 
prevare: KD — spričo dejstva, da 
se ji do sedaj še ni posrečilo «od
trgati PSI od njegovih tradicio
nalnih razrednih pozicij», prista
ja na takšen PSI, kakršen je, in 
mu nudi «kvečjemu nujno potreb
ne ustne koncesije z občimi pro
gramskimi formulami»; ko bo PSI 
vključen v vlado in v «podvla- 
do», se bo vprašanje rešilo samo 
po sebi. Stališče tajhika PSI -— 
nadaljuje Togliatti — izhaja iz 
iste demokristjanske sheme: «za
man je zahtevati od voditeljev 
strank, ki je že toliko let spojena 
z oblastjo, nai menja pot; ne za
htevajmo torej nič preveč nove
ga, kar bi jih spravilo v neraz- 
položenje, v krizo. Sodélujmo z 
njimi, s takimi, kakršni so: nekaj 
mi da nekaj». Togliatti nato pri
pominja, da je bolj utemeljeno 
prepričanje KD in socialdemokra
tov, ki «temelji morda tudi na 
izkušnji», da na oblasti «končno 
menja dušo in kožo prav tisti, ki 
pride do oblasti s preveč naivni
mi pretenzijami». Togliatti za
ključuje. da iz tega ne more pri
ti nič dobrega, «dokler ne pose
že vmes, kakor je upati, pogum
na politična sila, ki bo znala raz
trgati zaprašeno pajčevino in po- 
staviti jasno, z odločnostjo, am
pak na najbolj preprost način te
meljna vprašanja gospodarske in 
politične obnove italijanske druž
be».

V poslanski zbornici so dosta
vili poslancem zakonski osnutek, 
ki vsebuje določbe za razvoj 
športnih in rekreacijskih naprav 
za mladino. Gre za izgraditev o- 
krog 1500 športnih igrišč, da bi 
pospešili razvoj športne dejavno
sti med vsem prebivalstvom.

Spaak o odnosih 
Vzhod-Zahod

MONE, 15. — Belgijski zunanji 
minister Spaak je na nekem pre-
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Mednarodno vodstvo stranke Baas 
izvaja dejansko oblast nad Irakom

Odstavljeni novo in prejšnje vodstvo iraške sekcije stranke - El Sadi do
bil ukaz, naj ostane v Španiji - Obtožbe Kaira proti Veliki Britaniji

davanju med drugih izjavil: «So
vjeti hočejo najti za sedanje pro
bleme med Vzhodom in Zahodom 
rešitev, ki je drugačna od vojne, 
in potrebno je izkoriščati ta novi 
položaj za rešitev še nerešenih 
vprašanj.»

Spaak je nato izjavil, da je 
kljub temu potrebno, da NATO 
ne izgine in da se ne menja za
hodna politika, ker da prav za
radi NATO sedaj lahko diskuti
rajo s Sovjetsko zvezo.(

Spaak je nadaljeval; «Razlogi 
sedanje popustitve napetosti so 
drugačni. V Sovjetski zvezi je 
kmetijska kriza, ki jo je treba 
pripisati režimu, huda bremena, 
ki jih nalaga jedrsko oboroževa
nje, želja sovjetskega ljudstva, da 
uživa boljše življenjske pogoje 
itd. Toda ostane dejstvo, da Hru- 
ščov nudi svetu miroljubno so
žitje in ne verjame več, da je 
vojna neizbežna. Za obrambo teh 
dveh idej je razdelil komunistič 
ni svet in se' je ločil od Kitajske. 
Globoki razlogi tega položaja so 
v dejstvu, da jedrska vojna ne

bi pustila ne zmagovalcev ne pre. 
màganih, in tudi v volji Hruščo- 
va, da reši svoje gospodarske 
probleme.»

Močan potres 
pri Ljubljani
LJUBLJANA, 15. — Prebi

valstvo Ljubljane in okolice 
je danes zjutraj ob 6. uri 15 
minut in 50 sekund prebudil 
močan potresni sunek. Po po
datkih geofizikalnega observa
torija ljubljanske univerze je 
bil ta sunek v Ljubljani 4. a- 
li 5. stopnje, v samem sredi
šču med Kresnicami in Ho
tičem v dolini Save pa 6. stop
nje. O kakršni koli škodi ni 
poročil.

Optimizem ob začetku konference 
organizacije afriške enotnosti
ZDA je pripravila načrt za rešitev maroško-alžirskega spora - Govor etiopskega cesarja
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MEJA, KI JO ZAHTEVA MAROKO 
MEJA, KI JO PRIZNAVA ALŽIRIJA

ADIS ABEBA, 15. — Konferenca zunanjih ministrov orga
nizacije .afriških držav se je za čela nekaj pred 16. uro po kra
jevnem času pod predsedstvom etiopskega cesarja. Navzoči 
so zunanji ministri 32 držav, ki bodo skušali najti rešitev 
maroško-alžirskega spora.
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TRIDESETA OBLETNICA OBNOVITVE DIPLOMATSKIH ODNOSOV

«Kulturna» hladna vojna med ZDA in SZ 
zaradi aretacije profesorja Barghoorna

V Moskvi obsojajo povezovanje zadeve Barghoorna s po
gajanji o kulturnem sporazumu - Tassov komentar

MOSKVA, 15. — Načelnik konzularne službe v ameriškem 
poslaništvu v Moskvi Thomas Fain je stopil danes v stik s 
sovjetskim zunanjim ministrstvom v zvezi z zadevo Barg- 
hoorn, toda ni dobil «nobenega zadovoljivega rezultata» Ame
riško poslaništvo je javilo, da le Fain zahteval, naj mu dovo
lijo sestanek z Barghoornom. To je že sedmo Fainovo posre 
dovanje po aretaciji Barghoorna.

Predstavnik ameriškega dr
žavnega departmaja jè izjavil,

BAGDAD, 15. — Mednarodno vodstvo stranke Baas (od ka- 
lerega so odvisna posamezna regionalna vodstva in tudi ira
ško) je objavilo sporočilo, v katerem pravi, da je kongres ira
ške stranke Baas, ki je bil v ponedeljek, nezakonit, in prav 
tako je nezakonito vodstvo, ki je bilo izvoljeno na kongresu, 
'6r se zaradi tega razpušča. Mednarodno vodstvo stranke je 
Prav tako odstavilo vodstvo iraške stranke, ki je bilo na obla
sti pred ponedeljkom. Vodstvo nad iraško sekcijo je prevze
te mednarodno vodstvo stranke.

Razen tega je mednarodno 
vodstvo sklenilo uvesti preiska- 
v(° «o vseh napakah, ki so bile 
storjene», in s tem v zvezi bo
rio sprejeli odločne ukrepe. O 
sankcijah v zvezi z dejavnost
jo članov stranke v Iraku bo 
odločalo izključno mednarodno 
vodstvo. Razen tega bodo v šti
rih mesecih pripravili nove vo- 
hlve v stranki in kongres stran- 
ke v Iraku, da izvoli novo iru- 
sko vodstvo.

v Madridu je bivši tajnik stran- 
??. Baas Ali Sadi izjavil, da je do- 
?“ 1» Bagdada ukaz, naj ostane 

v Madridu. Kakor znano je 
V11 Sadi včeraj javil, da se bo 
«anes vrnil v Bagdad. Prav tako 
J®. J» Bagdada pozvali pomočnika
(ojmstrskega predsednika Mažeda, 
r’.ie bil tudi izgnan, naj se ta- 
?°J vrne. Mažed ie davi odpotoval 

Madrida.

Mednarodnemu vodstvu stranke 
Baas predseduje Michel Aflak, ki 
je ustanovitelj stranke. V vodstvu 
so predstavniki stranke Baas iz 
Sirije, Iraka, Jordanije, Libanona 
in drugih arabskih držav. V kro
gih stranke se že dolgo časa go
vori o osebnih nesoglasjih med 
Sadijem in Aflakom.

Vodstvo iraške stranke Baas 
ima dejansko nadzorstvo nad ira
ško vlado. Nekateri libanonski ča
sopisi so novico, da je mednarod
no vodstvo prevzelo odgovornost 
nad iraškim vodstvom, objavili pod 
naslovom: «Aflak vlada v Iraku».

Iz Bejruta javljajo tudi, da so 
prispele sinoči v Bejrut tri iraške 
osebnosti, ki bodo tam ostale «ne
kaj dni». Ti so minister za komu
nikacije Abdul Lalif, ravnatelj za 
javno varnost Džamil Sabri, in na
čelnik vojaškega vohunstva Abdel 
Hamid.

, Kairski list «Al Ahram» obtožu

je Veliko Britanijo, da dobavlja 
orožje stranki Baas. «Velika Bri
tanija, piše list, dobavlja orožje 
vsakikrat, ko ga voditelji stranke 
Baas zahtevajo, in razen tega sku
ša spraviti iraško stranko Baas s 
Kuvajtom. Velika Britanija in dru
ge tuje države, ki imajo interese 
na arabskem področju, so našle 
v stranki Baas svojo zadnjo mož
nost, da preprečijo revolucionarni 
napredek na tem področju. Veli
ka Britanija bo podpirala stranko 
Baas, dokler bosta obe proti 
Kairu».

Protesti črncev 
v ZDA

WILLIAMSTON, 15. — Skupina 
54 črncev je skupno s štirimi be
limi seminaristi, ki jih je vodilo 
petnajst belih protestantskih pa
storjev, organizirala včeraj v Wil- 
liamstonu v Severni Karolini pro
testni pohod proti plemenskemu 
razlikovanju. Vse demonstrante so 
aretirali. Pastorji niso hoteli polo
žiti kavcije 500 dolarjev, ki jo je 
sodnik zahteval za njihovo začasno 
svobodo; zato so jih poslali v za
por. Sklenili so. začeti gladovno 
stavko.

da sovjetska vlada ni še odgo
vorila na ameriške proteste v 
Moskvi in da vztraja pri trdit
vi, da je prof. Barghoorn vohu
nil.

Medtem je ameriško poslaništvo 
v Moskvi davi uradno sporočilo 
sovjetskemu državnemu odboru za 
kulturne odnose s tujino, da je 
ameriška uradna delegacija, ki bi 
morala jutri začeti v Moskvi raz
govore o obnovitvi sovjetsko-ame- 
riškega kulturnega sporazuma, od
ložila svoj odhod. Kulturni spo
razum za leto 1962-63 poteče 31. 
decembra. Sedaj so se imeli za
četi razgovori za 1964-1965.

Ameriško poslaništvo je sporo
čilo sovjetskemu državnemu od
boru, da so se odločili za odloži
tev zaradi aretacije profesorja 
Barghoorna. Ta je v okviru spo
razuma za 1962-1963 organiziral iz. 
menjavo študentov med univerza
ma v Yalu in Kijevu. Ameriško 
poslaništvo sporoča, da so pred
stavniki sovjetskega državnega 
odbora protestirali proti temu a- 
meriškemu sklepu in poudarili, 
da aretacija prof. Barghoorna ni
ma nič opraviti s kulturnimi od
nosi med obema državama.

Na drugi strani pa je pred
stavnik ameriškega poslaništva 
sporočil, da bo predsednik sovjet
skega državnega odbora za upo
rabljanje atomske energije Petros- 
jan odpotoval jutri iz Moskve z 
drugimi desetimi sovjetskimi znan
stveniki na dvotedenski obisk v 
ZDA, kjer si bodo ogledali ame
riške atomske naprave. Delega
cijo je povabil predsednik ame
riškega odbora za atomsko ener
gijo Glenn Seaborg, gi je maja 
obiskal skupno z drugimi ameri
škimi znanstveniki Sovjetsko zve
zo.

Funkcionarji ameriškega posla
ništva so danes bojkotirali spre
jem v «Domu prijateljstva» ob 
30. obletnici obnovitve diplomat
skih odnosov med Sovjetsko zvezo 
in ZDA po oktobrski revoluciji. 
Sestanka se ni udeležil niti en 
ameriški funkcionar. Pomočnik 
sovjetskega zunanjega ministra 
Valerijan Zorin, ki se je udeležil 
sprejema, je v razgovoru s čas
nikarji obžaloval, da so ZDA 
sklenile odložiti pogajanja za ob
novitev kulturnega sporazuma za
radi aretacije Barghoorna. Dodal 
je, da gre za povsem izumetni
čeno povezavo, in da ne vidi 
razloga, zaradi katerega naj bi 
osamljen incident vplival na celo 
vrsto sovjetsko-ameriških odnosov.

Časnikarji so Zorinu omenili, 
da v ZDA vsi prisegajo na ne
dolžnost Barghoorna. Zorin pa jih 
je pozval, naj bodo «bolj previd
ni, ko podajajo take izjave v zve
zi z neko drUgo osebo», ki je 
med bivanjem v tuji državi «de
lala stvari, ki se ne tičejo nje
nega dela».

Washingtonski dopisnik agenci
je Tass je sinoči obtožil ameriški 
državni departma, da izkorišča 
aretacijo prof. Barghoorna, da 
«ustvari železno zaveso» okoli so
vjetske kulturne delegacije, ki je 
sedaj v ZDA. «Po nalogu držav
nega departmaja, pravi dopisnik, 
so nekateri ameriški senatorji in 
poslanci odpovedali že določene 
sestanke s sovjetskimi obiskoval
ci, in washingtonski tisk je igno
riral njihov prihod.» Dopisnik pra
vi dalje, da kot opravičilo za boj
kot zatrjujejo, da predstavlja so

vjetska kulturna delegacija «so- 
.vjetski propagandni stroj», in da 
na splošno gre za «skrajno ne
varne in sumljive osebe». «Toda 
pravi razlog je, dodaja dopisnik, 
da je ameriški državni departma 
dolgo časa skušal prevzeti nad
zorstvo nad celotnim programom 
stikov med sovjetskim in ame
riškim ljudstvom.»

Vodstvo univerze Georgetown v 
Washingtonu je odpovedalo obisk 
devetih članov sovjetske kultur
ne delegacije. Vodstvo zatrjuje, 
da bi sovjetski gostje «tvegali, da 
jih študentje slabo sprejmejo». 
Tudi univerza v državi Maryland 
je včeraj javila, da je odpovedala 
vabilo članom sovjetske delega
cije. Ravnatelj «National Galler- 
ry Of Art» v Washingtonu, ki je 
imel včeraj sprejeti na kosilu tri 
sovjetske obiskovalce, je odpove
dal vabilo. Tudi večerja, ki jo je 
organizirala pisateljica Agnes 
Meyer in katere bi se moralo 
udeležiti vseh šestnajst članov so
vjetske delegacije, je bila odpo
vedana. Prav tako je senat od
klonil sprejem delegacije. Vendar 
pa so voditelji sovjetske delega
cije izjavili, da bodo kljub temu 
dokončali predvideno tritedensko 
potovanje po ZDA.

Tajnica sovjetskega organizma, 
ki skrbi za sovjetsko-ameriške od
nose, Tamara Mamedova je izja
vila, da je tako ravnanje «podlo».

Pripomnila je, da sovjetska de
legacija, ki je prišla v ZDA v 
upanju, da izboljša odnose med 
obema deželama, «ne bi smela 
biti kaznovana zaradi incidenta, 
za katerega ni odgovorna».

Ob 30. obletnici obnovitve di
plomatskih odnosov med ZDA in 
Bovjetsko zvezo pišejo «Izvestija», 
ua ZDA in SZ «morejo in mora
jo delovati za stvar miru in med

narodnega sodelovanja». Članek 
omdnja važnost zbližanja med o- 
bema državama in sovjetsko-ame- 
riško vojaško sodelovanje v drugi 
svetovni vojni ter poudarja, da 
sta za Sovjetska zvezo zelo važna 
normalizacija in izboljšanje od
nosov z ZDA.

Nova resolucija 
o razorožitvi

NEW YORK, 15.— Politični od
bor OZN je danes brez glasova
nja odobril resolucijo, ki poziva 
ženevsko konferenco o razorožitvi, 
naj z vso odločenostjo obnovi svo
je delp. Albanija se ni udeležila 
glasovanja. Resolucijo mora sedaj 
odobriti še glavna skupščina.

V krogih v QZN upajo, da se 
bo delo konference v Ženevi mo
glo nadaljevati sredi januarja.

Dokončno besedilo resolucije o 
razorožitvi, ki jo je predložilo 47 
držav političnemu odboru, upošte
va nekatere predloge Sovjetske 
zveze. Vendar pa je bil zavrnjen 
sovjetski predlog, .naj bi črtali iz 
uvoda resolucije sklicevanje na 
skupno sovjetsko-ameriško izjavo 
iz leta 1961, ki se tiče dogovor
jenih načel za pogajanja o raz
orožitvi. ZDA so vztrajale, naj 
uvod ostane nespremenjen.

Črtali so tudi dva paragrafa, 
ki sta poudarjala: 1. da «se mora 
ženevska konferenca nujno posve
titi proučevanju številnih stran
skih ukrepov, glede katerih se 
zdi sporazum mogoč v kratkem 
času». 2. «Nadaljevati mora po
skuse za sporazum o ukrepih, ki 
naj zmanjšajo nevarnost vojne po 
pomoti ali zaradi nenadnega na
pada, prav tako kakor ukrepe, ki 
naj preprečijo širjenje jedrskega 
orožja.»

Na predlog Sovjetske zveze so 
vključili v resolucijo paragraf, ki 
govori o «ukrepih, ki lahko zmanj. 
šajo mednarodno napetost, zmanj
šajo možnost vojne in olajšajo 
sporazum o splošni in popolni raz
orožitvi».
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VČERAJ URADNO SPOROČILO

G. Dej obišče SFRJ od 22. do 30. t. m. 
Ljubeljski predor končan

Delegacija britanskih .Trade Unionov v Zagrebu
(Od našega dopisnika)

BEOGRAD, 15. — Danes so urad
no javili, da bo na'vabilo pred
sednika republike maršala Tita od 
22. do 30. t.m. obiskala Jugosla
vijo romunska državna delegaci
ja pod vodstvom predsednika dr- 
žavnega sveta Romunije Georgiuja 
Deja.

V Zagrebu so se končali nocoj 
razgovori med delegacijo Zveze 
sindikatov Jugoslavije in delega
cijo britanskih «Trade Unionov», 
ki so se začeli 11. t.m v Beogra
du. Med razgovori, ki so potekali 
v prisrčnem ozračju in v duhu 
medsebojnega razumevanja, je bi
la izražena obojestranska želja, 
da se začeti stiki nadaljujejo. V 
čast britanski delegaciji je pred
sednik centralnega sveta Zveze 
sindikatov Jugoslavije Svetozar 
Vukmanovič priredil nocoj v ho
telu «Esplanade» večerjo. Britan
ska delegacija odhaja jutri iz Ju 
goslavije.

Iz Ljubljane poročajo, da so po 
več mesecih končali danes glavna

dela na ljubeljskem predoru na 
jugoslovansko-avstrijski meji. Ta 
dogodek so proslavili v samem 
predoru zastopniki Slovenije in 
Koroške. Clan izvršnega sveta Slo
venije Kadunc in namestnik pred
sednika koroške pokrajinske vla
de inž. Truppe sta v svojih go
vorih poudarila pomen tega ob
jekta, ki lahko služi kot dokaz 
sodelovanja med sosednima drža
vama.

Predor je zgrajen na višini 1.050 
metrov, to je 20Q metrov pod se
danjim prelazom, čez katerega je 
pozimi zaradi velikih snežnih za
metov in velikega vzpona promet 
onemogočen. Graditev predora je 
velikega pomena ne samo zato, 
ker skrajšuje in olajšuje zvezo 
med Celovcem in Ljubljano, tem
več ker omogoča promet ne gle
de na letni čas. Promet skozi pre
dor bo uradno odprt v začetku 
prihodnje turistične sezone, ko 
bodo končana še nekatera manj
ša dela v samem predoru in zgra
jeni pristopi.

Konferenca Unesco 
o tujih delavcih 
v Švici

2ENEVA, 15. — V okrilju švicar
ske komisije Unesco bo od 17. do 
20. novembra v Bernu konferenca, 
ki se je bodo udeležili predstavni
ki vseh sektorjev. Sodelovali bodo 
tudi predstavniki tujih delavcev v 
Svici. Razpravljali bodo o številnih 
vprašanjih tuje delovne sile v Svici.

Konferenca, ki bo pripravila 
praktične predloge za organizacije, 
ki imajo opravka s tujimi delavci, 
bo razdeljena na štiri študijske 
skupine: J. Vprašanja sprejema, 
stanovanja, šole. 2. Delovna in sin
dikalna vprašanja ter poklicna iz
obrazba. 3. Zabava ter kulturna in 
športna dejavnost. 4. Načela, pravi
ce in' dolžnosti tujih delavcev in 
švicarskih državljanov do njih.

Švicarska komisija Unesco pou
darja, da živi sedaj v Svici približ
no 600 tisoč tujih delavcev, od ka
terih so večina Italijani. Zaradi te
ga ni moč več videti v navzočnosti 
teh delavcev samo gospodarski in 
tehnični činitelj, ki je posledica vi
soke konjunkture. Gre za problem, 
ki ga je treba proučiti s človeške
ga stališča in ki terja posebno po
zornost. Komisija izraža zaradi te
ga željo, naj bi se tuji delavci bolj 
aktivno .udeleževali švicarskega 
življenja.

Etiopski cesar je v svojim go
voru pozival r.a sodelovanje in 
enotnost afriške celine. Pozval je 
delegate, naj najdejo rešitev za 
vsa sporna vprašanja med dvema 
članicama organizacije. Konferen
ca bo nadaljevala delo na tajnih 
sejah do torka. Izjave raznih de
legatov dopuščajo domnevo, da 
bodo našli rešitev.

Zunanji miniscer ZAR Favzi je 
ob prihodu v Adis Abebo izjavil, 
da je ZAR pripravila načrt za 
rešitev alžirsko-maroškega spora.

Etiopska vlada je organizirala 
obširen program manifestacij na 
čast gostom.

Takoj po govoru etiopskega ce
sarja je senegalski zunanji mini
ster Tiam prevzel predsedstvo 
konference. V kratkem 'govoru je 
omenil (listino organizacije afriške 
enotnosti in je nato zaključil sejo. 
Delo se bo nadaljevalo jutri zju
traj.

Se pred začetkom konference je 
etiopski cesar, i.a tiskovni konfe
renci izjavil: «Med Afričani se
lahko popolnoma sporazumemo in 
zaradi tega ne potrebujemo tuj
cev. Nočemo nobenega tretjega 
bloka».

Cesar je zatem izjavil, da na
slanja svoj optimizem na «zavest, 
da sporne stranke morajo pokaza
ti tovarištvo v orožju, ki jih ja 
združilo proti kolonializmu in jih 
pripeljati do narodne neodvisno
sti». Opozoril je tudi, da listina 
afriške enotnosti odlo<po določa, 
da je treba vsa vorašanja predlo
žiti arbitražni komisiji, ki jo ime
nujejo afriški zunanji ministri. 
Omenil je zatem dobave orožja 
Somaliji in izjavil: «Nikoli nismo 
ugovarjali tem dobavam s pogo
jem, da ostanejo sorazmerne s 
potrebami obrambe. Vendar pa 
dobava znatnih količin orožja So
maliji v trenutku, ko ta dežela 
vztrajno postavlja ozemeljske za
hteve po etiopskih področjih in 
po nekaterih delih Kenije, pome
ni razpihovati ogenj Nato je ce
sar sporočil, da namerava v krat
kem obiskati pokrajino Harrar in 
po potrebi tudi pokrajino Ogaden, 
da reši to vprašanje «enkrat z a 
vselej».

MOSKVA, 15. — Agencija Tass 
javlja, da je svet mednarodne ban
ke SEV zaključil danes svoje delo 
in določil, da bo banka začela de
lovati s 1. januarjem prihodnjega 
leta. Za predsednika banke je bil 
imenovan podpredsednik sovjetske 
banke za tzvoz Konstantin Nazarkin. 
V upravnem odboru bo po en pred
stavnik za vsako državo članico, ki 
so: Bolgarija, CSSR, Vzhodna Nem. 
člja, Mongolija, Poljska, Romunija, 
Madžarska in SZ.

Pogajanja o splošni politiki, na 
katerih naj bi slonela nova Itali
janska vlada levega centra, so se 
med delegacijami štirih strank 
včeraj zaključila. Sedaj sestavlja 
Aldo Moro o rezultatih teh poga
janj zaključni dokument, ki ga 
bodo dokončno morale odobriti 
vse štiri delegacije. Strokovnjaki 
pa pripravljajo osnutek dokumen
ta o gospodarski politiki.

V Adis Abebi se je začela kon
ferenca zunanjih ministrov 32 afri
ških držav, ki bodo skušali najti 
rešitev maroško-alžirskega spora. 
Pred začetkom je etiopski cesar 
Haile Selasi poudaril, da se Afri
čani lahko popolnoma sporazu- 
mejo sami brez tujecv, ter da 
nočejo nobenega tretjega blo
ka. Glede orožja, ki si ga nabav
lja Somalija, pa je dejal, da po
meni razpihovanje ognja, kolikor 
gre za znatne količine v trenutku, 
ko Somalija postavlja ozemeljske 
zahteve po etiopskih in kenijskih 
področjih.

V Iraku pa je prevzelo vodstvo 
nad tamkajšnjo sekcijo stranke 
Baas mednarodno vodstvo te 
stranke, ki jo sestavljajo pred
stavniki Sirije, Iraka, Jordanije, 
Libanona in drugih arabskih dr
žav. To vodstvo bo uvedlo pre
iskavo o «storjenih napakah», 
sklepalo o sankcijah, v štirih me
secih pa bo pripravilo volitve in 
kongres iraške stranke, na kate
rem bo izvoljeno novo vodstvo. 
Na čelu mednarodnega vodstva 
je Michel Aflak, ki pa je v sporu 
z bivšim tajnikom iraške stranke 
El Sadijem, ki je dobil ukaz, naj

«. B. J še vedno ostane v Madridu, med

tem ko so pomočniku ministrske
ga predsednika, ki je bil tudi iz
gnan, ukazali, naj se takoj vrne. 
Kairski tisk obtožuje Veliko Bri
tanijo, da stranki Baas dobavlja 
orožje ter da ima z.drugimi drža
vami v stranki Baas svojo zadnjo 
možnost preprečitve revolucionar
nega napredka na področju Sred
njega vzhoda in da bo zaradi te
ga Anglija stranko Baas podpira
la, dokler bo proti Kairu.

Medtem pa se spor med ZDA in 
SZ zaradi aretacije ameriškega 
profesorja Barghoorna nadaljuje 
in poglablja, kako da je včeraj 
predstavnik ZDA že sedmič za
man posredoval pri sovjetskem 
zunanjem ministrstvu. Časnikarji 
so Zorinu, ki se je udeležil se
stanka ob priliki 30. obletnice ob
novitve diplomatskih odnosov 
med SZ in ZDA, omenili, da v 
ZDA vsi prisegajo na nedolžnost 
Barghoorna. Toda Zorin jim je 
dejal, «naj bodo previdni, ker gre 
za osebo, ki je med bivanjem v 
tuji državi delala stvari, ki se nje
nega dela ne tičejo».

Ameriški predsednik Kennedy 
je včeraj ponovno govoril, in si
cer na kongresu sindikata AFL- 
CIO. Med drugim je povedal, da 
so ZDA podvojile količino strate
škega jedrskega orožja in zvišale 
število divizij, ki se lahko hitro 
uporabijo, za 45 odst. ter podvo
jila program izdelovanja izstrel
kov «Polaris» in «Minuteman». 
Dejal je še, da je sedaj najbolj 
nujno znižati davke ter da delav
ci v tovarnah letos prvič zasluži
jo več kot sto dolarjev tedensko. 
Pri tem pa je izrazil zaskrbljenost 
zaradi visoke brezposelnosti.
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Manj krilatih konjev 
in dimniki brez dim

Po ponovnem prihodu na Ki
tajsko bi želel v tej reportaži o- 
pisati nekaj osebnih podatkov in 
napraviti majhen izlet v prete
klost. Kot dopisnik Tanjuga sem 
že bil v tej državi 42 mesecev. 
Bilo je to obdobje med začet
kom leta 1957 in koncem 1960, do
bro znano zaradi viharnih do
godkov v notranjem življenju Ki
tajske.

. V tem času, ki sem ga pretež
no preživel v Pekingu, sem bil 
priča mnogih premikov in proce
sov v državi, Ki je končala veli
ko revolucijo n šele vstopila v 
mirnodobno graditev. Ali je po
trebno omenjati, da so se prav 
v tem obdobju, če pustimo ob 
strani zgodovinsko revolucijo, raz
vijali dogodki, s katerimi se je 
Kitajska predstavila svetu kot 
nenavaden, svojevrsten činitelj.

Politika «100 cvetov» je šele na
povedala razmah ustvarjalnih sil 
države, pa jo je že zamenjala po
litika «velikih skokov, ljudskih 
komun in nove generalne linije» 
KP Kitajske. V dopisniški mapi 
so iz tega obdobja ostali številni 
dokumenti o burnih kampanjh, 
milijonskih premikih množic, ob
sežnih načrtih, nedvomnih dosež
kih, pa tudi napakah, katerih po
sledice je čutiti še sedaj.

Doseči in preseči Veliko Brita
nijo v industrijski proizvodnji v 
12 letih, izenačiti se z največjim 
dosegom svetovne znanosti v 10 
do 15 letih, doseči sodobno sve
tovno raven v kmetijstvu v ne
kaj več kakor eni dekadi, v ce
loti doseči in preseči mnoge raz
vitejše kapitalistične države v 
zgodovinsko minimalno kratkem 
roku — to so «amo nekateri iz
med obsežnih načrtov in nalog, 
s katerimi se je obdobje «veli
kih skokov» zapisalo v sodobno 
zgodovino Kitajske. To so tudi 
teme, s katerimi so je dopisnik 
največ ukvarjal med svojim pr
vim, tri in polletnim dopisniškim 
rokom na Kitajskem. Ponovno 
srečanje s Kitajsko in retrospek
tivni pogled na prejšnje obdobje 
oživljata stare spomine, vendar 
pa zastavljata tudi številna vpra
šanja.

Katere velike načrte izpred pe
tih ali šestih let so izpolnili na 
Kitajskem, kako danes živijo, 
razmišljajo in napredujejo v dr
žavi, kako se na notranji fronti 
reflektirajo velike teme zunanje 
politike, kateri so tisti činitelji v 
sami državi, ki pogojujejo in po
jasnjujejo sedanjo politično linijo 
KP Kitajske?

2e prvi vlzuelni stik z mestom 
opozarja na nekatera dejstva in 
spremembe, ki že sami zase ve
liko povedo. Na pekinških ulicah, 
na krajih, kjer so bili prej, ni 
več številnih krilatih konjev, 
nekdaj popularnih simbolov veli
kega skoka in velikih pretenzij 
v računih načrtovalcev. «Veliki 
skok» uporabljajo še zdaj kot 
programsko geslo v uradni poli
tiki graditve države, v praksi pa 
se je, posebno v minulih treh 
letih, gospodarski razvoj gibal v

razmerjih, ki so blia daleč pod 
normami načrtov o razvoju v 
skokih.

Velik premik v razvojnih pro
porcih je realnost, ki jo je ugo
tovil tudi minuli plenum CK KP 
Kitajske. Razglasitev politike 
«prilagojevanja» v kmetijstvu na 
tem plenumu je neka oblika pri
znanja, da so bili mnogi prejšnji 
načrti nerealni. Pod pritiskom 
prakse so bile deino in vsaj za 
zdaj spremenjene tudi nekatere 
temeljne postavke znane splošne 
linije KP Kitajske. Zaporedje 
prednosti je zdaj — kmetijstvo — 
lahka in težka industrija, v sa
mem kmetijstvu pa je še komaj 
kaj ostalo od prvotnih zamisli o 
ljudski komuni kot osnovni celi
ci komunistične družbe».

Nekatere posledice teh spre
memb je lahko opaziti. Dovolj je 
samo potovati po severni Kitaj
ski, od mongolske meje do Pe
kinga, pa že srečate spotoma na 
stotone tovarniških dimnikov 
brez dima in življenja. Naj so 
številni med njimi zrasli še v 
znani kampanji za «množično 
proizvodnjo jekla» ali pa so sad 
nerealnih načrtov in slabih ce
nitev in so jih gradili ob napač
nem času iri na napačnem kraju 

življenje . ni opravičilo njiho
vega nastanka in danes tragično 
samevajo na kitajskih obzorjih 
kot spomenik neke dobe, ki je 
zapustila globoke sledi v povojni 
zgodovini Kitajske.

Verjetno je, da na drugih kra
jih, kjer sp poznali več mere, 
kjer je bilo več realnih možno
sti in življenjsKe upravičenosti, 
brnijo stroji novih objektov, na
staja in se razširja podlaga za 
sodobno industrijalizacijo, brez 
katere si ni mogoče zamisliti po
hoda Kitajske iz zaostalosti. Vse
kakor pa ni dvoma, da je bilo 
vse, kar danes potrjuje svojo 
upravičenost, kar se postopoma 
prilagaja «realnejšim potrebam 
in možnostim države», plačano z 
drago ceno neizmernosti in zale
tavosti.

Ugotoviti je tudi treba, da na
letimo zdaj razen na te puste, 
zapuščene dimnike, poučne pro
izvode nekdaj priljubljenega ge
sla, da «tisto, kar nihče drugi ne 
more — Kitajec Zmore», na več 
obdelanih polj in ozelenelih po
vršin, na rezultate dejavnosti, ki 
je naravna za državo z več ka
kor 500 milijonov kmetov. Sado
ve te aktivnosti je lahko opaziti 
že med prvim sprehodom po pe
kinških’ ulicah. V Pekingu tečejo 
zdaj zadnji dnevi pozne jeseni, 
pustinjski veter napoveduje bliž
nji prihod neprijetne zime in me
sto se že odeva */ svojo klasič
no modro-črno zimsko barvo. Ob
vezno predzimsko sivino te jese
ni osvežujejo slike boljše založe
nosti mesta s poglavitnimi živ
ljenjskimi potrebščinami, Na pe
kinških stojnicah je tokrat več 
sadja in zelenjave, zelja, pese, 
sladkega krompirja in tistih za
čimb, zaradi katerih je kitajska 
kuhinja slavna in znana po sve-

tu. Več je tudi mesa, rib, jajc 
in izdelkov lahke industrije, če
prav še vedno v okvirih stroge
ga racionaliziranja in v precej: 
majhnih količinah. Rodovitno le
to, preusmeritev na kmetijstvo 
in precejšnje spremembe v siste-i 
mu ljudskih komun so dali re
zultate, ki jih prebivalstvo že ču
ti. Ena izmed dilem, ki pa tudi 
v takšnih razmerah ostaja neneh
no odprta je — koliko časa bo 
to trajalo, ali ne bodo že ju
tri, v novem obratu, stvari znova 
krenile po stari poti.

V praksi je torej precej odmi
kov od razglašene splošne linije, 
čeprav ta odstopanja niso jasno 
in javno uzakonjena v partijskih 
ali državnih dokumentih.

Ali bo Kitajska in kdaj začela 
tudi na mednarodnem področju 
upoštevati korekture prakse, ka
kor to delno počenja na notra
njem področju, pa je vprašanje, 
na katerega svet šele pričakuje 
odgovor.

BilANKO BOGUNOVIC
C«Komunist»j

Indijskemu ministrskemu predsedn iku Nehruju, ki ima 74 let, je če stitala skupina plesalk in pa kozmo. 
navtka Valentina Tereškova (desno), ki je v Indiji na poročnem potovanju 
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KAJ PRAVZAPRAV HOČE?

Argoud zahteva 
preiskavo o ugrabitvi
Nemško stališče je, da je treba 
Argouda vrniti nemškim oblastem

PARIZ, 15. — Bivši polkovnik 
Argoud je državnemu tožilcu pi
sal, če je bila uvedena preiska
va o okoliščinah njegove ugra
bitve v Miincheuu februarja me
seca. Ce bo odgovor pritrdilen, 
namerava Argoud nastopiti kot 
zasebna stranka. Kot je znano, bi 
moral biti po tezi nemških zvez
nih oblasti bivši voditelj OAS, ki 
je bil ilegalno ugrabljen na nem
škem ozemlju, vrnjen nemškim 
oblastem. Bundestag je že soglas
no sprejel tako stališče ter ga 
sporočil komisijam pravosodnega, 
notranjega in zunanjega ministr
stva.

Denes je preiskovalni sodnik 
sodišča za obrambo države opra
vil v Parizu prvo zaslišanje Ar
gouda glede dejanj, ki se mu pri-

Nove zgradbe v letoviških krajih 
uničujejo naravno lepoto teh kra
jev. Žal so sc odgovorne oblasti 
lega prepozno zavedle in danes je 
marsikje {okrajinska slika popol
noma spačena. Taka je danes Cer
vinia (zgoraj), kjer-rasejo nove hi
še že na samih smučarskih terenih, 
in tako je še v mnogih alpskih tu
rističnih središčih. Podobna .je uso
da Ligurije, kjer ogromne stavbe po
polnoma zakrivajo griče, kot kaže 
(spodaj) primer griča Torre del 
Mare, mimo katerega pelje cesta 
Aurelia proti Spotornu. Šele v zad
njem času skušajo ponekod neko
liko bolj paziti pri gradbenih do

voljenjih

pisujejo. Ni pa znano, če je Ar
goud, ki že ves čas od aretacije 
noče dajati izjav, kaj odgovoril 
na vprašanja sodnika.

V dobro informiranih krogih tr
dijo, da se namerava preiskava 
čimprej zaključiti, da bi lahko bil 
spomladi proces.

Pred političnim sodiščem 
portugalske ženske 
obtožene komunizma

LIZBONA, 15. — Včeraj so pri
šle pred politično sodišče v Liz
boni štiri ženske, ki jih obtožu
jejo, da pripadajo komunistični 
partiji Portugalske, ki je tu iz
ven zakona. Gre za Magdaleno 
Marques de Almeida, Conceicao 
Teles, Regino Dias Cavaleiro in 
Evo Amado. Te štiri ženske, naj 
bi bile- zbirale sredstva za stran
ko, vršile propagando in dale 
svoja stanovanja na razpolago- za 
sestanke članov KP Portugalska. 
Sodba bo izrečena jutri.

Aletta Artioli 
ima spet salon

TERNI, 15. — Lepotilni salon 
«Aletta» bo začel jutri ponovno 
sprejemati kliente odnosno klient, 
ke. Salon bo vodila njegova biv
ša lastnica Aletta Artioli, žena 
bivšega carinskega inšpektorja 
Cesara Mastrelle. Lepotilni salon, 
ki nosi njeno ime, ji je bil vr
njen v upravljanje z vsemi u. 
strežnimi napravami, s katerimi 
je bil opremljen pred zaplembo. 
V minulem cktobru je predsed
nik kazenskega sodišča v Terniju 
'dr. Taglienti sprejel zahtevo žene 
Cesara Mastrelle, naj bi ji izro
čili salon v upravljanje; salon je 
bil prej njena last in so ji ga 
zaplenili ' ob aretaciji. S tem salo
nom si Aletta Artioli namerava 
pomagati za vzdrževanje svojih 
dveh. otrok, ki morajo dokončati 
šolo. Za otroke je sodišče predvi- 
delo podporo 25.000 lir na me
sec. Prošnja žene bivšega carin, 
skega inšpektorja pa je prikazala 
sodišču, da omenjena vsota ne 
more zadoščati za stroške druži
ne in njena predstavka je bila 
sprejeta.

Pred ponovno otvoritvijo lepo
tilnega salona je gospa Mastrella 
napravila nekaj izpopolnjevalnih 
tečajev v Rimu, kajti osem mese
cev, ki jih je prebila v zaporu 
pred in po sodni obravnavi ter 
ostali čas, ko ni delala, ji niso 
dopuščali, da bi bila «na teko- 
čem» o zadnjih novostih na pod
ročju njenega poklica. Gospa Ma
strella bo mogla voditi salon, do
kler ta ne bo postal dokončna dr- 
žavna last. Jutri popoldne bo go
spa Artioli skupno z otroki obi. 
skala moža, ki je še vedno v za
poru v Terniju, da bi mu sporo- 
čila, da je začela spet delati.

Trije rudarji 
zapustili bolnišnico

SALZGITTER, 15. - Trije iz
med enajstih rudarjev, ki so se 
rešili pri katastrofi v rudniku 
«MathiJde» v Lengede in ki so 
jih dali v oskrbo v bolnišnico v 
Salzgitter-Lebenstedt, so se vče
raj, vrnili na svoje domove, loč
no tri tedne potem, ko so prišli 
v rudnik. Trije rudarji so Bie- 
ter Richey, Helmut V/ebranitz in 
Bernhard Wolter. Zdravniki sp še 
niso mogli izreči, kdaj bo odpu
ščenih iz bolnišnice še ostalih o- 
sem rudarjev, ki so jih z njimi 
vred rešili iz rudnika.

SLABO VREME PO EVROPI

Zaradi silnega deževja 
poplave v raznih deželah

Na severnovzhodnem Finskem je 30 cm snega

Na severu sneži 
na jugu se kopajo

BOČEN, 15. -- Po nekaj sonč
nih dneh, ki so tako rekoč že tra
dicionalni v dobi «malega poletja 
sv. Martina», so se vremenske 
razmere naglo spremenile po vsem 
področju Dolomitov in od minule 
noči sneži povsod nad 1500 m vi
šine. Doslej je zapadlo pet centi
metrov snega na prelazu Giovo, 
Sella in po vseh alpskih prelazih, 
toda vsi prelazi so odprti razen 
prelaza Stelvio, ki je eden najviš
jih v Evropi, in ki bo zaprt vse 
do prihodnje pomladi.

V tem ko -ha bocenskem področju 
sneži, imajo v Siciliji pravo po- 
mlàdno vreme, ki so ga nekateri 
turisti izkoristili in se v Mondellu 
kopali. V Palermu je že najmanj 
deset dni nebo skoraj povsem jas

no in še nikoli ni bilo «malo po
letje sv. Martina» tako dolgo kot 
letos.

KAIRO, 15. — lz uradnega vi
ra poročajo v Kairu, da sta bili 
določeni nemško podjetje «Hoch- 
tief» ter egiptovsko podjetje 
«Atlas», da izvršita dela za re
šitelj templjev v Abu Simbelu 
v Nubiji. Kot je znano, bodo 
templji z zgraditvijo jeza pri 
Assuan u preplavljeni, če jih ne 
rešijo. Podpis pogodbe med obe
ma podjetjema ter egiptovskim 
ministrstvom za kulturo naj bi 
bil v ponedeljek.

Steinbeck je prispel 
iz SZ na Poljsko
MOSKVA, 15, — Z letalom je 

danes odpotoval iz Moskve v 
Varšavo ameriški pisatelj John 
Steinbeck. V SZ je bil en me
sec. Na Poljskem se bo ustavil 
deset dni, nakar bo odšel v Bu
dimpešto. Na varšavskem leta
lišču ga je toplo sprejela dele
gacija zveze poljskih pisateljev.

Krleža v nemščini
Švicarski list «Neue Zttrcher 

Zeitung» predstavlja svojim 
bralcem v obsežnem članku de
lo pisatelja Miroslava Krleže. 
Predvsem se pisec ustavlja ob 
romanih «Vrnitev Filipa Latino- 
vieza» in «Na robu razuma», ki 
sta pred kratkim izšla v nem
škem prevodu v dveh različnih 
založbah, O obeh romanih se pi
sec izraža zelo pohvalno ter pra
vi, da sta nemško govorečemu 
svetu predstavila umetniško ve
ličino Miroslava Krleže, ki ga 
šele sedaj spoznava kot moj
stra pripovedništva. Prikaz se 
zaključuje z opozorilom. da bo
do morali sedaj tudi nemški 
odri odkriti Krležo — drama
tika.

Pisatelj Noel Coward 
se je skoraj zadušil v dimu
NEW YORK, 15. — Pisatelja 

Noeta Coivarda je ponoči sko
raj zadušil dim ob požaru, ki 
je nastal v njegovem stanova
nju, medtem ko je on spal. Pri
siljen je bil po vseh štirih pri
plaziti se do vrat, ker sicer ni 
mogel dihati. Požar je sicer po
vzročil le malo škode; pogorela 
je miza in neka knjižna polica. 
Pač pa je pisatelju hudo, ker 
mu je ogenj poškodoval roko
pis njegove zadnje novele, Mo
ral bo spet pretipkati, je dejal, 
zgornjo polovico vsake Strani.

10-mllijonska nagrada 
«Città di Sanremo»

Mednarodna znanstvena nagra
da «Città di Sanremo» za 1963 
je določena za revmatologijo. 
Nagrada 10 milijonov lir naj bo 
priznanje za dosežen napredek 
na področju proučevanja revma
tičnih bolezni. Podeljena bo ali 
osebam, ustanovam, inštitutom 
ali laboratorijem katere koli dr. 
Žane na svetu, ki so kakor koli 
dosegli največji prispevek k 
znanstvenemu napredku revma- 
tologije. Nagrado bo podelila 
mednarodna komisija 15. decem
bra 1963.

Pri snemanju ranjen 
Fabrizio Capucci
CAGLIARI, 15. — Igralec Fa

brizio Capucci, mož Catherine. 
Spaak. se te precej resno ranil 
pri snemanju nekega filma. Na 
obrežju nekaj kilometrov iz Ca- 
gliarija se je moral Capucci vre
či v morje z neke skale, nato 
pa plavati nekaj metrov do čol
na, v katerem ga je čakal Ga
briele Ferzetti. Florestano Von
čini, režiser filma, s pniitni tre
mi skoki ni bil zadovoljen. Ca
pucci je bil pripravljen četrtič 
ponoviti skok, ko je morda ne
rodno stopil in je padel v mor
je, pri čemer se je podrsal po 
skali. Vsi so mu priskočili na 
pomoč — tudi Catherine Spaak 
je bila zraven —- in ga spravili

........................................ ...............................................................................................................................ninni....... ..

Snežnik zaščiten naravni park

LONDON, 15. — V znatnem de
lu Evrope od Skandinavije do 
Španije zelo močno dežuje in me
teorološke postaje napovedujejo,, 
da bo tako ostalo še nekaj dni.

V Španiji je pravo tropsko de
ževje, ki je" povzročilo smrt dveh 
deklic: streha hiše, ki jo je de
ževje razmočilo, se ie podrla in 
pokopala deklici pod seboj. V 
Madridu je pri mnogih starih pa
lačah odpadel omet, kar je po
stavilo v nevarnost pešce. Tako 
v predmestjih Madrida kot v dru
gih krajih je mnogo hit poplav
ljenih in prebivalci so se morali 
izseliti. Reke so poplavile neka
tere predele srednje in severno- 
vzhodne Španije, zlasti v pokra
jinah Zamora in Avila.

Na Portugalskem sta obe naj
večji reki, Tago in Douro, dose
gli višek. Tago je poplavil polja 
severno od Lisbone, mnogo cest 
pa je prekinjenih. Tudi nižji de
li Porta so poplavljeni.

V Franciji so silne nevihte za
jele Normandijo .in Bretanijo ter 
pràv tako srednji predel države.

Tudi južna Anglija in Škotska 
sta občutili slabo vreme. V E- 
dimburgu je zaradi megle vidlji
vost do kraja omejena. Številna 
letala niso mogla pristati.

V gorskih predelih Nemčije je 
padel sneg, medtem ko je v juž
ni Norveški močno deževalo. Sne
žilo je tudi vzdolž norveškošved- 
ske meje, medtem ko je severno- 
vzhodno področje Finske pokrito 
s 30 cm debelo snežno plastjo.

Trčenje dveh vlakov 
med Beogradom in Skopjem

BEOGRAD, 15. — Na železniški 
progi med Skopjem in Beogra
dom je včeraj popoldne prišlo do 
trčenja na odprti progi Orient- 
expressa in tovornega vlaka. O- 
rient-express je bil na poti iz A- 
ten v Pariz, tovorni vlak pa iz 
Niša proti Skopju. Prisebnosti in 
pozornosti obeh vlakovodij, ki 
sta pravočasno zapazila, da se 
vlaka nahajata na istem tiru, in 
pritisnila na zavore, se je zahva
liti, da ni prišlo do večje nesre
če. Pri trčenju je bilo laže po
škodovanih samo kakih 10 pot
nikov. Vzroke nesreče bo ugoto
vila šele preiskovalna komisija.

Še petrolej pri Geli
CALTAN1SSE ITA, 15. — V

morju v bližini Gele so spet od
krili petrolej. Podvodni vrtalni 
stroj je kakih 1800 m od obale 
privrtal do mineralizirane plasti 
in to kar pri šestih vrtinah. Ko 
so končali vrtanje, je iz vseh še
stih vrtin privrela nafta.

Umoril je starše 
in napravil samomor

HOLDEN (ZDA) 15. — Richard 
Swicker, star 35 let. je z bajone
tom umoril svoje starše, nato z 
lovsko puško ustrelil samega se
be, pred tem pa podnetil požar 
v hiši. Požar so pogasili, preden 
je povzročil večjo škodo. Ko so 
vdrli v hišo, je bila ta vsa v . ne
redu in vidni so bili znaki straho
vite borbe med starši in njunim 
sinom, ki ju je umoril. Ne ve se 
za vzrok tega zločina.

BELLUNO, 15. — Antonio Livio 
Manfredi, star 38 let in doma iz 
Laste di Rocca Pletore, se je ne
koliko poškodoval in moral zaradi 
tega za nekaj eni v posteljo. To 
pa mu ni pomagalo, da bi popol
noma okreval in po nekaj dneh 
je tožil, da se ne čuti povsem do
bro. Zato mu ie domači zdravnik 
predpisal nekaj injekcij penicili
na. Po prvi injekciji, ki mu jo 
je dala žena, pa je mož umrl.

Za rešitev templjev 
v Abu Simbelu v Nubiji

«Primorske novice» poročajo:
Zavod za spomeniško varstvo 

SRS je letos julija predlagal ob
činskima skupščinama v Ilirski 
Bistrici in Cerknici, naj notranj
ski Snežnik nad gornjo gozdno 
mejo proglasita za zaščiten na
rodni park, da bi tako zavarovali 
naravne lepote in izredno redko 
floro na tem področju. Se isti 
mesec so si na mestu ogledali 
stanje predstavniki omenjenega 
zavoda, obeh občinskih skupščin, 
sekretariata za kmetijstvo in go
zdarstvo SRS in sekretariata za 
urbanizem SRS, Gozdnega go
spodarstva Postojna, zavoda za 
gojitev divjadi Snežnik in Pla
ninskega društva iz Ilirske Bi
strice. Udeleženci ogleda so pod
prli zamisel, nakar so republiški 
forumi izdelali osnutek zaščitne 
odredbe, ki sta jo nato sekreta-- 
riata za kulturo in prosveto ter 
za urbanizem, stanovanjsko iz
gradnjo in komunalne zadeve 
SRS v sodelovanju z Zavodom 
za spomeniško varstvo predloži
la občinskima skupščinama v 
Ilirski Bjstrici in Cerknici v so
glasje.

Zaščitna odredba pravi, da se 
območje Notranjskega Snežnika 
nad gornjo gozdno mejo zaradi

naravnih lepot in izredno bogate 
flore razglaša za naravno zname
nitost z značajem botaničnega 
rezervata. Z njim upravlja Go
zdno gospodarstvo Postojna, za 
izvajanje zaščitne odredbe pa 
skrbita in opravljata nadzorno 
in varovalno službo v naravnem 
parku obe občinski skupščini. V 
parku je prepovedano vsako tr
ganje rastlinja ali spreminjanje 
okolja brez posebnega dovolje
nja republiškega zavoda za spo
meniško varstvo, za vsako novo 
gradnjo pa mora dati dovoljenje 
republiški sekretariat za urbani
zem.

Neposredno pod zavarovanim 
področjem leži pas subalpinske- 
ga bukovega gozda, širok od 100 
do 390 m. Ta ima poslej značaj 
varovalnega gozda in mora v tem 
smislu Gozdno gospodarstvo Po
stojna tudi gospodariti z njim 
Sam naravni park pa se razprosti- 
ra po pobočjih in vrhovih Veli
kega in Malega Snežnika od nad- 
morske višine 1450 m navzgor in 
meri okrog 200 ha, zajema pa pas 
ruševja, planinskih trat in redke
ga cvetja, grmičevja in drevja 
ter skalovit svet.

V skladu z novim stanjem bo,

seveda treba urediti tudi turi
zem na tem področju s posebnim 
opozorilom vsem obiskovalcem 
Snežnika, naj se držijo določb 
zaščitne odredbe*

Ne samo oproščeni 
še odškodnino so dobili

LONDON, 15. - Ko je bila v 
juliju letos na svojem obisku v 
Londonu grška kialjica Friderika, 
je prišlo do demonstracij in are
tacij. Ob tej priložnosti so areti
rali tudi ilustratorja pacifistične 
revije «Peace News» Donalda Roo- 
ma, ki ga je sodišče oprostilo ob
tožbe, da se je udeležil manifesta
cij in da je metal kamenje. Are
tirali so tudi tri dečke v starosti 
med 14. in 17. letom, katerih prva 
dva je sodišče za mladoletne ta
koj oprostilo, tretjemu pa je bila 
črtana globa, ki mu jo je sodišče 
naložilo. Sedaj pa je policija vsem 
štirim osebam dala odškodnino v 
znesku 1.600 funtov šterlingov z 
motivacijo, da je bil agent, ki bi 
moral pričati proti obtožencem 
«umsko bolan» in da «je primer
no, da te osebe dobe odškodnino 
od policijskega komisariata».

na kopno. Poklicali so takoj 
zdravnika, ki je ugotovil globo
ko rano na čelu ter hude odrg
nine na prsih in nogah. Snema
nje filma bodo morali za nekaj 
dni prekiniti.

Gina Lollobrigida
bo za oddih slikala
LONDON, 15. — Z letalom je 

danes Gina Lollobrigida odpoto
vala iz Londona v Pariz, Jz ja
vila je, da hoče dva tedna po
čivati in se predati slikanj*. 
Pravi, da ji gre najbolj portret 
in da išče modele. Dostavila je, 
da le malo ljudi ve, da je di
plomirala na slikarski Soli, pre
den se posvetila filmu.

Totò bo tožil RAI-TV?
RIM, 15. — Po svojem odvet

niku je princ Antonio De Cur- 
tis, poznan z umetniškim ime
nom Totò, opozoril RAI-TV, da 
se pri neki reklami oponaša nje
gov glas in njegov način govo
ra. Pri tem pa niti radiotelevi
zija niti tvrdka, ki dela rekla
mo, nista občinstva poučila, da 
ne gre za njegov glas. Poudaril 
je, da je vedno odklanjal ude
ležbo pri reklamnih predstavah 
vsake vrste ter si pridržuje pra
vico sodnega postopka za povr
nitev moralne in materialne 
škode.

BB bi lahko bila
mehiška «devica Orleanska»
PARIZ, 15. — S čudno pravdo 

se mora te dni ukvarjati Bri
gitte Bardot. Sicer so res bili 
danes pred sodiščem samo njeni 
pravni zastopniki. Neki trgovec 
z žitom, 83-letni Simon Kries, je 
1960 napisal zanjo scenarij ne
kega filma. Kries trdi, da je 
igralki poslal scenarij obenem z 
zelo prijaznim pismom, toda BB 
se ne spominja, da bi ga bila 
kdaj prejela. Sedaj zahteva 
Kries povrnitev scenarija ter od
škodnino 20 milijonov «lahkih» 
frankov ter še po 100.000 fran
kov za vsak dan zamude. Kries 
trdi, da je utrpel nepopravljivo 
škodo. Film bi se moral ime
novati «Mehiška Ivana iz Arca» 
ali pa «Mesija v krilu». «Gre 
za izredno zgodbo, pravi Kries. 
Na koncu je junakinja ustrelje
na pred očmi svojega ljubimca, 
predsednika republike.» Sodišče 
bo svojo odločitev izreklo čez 
nekaj dni.

Jože Pogačnik:
Cas v besedi
Založba Obzorja je poleg skr

bi za leposlovna dela pokazala 
veliko zanimanje tudi za izdajo 
esejev, kritik, razprav in član
kov, za katerih objavo je osno
vala posebno knjižno zbirko 
«Razpotja» V tej zbirki jè kot 
peta izšla knjiga z naslovom 
«Cas v besedi», ki predstavlja 
izbor študij o slovenski književ
nosti, ki jih je napisal mladi 
proučevalec domače književnosti 
Jože Pogačnik. Knjiga prinaša 
devet razprav, katerih naslovi 
so sledeči; Zgradba in slog Me- 
todijevega žit ja; Miselna in slo
govna dinamika v starejši slo
venski književnosti ; O začetkih 
slovenske razsvetljenske misli; 
Predromantični elementi v pe
smih Valentina Vodnika; Veliči
na pozabljenega pesnika (Stefan 
Modrinjak); Prešernovi pesniški 
prvenci; Pesniški svet Matije 
Valjavca ; Idejna struktura Jen
kove poezije; Literarnonazorska 
trenja v slovenski književnosti 
XIX. sioletja. Kot izhaja iz tega 
seznama objavljenih razprav, ob
ravnava v svniih delih avtor 
predvsem probleme starejše slo
venske književnosti in se dotika 
raznih specialnih vprašanj, ki s° 
sicer manj obravnavana. Iz vse
bine Pogačnikove knjige pa iz
haja, da avtor posveča svojo 
proučevalno skrb predvsem poe
ziji, saj knjiga obravnava delo 
Vodnika, Prešerna, Modrinjaka, 
Jenka in Valjavca. Sicer pa jo 
knjiga vsebinsko pestra in zani- 
mi va, saj se dotika vprašanj io 
raznih obdobij slovenske knji
ževnosti ter se. obenem loteva 
tudi sporno najrazličnejših vpra
šanj. Avtor.je svojim razpravam 
dodal tudi opombe, ki prinašajo 
temeljne bibliografske podatke 
o objavljenih študijah in z na
vedbo virov dopolnjujejo podat
ke v izvajanjih. Seveda so gle
de na značaj knjige upoštevana 
samo neizogibno potrebna dela. 
• Knjiga izbranih študij Jožeta 
Pogačnika je zbirka živih vpra
šanj, s katerimi se srečuje da
našnji literarni proučevalec. Na 
njenih straneh se prepleta ana
liza s sintezo Ob izključno knji
ževnih problemih se javljajo po
gledi na osnovne literarne zna
nosti, katera v zadnjih letih tu
di na Slovenskem dožijilja inter
ne sunke in se nnloča za idejno 
strukturalno znanstveno usmeri
tev» Tako piše j dodatni bese
di h knjigi in ugotovitev je po
polnoma to*n a. Kako bo dela 
sprejela strokovna kritika, P« 
je seveda drugo vprašanje. Kot 
poročevalci o knjigi lahko santo 
pozdravimo izid knjige z lite
rarno zgodovinskimi razprava
mi. Ker so doslej te težko na
šle pot do izdaje v samostojni 
knjigi, moramo tako publikacijo, 
čeprav bo ostala omejena n« 
ožji krog, toplo pozdraviti. Po
sebno, ker je založba Obzorja 
kot založnica poskrbela tudi z* 
okusno zunanjo podobo hn-'-ge. 

Sl. Ru.
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kitajske teme in dileme

Peking pred zasedanjem
Ofenziva na treh celinah - Ne KOUfflfCSSl 
varčuje se s napori in sredstvi ®
Prvi znaki izboljšanja odnosov z Zahodom na go
spodarskem področju - Angažiranje zahodnega ka
pitala za razvijanje vseh gospodarskih potencialov

Enkrat že odložen, se bo v ne
deljo, po skoraj letu in pol pre
dora od zadnjega zasedanja, v 
Pekingu sestal kitajski Ljudski 
kongres na svojem četrtem, zad
njem zasedanju. Dogodek je po
memben in v Pekingu zbuja veli
ko pozornost, in to ne samo za
radi tega, ker je enkrat že bil 
odložen, marveč še bolj zaradi 
Pogojev, ki bo v njih potekal, in 
'Pa sprememb, do katerih je pri- 
ilo na Kitajskem tako v zunanji 
kot notranji politiki od zadnjega 
zasedanja do danes. Skratka, lah
ko bi našteli na stotine vprašanj 
in nalog, o katerih bi kongres 
moral razpravljati in jih reševati.

Na področju zunanjih vprašanj 
je v tem predkongresnem vzduš
ju močno prisoten spopad med 
KP Kitajske in KP SZ ter osta
limi partijami. Na zadnjem kon
gresu, marca in aprila lansko le- 
t0> je premier Cu En Laj še lah
ko zagotovil, da Kitajska «odloč
no in neomahljivo razvija odno- 
Re prijateljstva, vzajemne pomo
či in prijateljstva s SZ in drugi
mi bratskimi socialističnimi deže
lami». Letos pa bo zelo težko kaj 
podobnega ponovil. Nasprotno, 
Prav v teh predkongresnih dneh 
je KP Kitajske tako povečalo 
Rvoje napade proti partijskemu 
in državnemu vodstvu SZ, da si 
je skoraj nemogoče misliti, kaj 
ki v tem pogledu še lahko kaj 
več storila. Obstaja tu neko sploš
no mnenje, opirajoče se na vrsti 
objavljenih dejstev in dokumen
tov, da je edina alternativa, ki 
ki jo KP Kitajske lahko sprejela 
~~ dejanska, popolna in brezpo
gojna kapitulacija druge strani.

Poleg tega je v Pekingu moč 
opaziti neki ogromen in doslej 
Re nevideh napor vodstva LR Ki
tajske, da bi prešlo v ofenzivo 
tudi na vseh ostalih frontah. Se 
nikoli v zgodovini nove Kitajske 
ni bilo vloženih toliko energij 
za neki določen prodor na vse 
tri velike kontinente, kakor tudi 
ni nikoli bilo uporabljenih za isti 
namen tudi toliko sredstev in 
Pa poti. Ni pa lahko registrirati 
vse oblike načete ekspanzije, v 
kratkem pa bi lahko rekli, da 
Sredo od pospešenega širjenja 
•društev prijateljev» in pa o- 
Sromnega števila oblik medse
bojne izmenjave do visokih dr
žavniških obiskov ter posebnih 
°blik gospodarskega angažiranja, 
kot jih predstavljajo nizkoobrest- 
na ali brezobrestna posojila, brez
plačna pomoč v obliki darov itd. 
Kot enega od primerov takšne 
dejavnosti bi lahko navedli poda
tek, da se je nekega dne okto
bra letos v istem času nahajalo 
v Kitajski kot izven nje nad sto 
raznih delegacij, v glavnem iz 
ozijsko-afriških in latinskoameri
ških dežel, oziroma kitajskih na 
■stih področjih. Pristavimo k te- 
mu, da radio Peking oddaja v 
dvajsetih tujih jezikih, da agen
zìa «Hsinhua» vsaj 80 odstotkov 
!voje dejavnosti posveča omenje- 
nim področjem, da znano pekin
ško založniško podjetje «Litera
tura v tujih jezikih» v ogromnih 
nakladah in pravtako v dvajsetih

jezikih obsipuje svet z najraz- 
novrstnejšimi brezplačnimi izda
jami — pa imamo približno sliko 
dejavnosti, ki jo Kitajska razvija 
na malone vseh zemljepisnih ši
rinah in dolžinah sveta.

V gibanju je naravnost orjaški 
propagandni struj, katerega pred
met obdelave sc, kot rečeno, 
Dredvsem Azija sama, zatem A- 
frika in pa Latinska Amerika. 
Ne opaziti, oziroma zanemarjati 
to, bi pomenilo ne gledati stvar
nosti v oči.

Kot tretja komponenta v razvo
ju kitajske zunanje politike se v 
obliki neke čedalje bolj odkrite 
težnje poraja tudi želja po vzpo
stavitvi gospodarskih zvez z Za
hodom. Ni več nobena tajna, da 
je v zadnjem času tako na kitaj
ski kot zahodni strani bilo več 
pobud in tudi nekaj prijateljskih 
razgovorov o večiem angažiranju 
zahodnega kapitala v nadaljnjem 
razvijanju gospodarskih potencia
lov Kitajske. Danes že skoraj ni 
dneva, da bi se na Kitajskem ne 
nahajal kak predstavnik velikih 
zahodnih interesov, obenem pa 
je že bilo zaključenih tudi nekaj 
aranžmajev, Dasiravno se ta pro
ces še vedno nahaja v prvi fazi 
razvoja, pa njegove perspektive 
niso majhne, ker pač na obeh 
straneh odkrivajo «precej stič
nih» točk ter skupnih interesov 
za nadaljnje razvijanje tako po
stavljenih osnov.

Ali bo kongres o vseh teh vpra
šanjih zunanje politike povedal 
še kaj več in kaj bo o njih kon
gresu povedalo državno in par
tijsko vodstvo, prav to pa je 
vrašanje,, ki ga med pekinškimi 
opazovalci smatrajo za najvažnej
šega.

Tudi v pogledu notranje poli
tike ima predkongresno vzdušje 
nekatere značilnosti, predvsem, 
ker bi v letošnjem letu morali 
objaviti nekatere podatke o sta
nju gospodarstva, obenem pa bi se 
v tem istem letu moral uradno 
začeti tretji petletni načrt. Do
mača in mednarodna javnost M 
prvič po 1. 1959 Plorali biti sezna
njeni s tem, ka,kšiji Jso ’ pokaza
telji gospodarskega razvoja, kakš
ni rezultati «obdobja prilagaja
nja», kaj se je bilo doseglo glede 
izvajanja koncepcije- poljedelst- 
vo-osnova, lahka in težka indu
strija pa uravnovešeni v odnosu 
nanje, in končno, kaj je pravza
prav s tretjim petletnim načr
tom.

Več kot gotovo je, da bo kon
gres pri obravnavanju vseh teh 
vprašanj sprejel neko optimistič
no linijo, ker je to bil primer 
tudi na vseh doslejšnjih kongre
sih. Obenem pa je to pot tudi 
več razlogov za optimizem, kot 

preteklih letih. Poudarek na 
poljedelstvu in pa izredno ugod
na letina, sta to jesen Kitajski 
zagotovila znatno več prehram
benih artiklov, pa tudi več su
rovin za lahko industrijo, kar 
za 650-milijonsko prebivalstvo Ki
tajske pomeni več kot kateri si 
bodi drugi činitelj.

Navzlic izboljšanju v pogledu 
gospodarske situacije, pa se zdi,

da je v deželi še precej «politič
nih problemov», ker se kongres 
sestaja v jeku največjega «za
ostrovanja razrednega boja», v 
naraščajoči kampanji za nadalj
njo ideološko prevzgojitev in v 
povečani akciji borbe proti revi
zionistom, oportunistom, buržoaz
nim ideologom ip nosilcem raz
nih podobnih idej v Kitajski kot 
izven nje. Posebno pada v oči, 
da je ost teh akcij čedalje bolj 
usmerjena proti kadrom komuni
stov in še posebej proti mladi ge
neraciji.

Kaj in v koliko bo kongres o 
vseh teh vprašanjih povedal, vse
kakor predstavlja nekaj, kar za
služi največjo pozornost

B. B.

V Stuttgartu v Zahodni Nemčiji so zgradili najsodobnejše zapore, za katere pravijo, da so preventivni. 
Kot nam prikazuje slika gre zares za nadvse moderno zgradbo, če pa jo podrobneje pogledamo, vidimo

na oknih rešetke. Torej...

MESTNO GLEDALIŠČE LJUBLJANSKO

Matej Bor:

RAZTRGANCI
Dvajset let ni velika, je pa 

vendarle neka preizkusna doba. 
Borovi Raztrga nei so jo uspeš
no prestali. Zakaj? Prvič je de
lo dramatično učinkovito, toda 
takih dramatično učinkovitih del 
smo že nekaj videli, ki take pre
izkušnje niso prestala. Drugič je 
avtor pogodil enega izmed tipo
loško značilnih in zanimivih po
javov narodnoosvobodilne vojne, 
ki je izrazito slovenski, zlasti za 
našo Štajersko, pa tudi Gorenj
sko, kjer so raztrgance ime nova
li tudi cunjarje, in to pogodil 
kar sredi dogajanja samega; kar 
je dokaz za avtorjevo pisateljsko 
intuicijo. In tretjič je avtor dal 
svojemu delu tisti romantični na
dih, ki ima pri nas že tradicijo 
(Medved, Finžgar) in ki dopušča 
tudi določeno mero naivnosti, kar 
pa delu nikakor ni v kvar.

Tako se je Boru posrečilo kar 
sredi zgodovinskega dogajanja sa
mega napisati svežo ljudsko tgro 
z vsem čarom pristnosti in ne
posrednosti, kar daje njegovim 
Raztrgancem veliko mero avten
tičnosti. In prepričan sem, da bo
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JAPONSKA NA TRETJEM MESTU V OSVAJANJU VESOLJA?

Od «svinčnika» do troiazne «Lambda»
^3 W(1 501 CbWm W m'm ttwM »»gij uW

ki bo ponesla prvi japonski satelit
Prvi poskus pred novinarji - Začetno nezaupanje vlade in gospodarskih 
krogov - Razpršena skupina se spet zbere - Najnovejši znaki veliko obetajo

Pred 18 leti so na Japonskem 
imeli strahotno «vroče» poletje. 
Kar niso porušila prejšnja bom
bardiranja, sta napravili še a- 
tomski bombi in Japonska je po 
svojem vojaškem porazu bila 
prisiljena na brezpogojno kapi
tulacijo. Tedaj je bila Japon
ska ne le v moralnem, pač pa 
tudi materialnem smislu le kup 
ruševin. In danes, po 18 letih, 
ista Japonska teži in to z vso 
upravičenostjo za tretjim me
stom v svetovni te.kmi za osva
janje vesolja.

Ijanskp leto se, je japonski tisk 
nekoliko zaletel. Najavljal je, 
da bo prvi japonski umetni sa
telit iztreljen v vesolje že letos 
poleti. To pa je bil» pretirana 
prognoza, ki pa jo je treba pri
pisati propagandističnim napo
rom japonskega tiska, verjetno 
pod vplivom organizatorjev o- 
limpiade, ki bo prihodnje leto 
v Tokiu. Lani so japonski listi 
poročali, da bodo gledalci po vsem 
svetu mogli na svojih ekranih 
spremljati olimpijske igre s po
močjo japonskega telekomunika
cijskega satelita, ki da ga bodo 
iztrelili v vesolje z — japonsko 
Raketo.

Ce so bile napovedi japonske
ga tiska nekoliko preuranjene, 
niso bile neutemeljene glede 
splošnega načrta japonskih stro
kovnjakov, kajti japonski stro
kovnjaki menijo, da bo Japon
ska leta 1967. zares pognala o- 
koli Zemlje svoj prvi umetni 
satelit.

V manj kot osmih letih so ja
ponski raziskovalci in strokov
njaki na področju raketne tehni
ke prišli že do one faze, v ka
teri so mogli izstreliti raketo, za 
katero se trdi, da je «najbolj

strašna raketa, kar jih je bilo 
izdelanih izven meja ZDA in 
ZSSR». To raketo so imenovali 
«Lambda-2». Nekaj tehničnih po
datkov: «Lambda-2» je visoka
16,37 m., težka je 6 ton in 200 
kg, na temelju pa meri 76,56 cm.

Ko so jo prvič preizkusili, je 
dejansko niso iztrelili, pač pa 
preizkusili le motorje. Sedaj 
pa čakajo na primerne razme
re, da bi jo pognali iv višino 
nad 500 km. Izstrelili jo bodo s 
Kagosime, ki je na skrajnem de
lu otoka Kiusa-japonskega Cap 
Canaverala. S tem bo dosežen 
rekord «izven meja ZDA in 
ZSSR», ki bo potrdil cilje japon
skih inženirjev, da Japonska po
stane tretja dežela na svetu v 
krogu onih držav, ki so se «sre
čale» v vesoljskem prostoru.

Pri gradnji raket so Japonci 
dosegli pomembne uspehe, po
sebno če se vzame v poštev, da 
so bila v ta namen dodeljena 
le skromna sredstva. Vsaj doslej. 
Načrt za raketo «Lambda-2» je 
izdelala skupina raketnih teh
nikov, ki dela v inštitutu indu
strijske znanosti na tokijskem 
vseučilišču. V osmih letih, ko
likor jih je minilo od trenutka 
organiziranja te skupine, ie bi
lo dodeljenih v ta namen 1.739 
miljard jenov, to se pravi le ne
kaj več kot je stala gradnja 
olimpijskega stadiona v Tokiu. 
Saj številka ni majhna, toda v 
primerjavi s stroški, ki jih gle
de tega imajo v ZDA in ZSSR, 
je to maienkost.

In kako se more pojasniti ta 
japonski «čudež»? Predvsem z 
navdušenjem, znanjem, voljo in 
organizacijskim talentom člove
ka, kakršen je prof. Hideo Iti- 
kava, pobudnik skupine in di-
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ŽIVINOZDRAVNIK SVETUJE IN POJASNJUJE

NEKAJ 0 SELEKCIJI PRI DOMAČI ŽIVINI
V našem zadnjem sobotnem 

članku smo spoznali, kaj je ded
nost in kako se nekatera svojst"a 
Prenašajo na potomstvo. Danes 
P.a si oglejmo, kaj je pri domači 
živini selekcija in v kakšne na
mene se uporablja. Selekcija ali 
izbor v živalstvu je medsebojno 
Parjenje živali iste pasme. Ci
lja selekcije sta lahko samo dva: 

i ohranitev ali pa izboljšanje ne
katerih svojstev v določeni pas
mi. Neko svojstvo ohranimo v 
Pasmi tedaj, če hote obdržimo 
Pri potomstvu določ.ena svojstva: 
na pr. mlečnost ali dolžino ro- 
*ov. Izboljšamo pa neko svoj
stvo, če pri potomstvu neke kra
ve povečamo mlečnost ali pa 
recimo rast, Veliki živinorejski 
strokovnjak Carnevin je ta dru- 
8i način selekcije imenoval tudi 
Progresivna selekcija.

Prvi način selekcije bomo u- 
Peljali tam, kjer se nam bo zde- 

koristno, da se ohranijo do
ločena svojstva nespremenjena. 
Pri govedu simandolske pasme 
So na pr. zelo cenjene določene 
oblike, kakor velikost, širina prsi, 
dolžina telesa in teža. Brž ko 
bomo opazili, da se potomstvo 
oddaljuje od določene standardne 
oblike, bomo roditelje kakor tu
di potomstvo izločili iz proizvod- 
nje. Izroditev prihaja lahko po 
Proški kakor po ženski liniji. 
Lahko pa prihaja samo po enem 
Predniku. To bomo ugotovili s 
Poskusi. Bika bomo parili s kra
vami, ki so dajale, parjene z 
drugim bikom, dobro potomstvo, 
pe bo plod tega parjenja izrojen, 
Je kriv bik, v nasprotnem prime
ri* Pa krava oziroma krave. Ta
ko je pri govedu.

C e vzamemo konja, opazimo 
iste pojave, čeprav na drugač
nih lastnostih. Lipicansko pasmo 
konj sestavljajo na pr. posebne

družine, ki so bile selekcionirane 
v teku stoletij. Vsaka taka dru
žina tvori neke vrste linijo s po
sebnimi svojstvi, ki jih izveden, 
ci skušajo prenesti s primernim 
križanjem na potomstvo. Pri ko
njih lipicanske pasme poznamo 
družine, ki so po telesnem ustro
ju primerne za vožnjo kočij ali 
lahkih voz, za ježo in za dirke. 
Takoj, ko bi pri potomstvu ne 
opazili več takega svojstva ali 
takih svojstev, bi ga izločili iz 
reprodukcije. V nasprotnem pri
meru bi se določena linija v pas
mi izrodila. Seveda bodo taka 
križanja ali vsaj nadzorstvo nad 
njimi izvajali le strokovnjaki.

V primeru izroditve ali* od
daljitve Od določene oblike pri 
potomstvu nekega para je možno 
dvoje: prvič, v dednostni zasnovi 
enega ali obeh roditeljev je bil 
prisoten faktor spremembe kot 
recenzivni karakter, ki je prišel 
do izraza po naključju z ugod
nim križanjem. Drugič, lahko je 
nastopila slučajna mutacija. V 
prvem primeru bomo pri potom
stvu določenega para imeli še 
druge primere z enakimi spre
membami, v drugem primeru pa 
samo tistega. Tako mutacijo bo
mo lahko prenesli na potom
stvo samo, če bo nastopila tudi 
v dednosti zasnovi tiste živali. 
Mutacije so lahko pozitivne ali 
ugodne, ter negativne ali neugod
ne. Pozitivne ali ugodne so ti
ste mutacije, ki predstavljajo ne
kaj ugodno novega, negativne 
pa one, ki predstavljajo nekaj 
neugodno novega.

Marsikatera pasma je nastala t 
slučajnimi mutacijami. Kot pri
mer mutacije lahko navedemo 
ovčjo pasmo Ankon. V Ameriki 
so v nekem vzrejališču- ovac o- 
pazili, da se je storilo neko jag
nje s kratkimi prednjimi nogami.

rektor raketnega centra v Ka- 
gosimi.

V času vojne na Tihem ocea
nu, je ing. Hideo Itikava, ki je 
bil tedaj star 30 let, vodil raz
iskovalni biro delniške družbe 
«Nakàima», ki je kontrolirala 40 
tovarn letalske industrije. Nato 
je prišlo Teto 1945 z vs^mj u- 
streznirtij posledicami in družba 
je bila razpuščena v smislu pro- 
titrustovskih zakonov. Njeni naj
boljši strokovnjaki so se razprši
li na vse strani in si-poiskali- 
delo. drugod. Mnogi med njimi 
$0,. .pps^lj,-, konstruktorji gospo
dinjskih električnih naprav. Iti
kava je postal predavatelj na 
neki strokovni šoli, zasebno pa 
se je ukvarjal z izdelovanjem 
violin. Toda to ni dolgo traja
lo. Korejska vojna je pospešila 
ponovno porajanje japonske le
talske industrije, ki je začela 
izdelovati letala za ameriško 
vojsko. Itikava je ponovno pre
šel v konstrukcijski biro le
talske industrije.

«Nima smisla, da bi Japonska 
gradila letala S propelerji.. Hkra
ti pa je Japonska zaostala tudi 
na področju reakcijskega letal
stva. Treba je preskočiti tudi 
ta štadi.i in preiti na nadalj- 
njfega. Zavedati se moramo, da 
živimo v stoletju raket» — je 
menil Itikava.

Ni mu bilo težko zvabiti za 
Seboj skupino izrednih strokov
njakov, svojih bivših sodelav
cev. Teže je bilo prepričati kon
servativno vlado in velike in
dustrijske družbe, ki jo podpi. 
rajo. Talentirani organizator Iti
kava Pa je uspel. V avgustu 
1955. je na plažo Mitikava pokli
cal novinarje, ki so mogli pri
sostvovati izstrelitvi miniaturne 
rakete, ki. je bila komaj 30 cm 
visoka in je tehtala 230 g in ki 
jo je Itikava napravil iz ostan
kov neke ameriške «bazooke». 
Igračka, ki so ji rekli «svinčnik», 
je poletela 1.000 m visoko.

Od «svinčnika» do «Lambde-2» 
je bila pot zelo nagla. Prvi 
skromni poskusi z raketami vrste 
«Alfa» niso v tujini vzbudili 
nobenega zanimanja. Toda vsi so 
bili presenečeni, ko je leta 1959. 
japonska raketa vrste «Kapa-6- 
H» dosegla višino 100 km. Rake
te «Kapa» so upravičile upe, ki 
so se vanje polagali. V decembru 
1961. je «Kapa-9-L» dosegla viši
no 350 km. Znanstveniki Itikavo- 
ve skupine so zabeležili velik 
uspeh. Mnogi so se začeli zani
mati za njihove modele. Sedaj 
že 110 najvidnejših japonskih 
industrijskih družb pomaga kon
struktorjem raket. V marcu le
tos je raketa vrste «Kapa-9-M» 
dosegla višino 480 km. Hkrati 
je bilo sklenjeno, da se v Ka- 
vosimi zgradi veliko iztrelišče 
in tu je bila preizkušana tudi 
prva raketa «Lambda».

«Lambda-2» je dvofazna rake
ta. V prvem členu je motor 
«Lambda-735», ki deluje na trdo 
gorivo in more razviti ogrom
no potisno silo. Drugi, člen ra- 
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Tudi potomstvo tega jagnjeta 
je imelo kratke noge. Ker pa ta
ke prednje noge onemogočajo pre
skoke ograj, so pričeli razmno
že! ati to potomstvo s medseboj
nim parjenjem primerkov, ki so 
imeli kratke noge. Tako je na
stala nova pasma ovac Ankon.

Določeno svojstvo ali svojstva 
v neki pasmi izboljšamo na dva 
različna načina. Prvič izberemo 
nekaj primerkov pasme, ki v za
želenem ali zaželenih svojstvih 
prekašajo druge, in jih parimo s 
samci, ki so nositelji enakih last
nosti. S stalnim izborom bomo v 
določenem času pridobili več pri
merkov z zaželenimi svojstvi. Te 
bomo parili med seboj in tako 
še povečali njihovo število. To 
potomstvo bomo stalno nadzoro
vali. Iz reprodukcije pa bomo iz
ločali vse primerke, ki bi nas ne 
zadovoljevali. Polagoma v pasmi 
ne bo več primerkov slabših, am
pak bodo samo primerki z bolj
šimi lastnostmi. Kot primer lah
ko navedemo nastanek podpas- 
me Carnation pri holandski be-

ločrni pasmi frizijsko-holštajnske- 
ga goveda, ali pa nastanek pasje 
pasme Laverrack.

Po drugem načinu uporabimo 
za izboljšanje določene pasme 
samce, ki nosijo v dednostni 
zasnovi določene lastnosti v več
ji meri kakor drugi in ki jih 
nedvomno prenašajo na potom
stvo. Tako so se zaželene lastno
sti razširile na številno potom
stvo, kar se pozneje izraža v po
večanju proizvodnje. Na Dan
skem so na pr. krave v letih 
1899—1900 dajale povprečno 2862 
kg mleka s 3,36 odst, maščobe. 
Povprečna proizvodnja masla pa 
je znašala tedaj v eni mlečni do
bi 107,4 kg na kravo. S tem dru
gim načinom selekcije Pa se je 
proizvodnja znatno dvignila. Ze 
v letih 1923-1924 se je povprečna 
letna proizvodnja mleka poveča
la na 3556 kg na kravo, a ma
ščoba na 3,73 odst. Povprečna 
proizvodnja masla v eni mlečni

(Nadaljevanje na 6. strani)
Dr. D. R.

kete je opremljen z motorjem 
rakete «Kapa».

Po poskusih z raketo «Lambda- 
2» bo v najkrajšem času sle
dilo preizkušanje rakete «Lamb- 
da-3», t. j. tročlene rakete, ki se 
bo povzpela na 1.500 km visoko. 
In tedaj bo sledila tudi iztreli- 
tev prvega japonskega umetne
ga satelita, ki bo tehtal 40 kg.

To so doslej objavljeni podat
ki. Nadaljnji načrti pa se izde
lujejo v produktivnih centrih 
največjih japonskih industrijskih 
podjetij in so, seveda, tajnost.

Japonski inženirji imajo v načr
tu tudi potniško raketo, ki bo 
v samih 25 minutah mogla «od
nesti» 100 potnikov iz Tokia v 
New York-Japonci računajo, da 
bodo take rakete mogli proda
jati tudi drugim državam.

Seveda je takšna raketa še 
daljni sen, toda že danes je na 
Japonskem mnogo uglednih 
znanstvenikov, ki povsem sogla
šajo z mnenjem Itikave, da je 
najbolje «stadij reaktivne tehni
ke preskočiti».

F. L.

T- :
Kakor poročajo avstrijske oblasti, je bila vest o nacističnem zakladu v 
jezeru lophtz Ie izmišljena. Na sliki skupina raziskovalcev na jezeru

ostalo delo tem bolj živo, čim 
manj bodo avtor in izvajalci vna
šali vanj poznejših korektur, ki 
jih na srečo v današnji uprizori
tvi skoraj ni bilo Kajti delo je 
v veliki men obnovitev starih, 
avtentičnih partizanskih Raztrgan- 
cev, pri katerih igrajo vse vodil
ne in skoraj tudi vse manjše vlo
ge nekdanji protagonisti partizan
skega gledališča.

Raztrgance sta režirala Lojze 
Fotokar in Jože Tiran (nekdanjo 
partizansko predstavo je režiral 
kar Lojze Potokar) ter se uspeš
no naslonila na predstavo, ki 
smo jo gledali leta 1945 tudi v 
Ljubljani. Po nekoliko zadržani 
ekspoziciji sta dogajanje spravi
la v zmeren tempo, ki pa se je 
v drugem delu dramatično stop
njeval in se prelil proti koncu v 
učinkovit dramatičen višek. Priso
stvoval sem predstavi za dijake, 
ki v dobi prve uprizoritve še ni
so bili rojeni. Sprejemali so do
gajanje na odru z veliko pozor
nostjo, nanj živahno reagirali ter 
pokazali smisel zlasti Se za avtor, 
jev humor, smisel, ki je šel kdaj 
celo mimo avtorjevih intencij.

France Presetnik je bil kot Ru
tar resnično mogočen mlinar, pa 
zraven zaveden aktivist, kot lik 
tak, da bi si ga težko mogel za
misliti boljšega. Imenitno je umel 
podati v skrajno težkem položaju 
pogum pred sovražnikom, in to 
pogum, ki je na koncu premagal 
celo strah pred jezikavo ženico. 
To, Nežo, je tudi tokrat poustva
rila naša Ema Starčeva in 'ji da
la pečat pristne doživetosti, zla
sti še v težavnih prehodih do 
končne spreobrnitve. Rutarjevih 
hčerko Vido je igrala Vladoša 
Simčičeva s plemenito zadrža
nostjo, tako da so dramatični vi
ški učinkovali tem bolj pretres
ljivo in pristno.

Jože Gale je izvrstno okarakte- 
riziral lik Ferleža, za kmečko ro
mantično dramo tipičnega hudob
neža in hinavca. Avtor in igra
lec sta untela prikazati ta lik ta
ko, da ne ostane gledalcu niti 
trohica sočutja zanj, ko na kon. 
cu propade. Oba «raztrganca», v 
resnici vrla partizana, sta kakor 
pri prvi uprizoritvi pred 20 leti 
poustvarila tudi sedaj Jože Ti
ran in Stane Cesnik. Jože Tiran 
je igral Mihola z mladeniškim 
zanosom in podal tudi za mlade
ga gledalca prepričljiv lik parti
zana. Miholovega prijatelja dr. 
Mroža je nič manj prepričljivo in 
izvrstno okarakterizirano prikazal 
Stane Cesnik.

Lenki, Vidini prijateljici, je da
la kos življenja Draga Ahačičeva. 
Vrlega železničarja Črešnika je v 
izrazitem liku prikazal Lojze Po
tokar. Vida Levstikova, Helena 
Erjavčeva, Marjan Hlastec in Fra
njo Kumer so z nekaterimi kom. 
parsami vred dopolnili lepo za
okroženost predstave.

Kostumi Anje Dolenčeve so z 
rahlimi, a umestnimi stilizacijami 
pri nekaterih likih odgovarjali 
zgodovinski pristnosti, v enako, 
vrednem slogu je bila tudi scena 
ing. arh. Branka Simčiča

Predstava, uprizorjena ob dvaj
setletnici kočevskega zbora, je 
dosegla v polni meri svoj namen 
ter dala gledalcu svojevrsten uži
tek s svojim avtentičnim na

vdihom danes že zgodovinske ro
mantike.

VLADIMIR BARTOL

OVEN (od 21.3. do 20.4.) Se ima
te čas, da lahko zavrnete nalogo, 
ki vam je bila poverjena. V čust
venih zadevah bodite previdni.

BIK (od 21.4. do 20.5.) Pričakuj
te, da bodo vaši klienti skušali 
uveljaviti svoje pretirane želje. 
Napetost med prijatelji.

DVOJČKA (od 21.5. do 22.6.) Ze
lo ugoden dan zla obravnavanje 
upravnih vprašanj. Odrecite se u- 
porabi sile.

RAK (od 23.6. do 22.7.) Ne do
volite, da bi vas želja po spre
membi potisnila v neki tvegan po. 
dvig. Vzdušje napeto, toda prevla
dal bo razum.

LEV (od 23.7. do 22.8.) Preden 
sprejmete neko odločitev, še en-

HOROSKOP
krat premislite. Bodite potrpež
ljivi.

DEVICA (od 23.8. do 22.9.) Sku
šajte se ogniti nepotrebnim napo
rom. Ugoden trenutek za skiepa- 
nje prijateljstev.

TEHTNICA (od 23.9. do 23.10.) 
S svojo energijo boste svojim po
budam dali mnogo zaleta. Postavi, 
te se po robu občutku utrujenosti.

ŠKORPIJON (od 24.10. do 22.11.) 
Dan bo izpolnjen z mnogimi nas

protovanji. Vaši nasveti bodo ce
njeni.

STRELEC (od 23.11. do 20.12.) 
Izkoristite ugodno priložnost za iz
boljšanje -svojega položaja. Kdor 
vas obkroža, nima do vas razume
vanja.

KOZOROG (od 21.12. do 20.1.) 
Z naglimi ukrepi boste presenetli 
svoje tekmece. Pazite, da ne dre
gnete v občutljivost prijateljev.

VODNAR (od 21.1 do 19.2.) Sku
šajte se ogniti vsem poslovnim 
komplikacijam. Obstaja nevarnost 
nesporazuma.

RIBI (od 20.2. do 20.3.) S svojo 
domiselnostjo se boste ognili vsem 
finančnin skrbem. Nadzorujte spre
membe svojega razpoloženja.

Radio Trst A
7.00: Koledar; 7.30: Jutranja

glasba; 11.30: Šopek slovenskih; 
11.45: Glasbeno potovanje; 12.15: 
Podobe iz narave; 12.30: Za vsa
kogar nekaj; 13.30: Glasba po že
ljah; 14.40: Pesmi za tercete:
15.00: Mali koncert: 15.30: «Ne
srečniki», komedija; 16.30: Ci
ganski orkester; 17.20: Vatikan
ski koncil; 17.30: Glasbeni kalei- 
doskop; 18.00: Iz zgodovine slov. 
književnosti; 18.15: Umetnost,
književnost in prireditve; 18.30: 
Jazz: 19.00: Pianist A. Sempri- 
ni; 19.15: Družinski obzornik; 
19.30: Pevci, kitare in ritmi;
20.00: Športna tribuna; 20.45'
Slovenski oktet;; 21.00: Lahka
glasba: 21.30: Vabilu na ples;
22.30: Melodije v polmraku; 22.55: 
Sodobna simf. glasba.

Trst
12.00: Plošče; 12.25: Tretja

stran; 13.15; V diskoteki; 14.15: 
B. Marin: «Georg von Reindel»; 
14.25: Domači skladatelji; 14.45: 
Dantejeve «Vice».

Koper
61.5: Jutranja glasba: 7.00:

Prenos RL; 7.15: Glasba za dobro 
jutro; 12.00 in 12.50: Glasba po 
željah: 13.40: Ansambli in orke
stri; 14.00; Popevke; 14.30: Kul
turni zapiski: 14.40: Jadranski
motivi; 15.30: Zabavna glasba:
16.15: Pevci; 16.30: Dogodki in 
odmevi; 16.45: Album klasikov; 
17.00: Izbrali ste...; 17.40: Jazz; 
18.00: Prenos RL; 19.00: Johnny 
Ds reli i: 19.30: Prenos RL: 22.15: 
Plesna glasba: 23,00: Prenos RL.

Nadonalni program
6.30: Vreme na ital morjih:

8.20: Jutranji 1 pozdrav: 8.50: Stra
ni iz albuma; 9-10: Cvetje in
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rastline; 9.15: Pesmi; 10.00: Oper
na antologija; 10.30: Sola; 11.00: 
Sprehod skozi čas; 11.15: Kon
cert; 14 55: Vreme na ital. mor
jih; 15.15: Likovne umetnosti;
15.30: Ital. pesmi in plesi; 15.45: 
Jutrišnji šport; 16.00: Oddaja za 
bolnike. 16.45: Skladbe E. Gubi- 
tosi; 17.25: Izžrebanje loterije;
17.30: Koncert; 18.30: Garcia in 
njegov orkester; 18.45: Dunajska 
sodobna glasba; 20.25: R. Ba-
chelli: «Dyoboj na ameriški na
čin v rudniku»; 21.10: Ital. me
lodije; 22.00: O dr. Schweitzerju; 
22.30: Plema glasba.

//. program
7.35: Jutranja glasba, 8.35: Lan- 

do fiorini; 9.00: Ital. pentagram; 
9.35: Eno leto v 60 minutah; 
10.35: Nove ital. pesmi; 11.00: Ve
sela glasba; 12.00: Orkestri; 14.05: 
Pevci; 15.15; Naj novejše plošče; 
15.35: Koncert v miniaturi; 16.00: 
Rapsodija: 16.50 in 17.40: Plesna 
g-asba; 17.35: Izžrebanje loteri
je; 18.35: Vaši izbranci; 19.50:
Življenje je lepo; 20.35: Verdi: 
«Don Carlos»; 21.35; Dve mesti, 
dva stila; 22.10: N. Rotondo in 
njegov orkester.

III. program
18.30: Gospodarska rubrika;

18.40: Prejeli smp; 19.00: Albino- 
nijev Koncert št. 9; 18.15: Sodob
na zgodovina; 19.30: Vsakovečer- 
ni koncert; 20.30: Revijski pro
gram; 20.40: Beethovnova Sonata, 
opus 101; 21.20: Pesnik Giorgio 
Soavi; 21.30: Koncert.

Slovenija
5.00: Dobro jutro; 6.10: Napotki 

za turiste; 6.20: Angleščina; 6.40; 
Športne prireditve za nedeljo; 
8-05: Vedre melodije; 8.55: Ra
dijska šola; 9.25: Slovenski glas
beni- umetniki; 9.45: Zabavna

glasba; 10.15: Mali zabavni an
sambli; 10.35: Zbor Roger Wag
ner; 11.00: Pozor, nimaš pred
nosti!; 12.05: Zabavna glasba: 
12.25: V narodnem tonu; 12.40: 
Lepe melodije; 13.30: Glasbeni
sejem; 14.35: Naši poslušalci če
stitajo; 15.15: Zabavna glasba;
15.40: «France Prešeren» iz Ce
lja; 16.00: Vsak dan za vas; 17.05: 
Gremo v kino; 17.35: Pesmi in 
plesi jug. narodov; 18.Q0: Aktual
nosti doma in po svetu; 18.10: 
Basist Otto Edelmann; 18.45: 
Novo v znanosti; 19.05: Glasbe
ne razglednice; 20.00: Od glasbe
ne revije do twista; 20.20: Dor- 
geles: Vrat v zanki: 21.00: So
botni ples; 22.10; Oddaja za iz
seljence; 23.05: Prijeten konec 
tedna.

Ital. televizija
Od 8.30 do 12.40: Sola; 18.00: 

Program za najmlajše; 19.00: TV 
dnevnik; 19.20: Oddaja za de
lavce; 19 50: TV priredba: «Prof. 
Konstadt»; 20.15: Šport: 20 30'
Dnevnik; 21.05: Revijski pro
gram: 22.15: Literarna oddaja; 
23.15: Dnevnik.

DRUGI KANAL
21.05: Dnevnik; 21.15: Detektiv

ka: «Gost»; 22.10: Ljudske popev
ke in glasbene zanimivosti; 23.15: 
Sport.

Jug. televizijo
18.00: Poročila: 18.05: Mark

Twain: «Tom Sawyer», predsta
va za mladino; 19.00: TV obzor
nik; 19.20: Sprehod skozi čas — 
dokumentarna reportaža; 19.45: 
Kaj bo prihodnji teden na spo
redu?; 20.00; TV dnevnik; 20.30: 
Propagandna oddaja; 20.45: «Sest 
svečanih povabil» — zabavno 
ugankarska oddaja; 21.45: Zgod
ba o dr. Kildareju.



PRIMORSKI DNEVNIK — 1 16. novembra 1963

Vreme včeraj: najvišja temperatura 
12.4, najnižja 9,7, ob 19. uri 12 sto
pinj, zračni tlak 1008,6 pada, vlaga 
93-odst., veter 6 km na uro severo- 
zahodnik, nebo pooblačeno, morje 
mirno, temperatura morja 15.2 sto
pinje, padavine 7,2 mm. Tržaški dnevnik Danes, SOBOTA, 16. novembra 

Albert
Sonce vzide ob 7.04 in zatone ob 
16.34. Dolžina dneva 9,30. Luna 
vzide ob 6.55 in zatone ob 17.00.
Jutri, NEDELJA, 17. novembra

Ljuba

SEJA TRŽAŠKEGA OBČINSKEGA SVETA

Župan je poročal o 
parlamentarne komisije za

prihodu
promet

Odobritev številnih upravnih sklepov ■ Krivično 
plačevanje dvojne takse za dvojezične napise

Sinočnja seja tržaškega občin
skega sveta je bila posvečena iz
ključno navadnim upravnim vpra
šanjem. V začetku seje je demo- 
kristjanski svetovalec inž. Visin- 
tin počastil spomin nedavno umr
lega upokojenega dolgoletnega ob
činskega funkcionarja inž. Moset- 
tija. Nato je župan predložil v 
potrditev občinskemu svetu ostav
ko demokristjanskega občinskega 
svetovalca in odbornika za šolstvo 
prof. Prodija, ki je bil službeno 
premeščen na univerzo v Piso, 
ter socialdemokratskega občinske
ga svetovalca odv. Puecherja, ki 
bo v kratkem prevzel odgovorno 
mesto pri Tržaški hranilnici. Zu
pan in predstavniki vseh skupin 
so se zahvalili svetovalcem za nju
no dosedanje delo v občinskem 
ivetu in jima želeli obilo uspehov 
na novih službenih mestih. Hkra
ti je župan predložil v potrditev 
izvolitev dveh novih občinskih 
avetovalcev, ki bosta nadomestila 
prof. Prodija in odv. Puecherja, 
in sicer demokristjana Ernesta 
Passanteja in socialdemokrata Bru
na Lovera. Občinski svetovalci so 
soglasno sprejeli omenjene sklepe.

Čeprav sinoči niso bila na dnev
nem redu vprašanja svetovalcev, 
je kljub temu socialdemokratski 
svetovalec prof. Lonza vprašal žu
pana, zakaj ni poskrbel, da bi se 
vsi svetovalci srečali s člani par
lamentarne komisije za promet, 
ki so prišla v nedeljo zvečer v 
Trst, in ne samo župan in načel
niki svetovalskih skupin, To vpra- 

'šanje je dalo priložnost županu, 
da je povedal, s kom se bodo 
parlamentarci sestali v Trstu. De
jal je, da je trgovinska zbornica 
povabila v Trst parlamentarno ko
misijo zi promet, da si na kra
ju ogleda naprave tržaškega pri
stanišča in prouči zlasti načrte za 
okrepitev naprav v okviru tako 
imenovanega ■•modrega načrta». 
Parlamentarci bodo prišli v Trst 
v nedeljo zvečer. Takoj po priho
du se bodo sestali na županstvu 
z županom in načelniki svetoval
skih skupin. Sestanku bodo lahko 
prisostvovali tudi drugi svetoval
ci, če bodo hoteli. V ponedeljek 
bo imela parlamentarna komisija 
za promet prvi sestanek na prista
niškem poveljstvu, nato na ravna
teljstvu Javih skladišč, zvečer pa 
na trgovinski zbornici. Sestanka 
na trgovinski zbornici, ki bo goto
vo najvažnejša, se bo udeležil tu
di župan dr. Franzil.

Trgovinska zbornica je povabi
la v Trst parlamentarno komisijo 
za promet, potem ko je videla, 
da je bila komisija povabljena v 
Genovo in v Benetke. Glavni na
men obiska parlamentarne komisi
je je ta, da se v Trstu seznani z 
vsemi vprašanji, ki se tičejo tr
žaškega pristaniškega prometa in 
pomorskih prog. U teh vprašanjih 
so bile v zadnjih tednih storjene 
še druge pobude v okviru Skup
nosti jadranskih pristanišč, razgo
vorov tržaških predstavnikov z 
ministrom za trgovinsko mornari
co in- z drugimi pristojnimi mi
nistrstvi, z namenom da se pod- 
vzamejo ukrepi ne . samo proti 
stalnemu upadanju tržaškega pri
staniškega prometa ampak tudi za 
njegovo okrepitev.

Zatem je občinski svet sprejel 
nekaj sklepov, ki jih je predložil 
odbornik za javna dela in ki te 
nanašajo zlasti :ia povišanje izdat
kov nekaterih javnih del, za ka
tera se na razpisanih dražbah ni 
javilo nobeno podjetje zaradi pre
nizkih izklicnih cen. Med temi 
sta tudi sklepa, ki se nanašata na 
popravilo slovenske šole v Roja
nu ter na namestitev novega stre
lovoda na proseškem zvoniku, ki 
bo stal 1.170.000 hr.

Po potrditvi številnih sklepov 
upravne komisije podjetja Acegat 
je odbornik za finance predložil 
v odobritev nekaj sklepov, s ka
terimi bo občinska uprava uve
ljavila tudi za letošnje finančno 
leto razne dodatne davke in tro
šarino na živila in drugih pred
metov široke potrošnje. Pri teh 
sklepih se je razvila obširna raz
prava. Glede sklepa o uveljavitvi

davka na napisne table je socia
listični svetovalec dr. Pincherle 
pripomnil, da so nekateri sveto
valci- že pretekla leta predlagali 
občinski upravi, naj obdavči samo 
en tekst dvojezičnih napisnih ta
bel, ker morajo Slovenci, ki ima
jo dvojezične napisne table, pla
čevati dvojni davek. Odbornik za 
finance dr. Rocco je odgovoril, da 
je občinski odbor že svoj čas vpra
šal prefekturo za dovoljenje, di 
lahko obdavči samo en tekst dvo
jezičnih napisov. Doslej pa odbor 
še ni dobil nobenega odgovora. 
Na pripombo dr. Pincherla, ali 
ne bi občina lahko začasno odre
dila plačevanje davka samo na en 
tekst, je župan dejal, da za letos 
tega ni več mogoče napraviti. Po
udaril pa je, da bodo za prihod
nje leto počakali na odgovor pre
fekture. Ce pa tega odgovora ne 
bo, je dejal župan, bomo ukrenili 
po naši Vesti. Proti temu sklepu,

ki krivično obdavčuje oba teksta 
dvojezičnih napisov, so glasovali 
svetovalci KPI, PSI in FN.

Prav tako so naleteli na odpor 
vseh opozicijskih skupin ostali 
sklepi, ki se nanašajo na uvelja
vitev dodatnih davkov in trošari
ne na blago širše potrošnje.

Svetovalca Trauner in Morpur- 
go (PLI) sta pismeno predložila 
odboru resolucijo, v kateri ugo
tavljata, da je treba čimprej spre
meniti pravilnik o mestnih redar
jih in ga uskladiti s sedanjim so
cialnim položajem. Liberalna sve
tovalca predlagata, naj občinski 
svet takoj začne s proučevanjem 
raznih ukrepov, s katerimi naj se 
odpravi sedanje zlasti težko mo
ralno stanje v redarskem zboru, 
in naj se ustanovi posebna komi
sija občinskih svetovalcev, ki naj 
v sodelovanju z občinsko upravo 
pozitivno reši vsa pričakovanja 
prizadetih.

ZANIMIVO POROČILO PROF. TECILAZICHA O DVEH PREPARATIH

Novi zdravili vzbujata upanje 
do bodo premagali levkemijo

10-letnemu dečku so ozdravili oteklino na vratu, enoletnemu otroku, ki 
boluje za levkemijo, pa so z uporabo drugega zdravila izboljšali stanje

Včeraj zvečer ob 19. uri je prof. 1 Drugi preparat pa se imenuje 
Tecilazich poročal v dvorani cen- «Onkovil». Tudi zanj trdijo zdrav- 
tra za rakasta obolenja o lastno-1 niki. da je učinkovit v vsaj po
stih in uporabi dveh zdravil pri 
zdravljenju akutne levkemije ter 
rakastega obolenja limfnega gra
nuloma.

Obe zdravili pridobivajo iz ne
ke rastline (vinca rosea»), ki ra
ste na indonezijskih otokih. Do
mačini žvečijo to rastlino ter so 
prepričani, da je uspešna pri
zdravljenju sladkorne bolezni. Ne
ki ameriški znanstveniki so jo 
začeli proučevati, toda kmalu so 
opazili, da je zelo koristna pri
zdravljenju akutne levkemije in
rakastih obolenj.

Zdravniki so najprej, izdelali 
preparat «Velve», ki so ga preiz
kusili v Trstu že pred letom in 
pol. Ameriški zdravniki so pre
pričani, da to zdravilo učinkuje
v 80 odst. primerov. Je pa raz
meroma drago, saj stane 5 g v 
ZDA 7 dolarjev.

lovici primerov obolenj 
kemijo.

V Trstu so zdravniki preizku
sili ti novi zdravili v dveh pri
merih. Prvič je šlo za 10-letnega 
Roberta Cassia, ki je 6 let bole
hal zaradi neke otekline na vra
tu, ki mu je povzročala tudi ne
normalen porast jeter in vranice. 
Poleg tega je deček imel stalno 
zvišano temperaturo. Najprej so 
ga zdravili s kortikosteroidi. Spo
četka se je njegovo zdravstveno 
stanje izboljšalo, toda kmalu se 
je telo privadilo na to zdravilo in 
nastopile so ponovne motnje. Iz 
Svice so tedaj prejeli preparat 
«Velve» ter ga preizkusili na deč
ku. Po dveh ali treh injekcijah 
se je njegovo stanje zelo popra
vilo. Po nekaj mesecih so prene-

mov in danes hodi že eno leto v 
šolo.

Drugi primer zadeva enoletne
ga Paola Bega. Tudi njega, ki je 
obolel za akutno levkemijo, so 
spočetka zdravili s kortikosteroidi. 
Ker pa ni bilo nobenega rezul
tata, so si poskrbeli iz ZDA pre
parat «Onkovil», ki so ga vbriz
gali otroku pred dvema mesece
ma. Ugotovili so, da mu je sedaj 
že mnogo bolje. Je sicer še ne
koliko bled, toda ne tako, kot je 
bil pred zdravljenjem.

Ne more se še trditi, da bo 
zdravljenje stoodstotno uspešno, 
vendar pa obstaja določeno upa
nje, da bo zdravilo premagalo 
tudi levkemijo.

* Do včeraj se je prijavilo 70 
konkurentov za «Nagrado tržaške, 
ga mesta» za izvirno simfonično 
delo. Gre za drugo izdajo te na-

hali z vbrizgavanjem preparata ■ grade in bodo objavili sestavo ži- 
ter so kmalu opazili, da je bil rije danes. Višina nagrade znaša 
uspeh viden. Dečka so poslali do-1 tokrat 2 milijona lir.

PRED POGAJANJI ZA OBNOVITEV TRGOVINSKE POGODBE S CSSR

Za povečanje prometa skozi Trst 
je treba ustvariti ustrezne pogoje
Kljub raznim oviram je tranzitni promet ČSSR skozi tržaško pristanišče tudi letos narasel
V Pragi bodo 25. novembra poga

janja o obnovitvi italijansko-češko- 
slovaške trgovinske pogodbe. Med 
pogajanji bodo razpravljali tudi o 
valutnih in drugih pogojih češko
slovaškega tranzitnega prometa sko. 
zi tržaško pristanišče. Pričakujejo, 
da bodo na pogajanjih prisotni 
predstavniki tržaškega pristanišča 
in da bodo razpravljali tudi o tran
zitnem prometu skozi Trst.

Gospodarski odnosi med Italijo 
in CSSR še vedno niso urejeni, saj 
gre za določene stare češkoslovaške 
obveznosti kot tudi za celotni si
stem gospodarskih stikov in pred
vsem trgovinske izmenjave med 
obema državama. Dobršen del teh 
vprašanj je bil postopoma urejen

reč obstaja bilateralni sistem, ki v 
sedanjem razdobju predstavlja za
voro in katerega bodo po vsej ver
jetnosti odpravili z modernejšim in 
svobodnejšim sistemom.

Trst je pri teh pogajanjih zain
teresiran, da določijo primeren del 
češkoslovaškega izvoza za kritje 
potreb, ki nastajajo iz češkoslova
škega tranzita skozi tržaško prista
nišče. Logično je namreč, da mora 
CSSR plačevati stroške za prevoz 
po italijanskih železnicah, manipu
lacije v tržaškem pristanišču in 
prevoz po italijanskih ladjah s 
sredstvi, ki jih dobi s svojim iz
vozom.

To vprašanje je bilo načelno re- 
odnosno se urejuje, predvsem pa je 1 Seno že pred nekaj leti, vendar je 
treba dokončno urediti način trgo- < v praksi prihajalo do resnih težav,
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PODATKI O GOSPODARSKEM POLOŽAJU

Znaten porast vrednosti 
protestiranih menic
Davek na poslovni promet je znašal v 
septembru skupno 1561 milijonov lir

V prvih 9 mesecih letošnjega le- |Ta nagli, deloma nepredvideni ko
ta se je znižalo število in znatno rak, odraža tako naraščanje ceti 
zvišala vrednost meničnih prote- vseh proizvodov, kot tudi nagel 
9tov, nekoliko znižala vrednost ne- skok tržaške industrijske proiz-

vinske izmenjave. Se vedno nam-1 zlasti glede kreditiranja in glede

kritih čekov in nesprejetih trat. 
Meničnih protestov je bilo od ja
nuarja do septembra 24.495 za 912 
milijonov lir, medtem ko jih je 
bilo v istem razdobju lanskega le
ta 26.801 za 848 milijonov lir. Ta 
neuravnovešeni iazvoj je v skla
du z naglim naraščanjem cen, 
hkrati pa tudi kaže težave trgo
vine na drobno, saj trgovci sedaj 
ne sprejemajo s tako lahkoto me
nic. V istem razdobju je bilo 164 
nekritih čekov za 37 milijonov 
lir, medtem ko jih je bilo od ja
nuarja do septembra lanskega leta 
167 za 63,6 milijona lir. Nespre
jetih trat je 18.389 za 1.148 milijo
nov lir, medtem ko jih je bilo 
lani 19.149 za 1.187 milijonov lir.

Znatno se je zvišal prispevek 
taks in davkov na poslovni pro
met, ki je dosegel letošnjega sep
tembra 1.561 milijonov lir, med
tem ko je znašal v istem mese
cu lanskega leta 909 milijonov lir.
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Opčinah že zdavnaj odstraniti

vodnje, ki je v obravnavanem me
secu tudi iz sezonskih razlogov, 
bila višja kot v istem mesecu lan
skega leta.

V iniljski občini 
9.459 volivcev

Volilna komisija miljske občine 
je pregledala seznam volivcev, iz 
katerega je črtala 130 volivcev, 
ki so umrli, ali so se odselili iz 
občine. V miljski občini je po 
tej reviziji 9459 volivcev, od če
sar 4618 moških in 4841 žensk.

Pijan je zašel 
v tuje stanovanje

Praznik je bil pravšnji, sv. Mar
tin, pravkar je prejel denar, z 
zdravjem je bilo vse v redu. Za
to je 41-letni Bruno Z-ubin iz Ul. 
Bergamasco 12 hotel dostojno 
praznovati martinovanje ter je 
stopil v vsako gostilno, ki je bi- 
la na njegovi poti. Popoldne se 
je že pošteno zibal in meril cesto 
ter sam ne ve in tudi ne bo ni
koli vedel, kako je prišel v Ulico 
San Michele, šel naravnost v ve. 
žo stavbe št. 8, se povzpel po 
stopnicah in ker je našel odprta 
vrata stopil v stanovanje 28-let- 
nega Giancarla Galline. V kuhi
nji je bila samo Gallinova 20-let- 
na sestra, ki je sprva mislila, da 
se je vrnil brat, toda ko ni do
bila odgovora, je pogledala in vi
dela pijanega tujca. Ne da bi se 
prestrašila, je telefonsko poklica, 
la brata, ki dela nekje v bližini. 
Ta je pritekel domov, telefoniral 
policiji in agentom izročil pija
nega Zubina. Policisti so ga are- 
tirali in prijavili sodnim obla
stem zaradi pijanosti, niso ga pa 
prijavili zaradi vdora v stanova, 
nje, ker Gallina ni vložil tožbe.

bančnih obveznosti. S povečanjem 
Izvoza CSSR postajajo ta vprašanja 
vedno bolj resna ln zato tudi za tr
žaško pristanišče vedno bolj zani
miva.

Tržaški gospodarski krogi priča
kujejo, da bodo Istočasno pričeli z 
razpravo o tranzitnemu prometu 
CSSSR skozi Trst. Med tržaškimi 
Javnimi skladišči in češkoslovaškim 
izvoznim podjetjem Cehofracht je 
v zadnjih letih obstajala ugodna 
pogodba, katere pa za letošnje le
to niso več mogli skleniti, ker so 
tržaška Javna skladišča bistveno 
zvišala tarife za manipulacijo blaga 
v tržaškem pristanišču. Istočasno 
tudi niso uredili vprašanj, ki se na
našajo na prevoz po železnici in le 
deloma glede prevozov z ladjami 
državnih pomorskih družb «PIN». 
Pogajanja so se zato razbila In tre
nutno ni sporazuma, ki bi zagotav
ljal določeno raven češkoslovaške
ga tranzita skozi Trst.

Kljub temu pa Je tranzitni pro
met CSSR skozi tržaško pristanišče 
tudi v letošnjem letu narastel, če
prav ni dosegel tiste ravni, ki bi 
jo lahko. Gre za rezultat objektiv
nih pogojev, saj je CSSR v zadnjih 
letih preusmerila znatni del svoje 
zunanje trgovine proti državam A- 
frike ter Bližnjega in Daljnega vzho
da. Za te prometne tokove pa je 
logično izvozno in uvozno pristani
šče Trst, česar se dobro zavedajo 
tako tržaški kot češkoslovaški go
spodarski krogi.

Za okrepitev tega prometa pa je 
treba ustvariti ustrezne pogoje in 
predvsem urediti vprašanje tržaških 
tranzitnih tarif, status tržaškega 
pristanišča, ter železniške in po
morske zveze.

SIRITE
PRIMORSKI DNEVNIK

IZ SINDIKALNEGA ŽIVLJENJA

Danes stavka delavcev 
v vseht obratih CRDA

Zaključek stavke železniških zakupnikov
Včeraj so stavkali uradniki CR 

DA, in sicer na glavnem ravna
teljstvu, v Tovarni strojev in v 
ladjedelnici Sv. Marka. Na sploš
no je bila udeležba precejšnja. 
Tako je na primer v ladjedel
nici Sv. Marka stavkalo 60 odstot
kov uradnikov, kar ni malo, če 
pomislimo, da se uradniki po na
vadi ne izkažejo ob stavkah. Stav
ko' so napovedali, ker še ni rav
nateljstvo uredilo njihovih kvali
fikacij po delu, ki ga opravljajo.

Danes ob 10.3U pa se prione 
stavka vseh delavcev v ladjedel
nici Sv. Marka in v Tovarni stro
jev, ki bo trajala do ponedeljka 
zjutraj. Delavci stavkajo, ker jim 
še niso po tolikem času preure
dili akordnih dodatkov.

Včeraj se je zaključila 48-urna 
stavka železniških zakupnikov, ki 
nadzirajo zapornice na prehodih 
ter opravljajo službo na manjših 
krajevnih postajah. Stavka se je 
na področju tržaške železniške di
rekcije tikala okrog 500 zakupni
kov, od katerih Je zapustilo delo 
nad 85 odstotkov. Zato je bilo na 
vsem področju nezavarovanih o- 
krog 100 prehodov, kar bi uteg
nilo povzročiti nesreče, če ne bi 
avtomobilisti močno pazili. Seve
da je skušalo železniško ravnatelj
stvo odpomoči zlasti pri nadzira
nju prehodov s svojimi neposred
nimi uslužbenci, toda teh .ni bi
lo dovolj.

Begunca prenočevala 
v nedograjeni stavbi

Namen 27-letnega Ivana Bogar- 
skega in 20-letnega Omerja Baj- 
raktareviča, ko sta ilegalno pre
stopila mejo, ni bilo politično za
vetišče temveč pustolovsko življe
nje in kraja. Nekaj časa sta be
gunca stanovala v begunskem ta
borišču pri Sv. Soboti, toda živ
ljenje v taborišču jima ni prijalo 
ter sta svobodno živela v mestu. 
Seveda sta morala ponoči tudi 
prenočevati in v torek zvečer sta 
prišla v Ul. S. Anastasio na vo
gal Ul. Udine, kjer je gradbišče

Začetek sezone 
Stalnega gledališča

Z zelo lepim uspehom se je 
včeraj zvečer pričela v Avdito
riju sezona tržaškega Stalnega 
gledališča. Pred polno dvorano 
občinstva, med katerim so bili 
številni predstavniki oblasti, je 
gledališče uprizorilo komedijo 
«Prevarani» neznanega avtorja 
iz 16. stoletja, ki jo je priredil 
Gigi Lunari. Občinstvo, ki se 
je imenitno zabavalo, je zlasti 
na koncu spontano ploskalo. 
Predstava, o kateri bomo še 
obširneje poročali, bo prav go
tovo tudi v prihodnjih dneh 
privlačevala občinstvo.

Darovi in prispevki
Namesto venca pok. Jožetu Tavčar

ju iz Opatjega Sela darujejo brat 
Leon in žena Darinka z otroki 10.000 
lir za Dijaško Matico.

Namesto cvetja na grob Ivana Per- 
tota daruje družina Pertot-Jankovič 
1.000 lir za Dijaško Matico. V počasti
tev spomina Ivana Pertota daruje 
Friderik Žnidarčič 1.000 lir za Dija
ško Matico.

V počastitev spomina Ivana Pertota 
daruje družina Civardi 1.000 lir za 
Dijaško Matico.

Namesto cvetja na grob pok. Ivana 
Pertota daruje družina Stavar 3.000 
lir za Dijaško Matico.
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Slovensko gledališče v Trstu
DANES 16. t. m. ob 20.30 
In v nedeljo, 17. t. m. ob 15.30 
v prostorih prosvetnega dru
štva «A. Sirk» v KRI2U

William Shakespeare

Prekop- grobov

podjetja Antonini in Fragiacomo.
Oba begunca sta razdrla iz desk 
zbito ograjo, ki je služila za vra
ta ter se nastanila v notranjosti 
stavbe v gradnji. Toda naslednje 
jutro, ko sta zapuščala svoje za
silno prenočišče, ju je zasačil u- 
službenec gradbenega podjetja, ki 
je imel navado prenočevati v ne
kem prostoru in paziti, da ne bi 
tatovi kradli gradbenega mate
riala. Bogarski in Bajraktarevič 
sta zbežala, toda uslužbenec jima 
je sledil in utegnil uloviti Bo- 
garskega ter ga nato izročil poli
cistom, medtem ko je Bajraktare
vič ubežal. Bogarskega so agenti 
aretirali, prijatelja pa niso še iz
sledili. Oba pa so prijavili sodnim 
oblastem zaradi vdora v zasebno 
stanovanje z obteževalnimi okoli
ščinami.
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SEJA POKRAJINSKEGA UPRAVNEGA ODBORA

Odobritev izdatka 188.600.000lir 
za strokovno šolo na Proseka

Odbor je odobril še številne druge sklepe

Tržaško županstvo sporoča, da 
bodo v kratkem preuredili za no
ve pokope del polja XIV (žare) 
pokopališča pri Sv. Ani, in sicer 
od žare št. 2881 do žare št. 3024, 
kjer počivajo posmrtni ostanki po
kojnikov pokopanih od 27. januar
ja do 10. februarja 1956.

Prizadeti, ki bi hoteli ohraniti 
posmrtne ostanke svojih pokojni
kov in jih prenesti na drugo me
sto, naj se zglasijo na oddelku za 
pokopališča občinskega tehnične
ga urada v Ul. Teatro Romano 
št. 15, ali pa pri čuvaju pokopa
lišča od 17. do 29 februarja 1964.

Prav tako bodo v kratkem pre
uredili za nove pokope kripto, z 
žarami št. LIH na polju IV, kjer 
so bili proti plačilu za deset let 
pokopani posmrtni ostanki pokoj
nikov, pokopanih med 13. okto- 
bram 1953 irf 9. januarjem 1954.

Osebe, ki bi želele še nadalje 
ohraniti posmrtne ostanke svojih 
pokojnikov, naj se zglasijo na 
zgoraj omenjenih naslovih od 10. 
do 25. januarja 1964. Po preteku 
tega roka bodo ti posmrtni ostan
ki položeni v skupno kostnico in 
jih ne bo več mogoče najti. Na
grobna znamenja pa bodo ostala 
last občinske uprave.

PRISPEVAJTE ZA 
DIJAŠKO MATICO I

DELOVANJE POLICIJE V OKTOBRU

1577 avtomobilistov je plačalo 
globo za kršitev cestnega zakona
Policisti so našli za 3.660.000 lir ukradenega blaga

Trčenje dveh avtov
Pri cestni nesreči, ki se je do

godila včeraj okrog 14. ure v Ul. 
Commerciale pri hišni št. 162, se 
je ponesrečil 39-letni Alberto 
Chenda iz Ul. dellTstria 134-1. 
Chenda se je peljal s svojim av
tom Fiat 600 TS 31714 v smeri 
proti Opčinam, ko je nenadoma 
privozil iz nasprotne smeri 51- 
letni Attilio Žago iz Uh D’Ange
li 10 z avtom BMW TS 55315. Ža
go je iz neznanih razlogov pri
tisnil na zavore toda zaradi spolz
kega asfalta je nenadno zaviranje 
povzročilo, da je avto zavozil na 
levo stran ceste kjer je trčil v 
Chendov avto. Chendo, ki se 1e 
pri trčenju ranil v levo nogo in 
udaril v desno koleno, so z za- 
sebnim avtom prepeljali v bol
nišnico, kjer so mu nudili prvo 
pomoč in ga nato odslovili s pro
gnozo okrevanja v 6 dneh. Na 
kraju nesreče so potrebne for
malnosti opravili agenti promet
ne policije.

Agenti letečega oddelka policije 
in agenti raznih komisariatov jav
ne varnosti so v mesecu oktobru 
imeli polne roke dela z raznimi 
ljudmi, ki so na kakršen koli način 
prekršili zakon. Ves mesec so agen
ti prijavili 6 ljudi zaradi upiranja 
in žaljenja javnega funkcionarja, 
dve osebi, ki sta se izdajali za dru
gi in eno, ki je dala lažne podatke 
o istovetnosti. Ena oseba se bo 
morala zagovarjati zaradi posilstva, 
ena pa zaradi ugrabitve mladolet
nice. Nadalje je bilo devet prime, 
rov, ko niso nudili pomoči druži
ni, dva primera slabega ravnanji 
z družinskimi člani in dva prime
ra ugrabitve mladoletnic z njunim 
privoljenjem. Agenti so potem ime- 
lt opravka s petimi primeri nena

mernega umora in kar 28 primeri 
raznih povzročenih namernih in ne
namernih telesnih poškodb. 8 ljudi 
se bo moralo zagovarjati zaradi 
obrekovanja, 9 pa zaradi groženj ; 
nadalje so policisti izsledili ln pri
javili 22 tatov. Isto se Je zgodilo 
z 11 goljufi. Poleg tega so agenti 
imeli opravka še z drugimi manj
šimi prekrški zakona In so zadev- 
jie kršitelje prijavili sodnim obla
stem. V oktobru Je plačalo globo 
zaradi raznih prekrškov cestnega 
zakona 1577 avtomobilistov. Teh je 
seveda vedno dovolj v mesečnem 
spisku policijskih oblasti. Končno 

v prejšnjem mesecu spet našli 
za 3 milijone 660 tisoč lir ukrade
nega blaga.

Pokrajinski upravni odbor je 
na treh nadzornih sejah razprav
ljal o vrsti sklepov krajevnih u- 
stanov in je številne sklepe odo
bril. Tako je upravni odbor odo
bril sklep tržaške občine, ki se 
nanaša na višino dohodkov za 
pomoč družinam, ki so jih izgna
li iz stanovanj odnosno izselili iz 
stavb, ki so nevarne. Odobrili so 
posojilo v znesku 49 milijonov lir 
za gradnjo poslopja srednje šo
le na Elizejskih poljanah. Odo
brili so razlastitev stavbe, ki je 
last Italcementi, ker bodo razši
rili vodovodni rezervoar na Ka- 
tinari. Končno je med važnejši
mi sklepi tržaške občine predvi
den tudi izdatek v višini 3 mili
jonov lir za obrtniško šolo «Fon
da Savio» v Ulici Mannelli.

Za dolinsko občino so odobrili 
sklep občinske uprave, da prevza
me zdravstveno šolsko nadzorstvo 
dr. Dario Visintini. Odbor je tu
di odobril proračun devinskojia- 
brežinske občine za leto 1963.

Nadalje je odobril izdatek v 
znesku 188.600.000 lir za gradnjo 
nižje strokovne šole na Proseku. 
Gre za sklep občinskega sveta št. 
279 od 18. 6. 1962. Gradnja se na
naša na nižjo strokovno sloven
sko in italijansko šolo. Pri tem 
pa obstaja vprašanje ureditve te 
šole kot tudi vsklajevanja z no
vim šolskim zakonom, ki predvi
deva splošno ustanovitev enotne 
nižje srednje šole.

Vroč katran 
delavcu na nogo

Na dermatološki oddelek glav
ne bolnišnice so včeraj popoldne 
sprejeli 60-letnega delavca Nico- 
loja Pascuja iz Ul. Flavia 12, ki 
je imel opekline druge in tretje 
stopnje na nogah. Pascu se je po
nesrečil malo prej pri tovarni 
Panfili v Ratto della Pileria, kjer 
je delal na cesti za podjetje Ven
tura iz Ul. Molino a Vento 19. 
Pascu je porival ročni voziček in 
je nevede z vozičkom trčil v po-

Včeraj smo pisali, da je policija našla Gianfranču Martinu pravi arzenal orožja. Kot prikazuje 
gornja slika, je imel Gianfranco precej nevaren «hobby». Čudno se zdi, da se niso stanovalci v Ulici 

Foscolo 28 prej zavedli nevarnosti, ki jo je predstavljalo orožje v skladišču na dvorišču stavbe

sebno vrečo, polno vročega ka
trana, ki se je zaradi sunka raz
trgala. Katran se je nato izlil po 
tleh in pri tem oplazil tudi Pa- 
scujeve noge.

Delovni tovariši so Pascuju pri
skočili na pomoč ter mu pomagali 
v osebni avto, s katerim so ga 
prepeljali v bolnišnico, kjer se 
bo moral zdraviti od 10 do 15 
dni.

VČERAJŠNJE CENE NA TRGU 
NA DEBELO

(V prvem stolpcu so najnižje cene 
v 2. najvišje, v 3. prevladujoče)
pomaranče..................... 83 200 94
limone ......................... 83 144 118
kostanj............................ 94 176 118
kaki ...........................- 47 83 71
jabolka............................ 24 141 71
hruške ............................ 71 212 165
grozdje ......................... 94 235 106
pesa.......................... .. . 40 160 120
zelje ................................ 24 60
cvetača .......................... 36 83
ohrovt ......................... 18 70
cikorija .......................... 20 40
čebula............................ 35 55
fižol za luščenje .... — 224
koromač.........................  36 65
solata (......................... 50 120
melancane . . ..... 83 94
krompir.......................... 26 47
zelena paprika............— 83 —
paradižnik .............. 59 188 129
zeleni radlč 1...............  250 350 300
zeleni radlč II................. 50 200 180
zelena ............................. 30 80 50
špinača ..........................  30 90 60

OTHELLO

m
'IHp'

PROSVETNO
DRUŠTVO
BARKOVLJE

VERDIJEV
VEČER

Danes 16. novembra, bo 
Gojmir Demšar 
ob 20.30 imel v društvenih pro
storih v Ulici Cerreto 12, pre
davanje ob 150. obletnici roj
stva skladatelja Giuseppa Ver
dija. Predavanje bo opremlje
no z izvajanjem odlomkov iz 
nekaterih Verdijevih oper.

SLOVENSKI 
KLUB 

v Trstu 
sporoča da bo 

v torek, dne 19. 
novembra 

pisatelj France Bevk zopet 
med nami in da bo imel v na
šem klubu ob 21. uri predava
nje z naslovom

MOJA PISATELJSKA POT 

Vljudno vabimo na udeležbo.

I Vse srednješolce vabimo, 
^ da se udeleže

družabnega večera
s plesom ob zvočni spremljavi 
skupine «THE GOST RIDERS» 
danes 16. t. m. ob 18. url v 
Gregorčičevi dvorani v Ulici 
Geppa 9.

Stare in manj stare bajte 
priredijo v sredo, 20. novem
bra ob 20.30 v prostorih Pro
svetnega društva v Barkovljah, 
Ul. Cerreto 12

BRUCOVANJE
Vabljene najstarejše, stare, 

manj stare bajte, bajte in 
bruci.

Gledališča
GLEDALIŠČE VERDI

Danes ob 20.30 bo prva predstava 
Verdijeve opere «Aida» za red A v 
parterju In ložah in za red B na 
galerijah in stojiščih. V glavnih vlo
gah nastopijo Gloria Davy, Umberto 
Bosso, Gloria Lane, Licinio Monte- 
fusco, Ferruccio Mazzoli In Vito Su- 
sca. Prva plesalka Giuliana Baraba
schi. Dirigent Arturo Basile, koreo
graf Carlo Farabonì, režiser Carlo 
Piccinato,

Nadaljuje se prodaja vstopnic pri 
gledališki blagajni.

TEATRO STABILE
Danes ob 21. uri bo v Avditoriju 

druga predstava za red B igre «Gli 
ingannati» (Prevarani) od Accademici 
Intronati di Siena v moderni verziji 
Glgija Lunarija, v režiji Fulvia To- 
lussa In s scenami ter kostumi Luce 
Sabatellija. Prodaja vstopnic v Pa
saži Protti. Cene v parterju: odsek A 
1.200 lir, odsek B 700 lir; na galeriji 
300 lir.

Večina blaga se prodaja po 
prevlad, ceni (3. stolpec)

Včeraj-danes
ROJSTVA, SMRTI IN POROKE
Dne 15. novembra se je v Trstu ro

dilo 12 otrok, umrlo Je 13 oseb.
Umrli so: 60-letna Assunta Mase 

por. Mase, 63-letna Maria Vidmar, 52- 
letni Giovanni Zolli, 68-letni Marcello 
Sluga, 42-letna Stefania Omari, 65- 
letna Eufemia Jerich por. Leonardi, 
83-letnd Marco Caporal, 82-letna M. 
Luigia Natovec vd. Capon, 49-letnl 
Luigi Schina, 80-letna Albina Steiner 
vd. Novach, 69-letni Oreste Saletu, 
75-letni Giuseppe Ulcigral, 12 ur stari 
Stefano Santorelli,

NOČNA SLUŽBA LEKARN 
INAM-A1 Cammello, viale XX set

tembre ♦ ; Godina, Trg sv. Jakoba 1; 
Sponza, Ul. Montorsino (Rojan); Ver- 
narl. Trg Valmaura 10; Vielmetti, 
Borzni trg 12,

Nazionale 13.30, 17.30, 21.30 «Law
rence d’Arabia». Technicolor. Alee 
Guinness, Anthony Quinn, Jose Fer- 
rer Film sedmih Oskarjev. 

Arcobaleno 16.00 «Le motorizzate». 
Walter Chiari, Sandra Mondali»1. 
Totò. Prepovedano mladini. 

Excelsior 16.00 «Il disprezzo». Brigit
te Bardot. Prepovedano mladini. 

Fenice 15,30 «I 3 della Croce del Sud».
Technicolor. John Wayne. 

Grattacielo 16.00 «Irma la dolce». 
Technicolor. Shlrley Mac Laine, 
Jack Lemmon. Prepovedano mla
dim.

Supercinema 16,00 «Mondo matto 01 
notte». Technicolor. Prepovedano

88 ! mlad’ni.
40, Alabr a 15.00 «Il gigante». Techni

color. ci zabe-th Taylor, Rock Hud
son, James Dean.

Filodrammatico 15.30 «Caterina di 
Russia». Tèchnlcolor. Hildegarde 
Neff, Sergio FantOni.

Aurora 15.00, 18.00, 21.30 «L’ammuti
namento del Bounty».

Cristallo 16.00 «11 colpo grosso al ca
sinò».

Capitol 16.00 «Per soldi o per amo
re». Kirk Douglas.

Garibaldi 15.30 «Il processo di Vero
na». Silvana Mangano.

Massimo 16.30 «Il territorio dei fuo
rilegge». Technicolor. J. ireland. 

Impero 16.30 «I due monelli». 
Moderno 16.30, 21,00 «Via col vento»- 

Technicolor. Clark Gable, Vivi*» 
Leigh. _ .

Astoria 16.30 «Kitty». Romy Schnet- 
der. Technicolor.

Astra 16.30 «La guerra dei bottoni»- 
Vittorio Veneto 16.30 «Che fine ha 

fatto Baby Jane», Bette Davis. Pre
povedano mladini.

Abbazia 16.00 «Biancaneve e 1 7 na
ni». Technicolor. Sledi dokumentar
ni film v technicolorju «La Terra 
questa sconosciuta».

Marconi 16.00 «Il dominatore». Tech
nicolor. Charlton Heston. Prepove
dano mladini.

Ideale 16.00 «Ginevra e il cavaliere 
di re Ariti». Technicolor.

Skedenj -16.00 «I motorizzati». u*° 
Tognazzi, Franca Valeri.

VALUTE V TRSTU
dolar 622,30
švicarski frank 1444,—
funt šterltng 1740,50
francoski frank 126,70
marka 156,30
šiling 24,03
pezeta 10,30
dinar 0,66
marengo 6200,—
zlato 720,—

Razna obvestila
Tržaški Filatelistični klub «L. Ko

šir», vas vabi na svoje redne sestan
ke, ki sò vsako prvo In tretjo nede
ljo v mesecu. Prihodnji sestanek Je 
v nedeljo, 17. t.m. od 10. do 12. ure, 
v sedežu kluba, Ul. Monteccbi 6.

• • *
Seja glavnega odbora Mladinske 

Iniciative bo v ponedeljek 18. novem
bra ob 20.30 v Ulici Geppa 9-II.
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RAZPRAVA PROTI OBTOŽENCEM IZ ZDRUŽENIH BOLNIŠNIC

Odbita zahteva po razveljavljenju 
celotnega preiskovalnega postopka
Obravnava se bo nadaljevala prihodnjo sredo z zasliševanjem obtožencev

Včeraj, ko je tekel že četrti dan 
obravnave v zvezi s škandalom 
v združenih bolnišnicah, se je ka- 

. zenski postopek končno le pre
maknil z mrtve točke debate o 
ustanovitvi in zakonitosti imeno
vanja dr. Serba za preiskovalne
ga sodnika. Po več kot treh urah 
posvetovanja so sodniki odbili vse 
ugovore obrambe, zastopnika za
sebne stranke in javnega tožilca. 
Ti ugovori, pravdo sodniki v svo
ji odločbi, so očitno neutemeljeni. 
To pomeni, da je zakon z leta 
1945, ki začasno ureja vprašanja 
Položaja sodnikov in katerega ve
ljavnost so podal išali z nekim za
konom z leta 1951, popolnoma u- 
staven. Zaradi tega so sodniki 
»klenili, da se obravnava nada
ljuje.

Zakon z leta 1945, ki ga je pod
pisal še Humbert Savojski, poob
lašča predsednike prizivnih sodišč 
in generalne prokuratorje, da po- 
skrbjio za namestnike sodnikov in 
organov javnega tožilstva v pri
meru potrebe. To so omenjeni 
predsedniki oziroma prokuratorji 
dolžni storiti, da zagotovijo nemo-' 
leno delovanje sodnih 'organov, 
bodisi ker je neko mesto prazno, 
ali Pa je sodnik ožiroma pomoč
nik tožilca odsot ;n, ali , pa jz ka
kršnega koli razloga ne more o- 
pravljati svoje službe. Sodniki me
nijo zato, da gre v primeru dr. 
Serba za pravcato nadomestova- 
nje in pa za funkcije sodnijskega 
ajunkta, čeprav je predsednik 
prizivnega sodišča nepravilno upo- 
nabijal ta izraz v odloku, s kate
rim je imenoval dr Serba za pre
iskovalnega sodnika.

Pri tem se je sodnijski kolegij 
skliceval na zakon z dne 24. mar
ca 1958, ki 'ureja, v zvezi s pred- 
Pisi ustave, pristojnosti višjega 
sodnijskega sveta, ne da bi se ozi
ral na zakonske predpise z leta 
1945 in leta 1951. Ne more se za
lo podvomiti, da so še vedno ve
ljavni predpisi, ki zadevajo vpra
šanje namestništva.

Potem, ko je pojasnil pojem 
namestništva, obravnava kolegij 
vprašanje povezave med čl. 63 za
kona iz leta 1958 s predpisi za
kona iz leta 1954. V tem primeru 
Sre, pravijo sodniki, za navadno 
koordinacijo predpisov, ki zadeva
jo Višji sodni svet, s starimi pred
pisi o ureditvi sodnijske službe 
kakor tudi z novejšimi predpisi, 
ki pa so še vedno veljavni. Cl. 7 
Prehodnih predpisov ustave itali
janske republike jim namreč iz
recno priznava to veljavnost. Vsi 
Ugovori o ustavni nezakonitosti pa 
so očitno neutemeljeni, ker se čl. 
108 ustave tič« nove ureditve sod
nijske »službe, do katere pa še m 
Prišlo. Nikakor pa se ne tiče na
vadnih koordinato iških predpisov.

Glede pomembnosti posledic, kt 
bi jih prinesi» s seboj morebitna 
odločba ustavnega sodišča v smi
slu ustavne nezakonitosti preisko
valnega postopka, menijo sodniki, 
da bi to še ne pómenilo, da je 
la postopek razveljavljen, ker se 
je z ustrezno razsodbo že zaklju
čilo eno obdobje postopka^

Glede mnenja nekega odvetnika,

da bi morali sodniki poslati sod
nijske akte ustavnemu sodišču v 
primeru, če bi le malo podvomili 
v pravilnost določenega postopka, 
je sodnijski kolegij menil, da so 
dolžni poslati te akte samo, če le 
količkaj slutijo, ua bi poseg ustav
nega sodišča rodil pozitiven rezul
tat. Ker pa v tem primeru ne mi
slijo, da bi se kaj takega lahko 
zgodilo, menijo, da ni potrebno, 
da se akti pošljejo v Rim.

Na koncu se sodniki še na dolgo 
ukvarjajo s pojmom «naravnega 
sodnika, ki je že vnaprej po za
konu postavljen». Po mnenju sod
nikov je bistvo «naravnega sodni- 
kas v 'dejstvu, da ima državljan 
pravico, da že vnaprej ve, kateri 
sodnik mu bo scdil. Pojem «sod
nika» vsebuje v tem primeru ta
ko osebo kakor tudi urad. Tega 
načela pa ne krši predpis, ki da e 
predsednikom priz'vnih sodišč pra
vico, da poskroijo za namestništ
vo. Zato so bile cdlcčbe glede ime
novanja di. Serba za preiskoval
nega sodnika popolnoma pravilne 
in zakonite, zlasti v zvezi s polo
žajem urada preiskovalnega sod
nika ter pomanjkanja stalnega 
preiskovalnega sodnika.

Na koncu so redniki še menili, 
da dr. Serbo ni bit imenovan za 
preiskovalnega sodnika samo v 
zvezi z preiskavo o škandalu v 
združenih bolnišnicah ter da ni 
deloval po preteku roka.

Odločba sodnijskega kolegija za
vzema 13 pisanih pol.

Z včerajšnjo odločbo se je za
ključilo prvo obdobje kazenskega 
postopka. Obravnava se bo nada
ljevala prihodnjo sredo dopoldne, 
in sicer z zaslišanjem obtožencev. 
Prvi je na vrsti Kgeo Steno, bivš- 
ši generalni tajnik združenih bol
nišnic, ki je pravzaprav glavni ob
toženec. Prav njega dolžijo nam
reč največjega števila prekrškov, 
se pravi goljufij, izkoriščanja svo
jega položaja, ponarejevanja jav
nih listin in podobno. Danes popoldne bo v prostorih borba gradbene stroke za temeljito 

županstva v Krminu zasedanje spremembo sporazuma.

Kraje iz avtomobilov
Predvčerajšnjim ponoči so šli 

neznani tatovi na svo e podvige 
k Sv. Soboti ter s silo odprli vra
ta avtomobila TS 43526, last 50- 
letnega Umberta Chende iz Ul. 
Catalani ‘1. Chenda, ki je pustil 
avto v bližini stanovanja, je pred. 
včerajšnjim zjutraj presenečen u. 
gotovil, da so mu neznanci» ukra
dli transistor «Raiton», par sonč
nih naočnikov, rezervno kolo tor
bo z orodjem in manometer v 
skupni vrednosti 50.C00 lir.

27-letnemu Brunu Cančianiju iz 
Ul. Boito 6 so neznanci iz notra
njosti njegovega avtomobila TS 
5P019 ki ga je pustil pred hišo, 
ukradli serijo nadomestnih žar
nic, trikotnik, žepno baterijo, ne
kaj obleke in 15 litrov goriva. U. 
trpel je 30.000 lir škode. Oba o- 
kradenca sta tatvini prijavila na 
knm:«ar;atu pri Sv. Soboti.
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IZ SODNIH DVORAN

Leto dni zapora avtomobilistu 
ki je povzročil nenameren umor

Prizivno sodišče je potrdilo obsodbo po- 
veljnika mcslnih redarjev iz Pordenona

KINO SKEDENJ
predvaja danes 16. t. m. ob 
16. uri film:

d MOTORIZZATI»
Igrata: UGO TOGNAZZI

in FRANCA VALERI

Kirn na

Na drugi sekciji kazenskega so
dišča (predsednik Rossi, tožilec 
Pascoli, obramba Marchi, zastop
nik zasebne stranke Poillucci) se 
je včeraj zagovarjal 27-letni Clau
dio Ravasini iz Ul. del Lavareto 
št 42, ki je bil cbtožen, da je 17 
januarja lani nenamerno ubil 27- 
letnega Maria Decchija, zemljemer
ca po poklicu, ki je bil zaposlen 
v podjetju Save Giuliani ter je 
stanoval v Ul. Seltefontane.

Do nesreče, pri kateri je izgubil 
življenje Decchi, je prišlo v po
nočnih urah blizu rojanskega kri
žišča. Rava«im se je tedaj peljal 
skupaj z Decchijam proti mestu. 
Šofiral je avto znamke Alfa Ro
meo 1900, Na ovinku pri križišču 
je zara'dK. velike hitrosti' žaštl na 
tramvajske tračnice, kjer je izgu
bil oblast ngd vozilom. Avto je 
zaneslo na desno stran, ceste, kjer 
se je ž vso silo zaletel v neko 
drevo. Decchija so takoj prepe
ljali v splošno bolnišnico, kjer pa 
je dve uri pozneje izdihnil zarad1 
hudih notranjih poškodb.

Poleg nenamernega umora so 
Ravasinija obdolžili tudi dveh pre
krškov cestnega zakona, in sicer 
prehitre vožnje ter prehitre vož
nje na ovinku.

Obravnava v zvezi s to cestno 
nezgodo je bila zelo zapletena, 
saj se je začela že v maju letos, 
se nadaljevala še v juniju ter se 
zaključila šele sedaj.

V prvem trenutku po nesreči je 
Ravasini izjavil, da je .avto šofi
ral on. Spočetka mu niso skoraj 
hoteli verjeti, ker je neki bolni
čar, ki je prihitel na kraj nezgo- 

I de našel za volanom Decchija. Z

mmun-i
predvaja danes 16. t. m. ob 
18. uri barvni film:

druge strani pa so se vrata avto
mobila odprla ,n Ravasini je zle
tel na cesto, a se je na srečo le 
laže pobil. V svojih poznejših iz
javah pa je Ravasini trdil, da je 
avto šofiral Decchi. To trditev je 
ponovil tudi na kazenski obrav
navi.

Javni tožilec je zahteval zanj 
zelo strogo kazen: dve leti zapo
ra ter odvzem vozniškega dovp- 
Ijenja za vedno. Sodniki pa so 
ga obsodili na 1 leto zapora ter 
so mu odvzeli vozniško dovolje
nje za tri leta. Poleg tega so uka
zali, naj avta sedaj še ne vrnejo 
lastniku. Vrnili pa mu ga bodo, 
kadar bo poravnal škodo. Decchi 
je namreč pustil /a seboj ženo ter 
dve hčerki,'stari, dve oziroma pet 
let. Takoj pa bo moral Ravasini 
plačati zastopniku zasebne stranke 
150.000 lir ter 2 milijona predujma. 
Glede prekrškov cestnega zakona 
so sodniki ustaviji kazenski posto
pek zgradi amnestije.

Zastopnik zaseune stranke je za
hteval 19 milijonov lir odškodni
ne, a za pokojnikovi hčerki 5 mi
lijonov lir kot nadomestilo za iz
gubo očetovega zaslužka. Poleg 
tega bi moral plačati še 4 milijo
ne lir za moralno škodo. O vpra
šanju odškodnine pa bodo raz
pravljali na civilnem sodišču.

i/

bandito
(BANDIT BILI)

Samokres je bil njegov zakon, 
smrt njegova družba.

Igrajo:
ANTONY DEXTER 
JONNY TUFTS 
MARIE WINDSOR 
BUDDY ROGERS

KINO «IRIS» PROSEK
predvaja danes 16. t. m. oh 19.30 uri Cinemascope barvni film:

Il tesoro del lago d’argento
(Zaklad v Srebrnem jezeru)

po romanu Karla Maya — 
Produkcija Rialto - Jadran film.

Igrajo: LEX BARKER, PIERRE RICE ln KARIN DAR

Pred prizivnim sodiščem se je 
zagovarjal 53-letni Arturo Morassi 
iz Pordenona, ki je bil pred ča
som poveljnik mestnih redarjev. 
Obdolžili so ga, da se je polastil 
skoraj 4 milijonov lir, ki bi jih 
moral izročiti občinskemu ekono- 
matu m ki jih je hranil v svoji 
blagajni zaradi službene dolžnosti 
Poleg tega so ga dolžili tudi, da 
se je polastil nekaj čez 68.000 lir, 
k; so jih zbrali meščani, da bi 
obdarovali redarje. Tretja obtožba 
je zadevala ponarejevanje javnih 
listin, ker je Morassi navajal 
poslovnih knjigah manjše vsote, 
kot so bile v resnici tiste, ki jih 
je prejel (šlo je za globe zaradi 
cestnik prekrškov). Končno so ga 
že obtožili, da je uničil 90 potr
dil za prejete globe.

Te prekrške je Morassi zagrešil 
v času od 1. januarja 1956 do 30. 
junija 1962. Prve primanjkljaje je 
odkril občinski tajnik, ki je v svo
jem pismu z dne 25. septembra 
1962 obtožil Morassija za te pre
krške. Policijski organi so areti
rali krivca v januarju letos.

Obravnava pred kazenskim so
diščem v Pordenonu je bila v ma
ju letos. Sodniki so tedaj obsodili 
Morassija na štiri leta in pol za
pora ter na 90.000 lir globe.

Prizivni sodniki so potrdili 
prejšnjo razsodbo. Morassi je ved
no trdil, da ni kriv. Denar so mu 
baje ukradli iz urada neznani ta
tovi. Tatvine ni prijavil policij 
skim oblastem, ker je upal, da bo 
sam odkril krivce.

KINO PROSEK-KONTOVEL
----------------   — ---------- ------—-------- -——1

predvaja danes 16. t'. m. ob 19.30 uri Technicolor - Technlrama 
Titanus film:

La Maja desnuda
Igrajo:
AVA GARDNER, ANTONY FRANCIOSA in AMEDEO NAZZARI

DANES SEJA PTU V KRMINU

Večji prispevek države za turizem 
je predviden za prihodnje ieto
PTU ga namerava izkoristiti za povečanje turi
stične propagande in druge svoje dejavnosti

sveta pokrajinske turistične usta 
nove. na katerem bodo svetovalci 
poleg drugih vprašanj obravna
vali tudi spremembe v proračunu 
za leto 1963, na podlagi podatkov 
letošnjega poslovanja do konca 
oktobra ter o proračunu za pri
hodnje leto 1964,

Izvršni odbor PTU je o spre
membah v letošnjem proračunu 
razpravljal že na svoji zadnji seji 

Gorici dne 6. t.m. Po podatkih 
do 31. oktobra letos so namreč 
ugotovili, da je bilo pri nekaterih 
postavkah v aktivu več dohodkov, 
kot so prvotno predvidevali. Med 
temi naj omenimo prispevek po-- 
krajinske uprave, ki je bil prvot
no določen na 1.4 milijona lir po
tem pa so ga zvišali na 3.130.C00 
lir. Ker so tudi pri stroških pri- 
štedili 84 tisoč lir ter porabili še 
1 milijon iz rezervnega skladg, 
jmašajo razpoložljiva sredstva, za 
to letu še nad 3.1 ' milijona lir. 
Večji dohodki znašajo skupno 3.1 
milijona.

Ta prebitek so, ali bodo pora
bili pretežno za povečane pre
jemke osebja in za razne druge 
upravne stroške, ter 1 milijon za 
udeležbo pri raznih razstavah in 
drugih manifestacijah.

Iz poročila predsednika PTU 
rag. Peternela povzemamo, da so 
proračun za leto 1964 izdelali na 
osnovi realnih dohodkov 'in izdat
kov zadnjih let. Važno pa je dej
stvo, da so lahko postavili vanj 
postavko raznih prispevkov v zne
sku 8 milijonov, ker se predvide
va, da bo vlada na osnovi pred
loga ministra za turizem in go
stinstvo Folchija odobrila večji 
znesek v ta namen. V proračun 
so vnesli tudi prispevek trgovin
ske zbornice, čeprav se je Zveza 
trgovinskih zbornic pritožila pro
ti temu pri ustavnem sodišču.

Proračun predvideva okrog 38.5 
milijona lir stroškov, med kateri
mi je 15.6 milijona ali skoraj 41 
odst. stroškov za nameščence in 
za druge upravne stroške. Za red
ne in izredne turistične dej«vT, 
nosti pa je določenih nekaj nad 
20.6 milijona lir al! 53.5 odstotka.

Pri rednih izdatkih za turistič
no dejavnost, za katero je pred
videnih 12.6 milijona lir, je dolo
čen en milijon za udeležbo pri 
raznih razstavah in podobnih pri
reditvah, za nagrade in natečaje, 
za nakup krajevnih obrtniških iz
delkov in za nakup pokalov in 
medalj. Pet mijijonov je dolbče- 
nih za prispevke krajevnim Pro 
loco in drugim turističnim orga
nizacijam, nekaj nad 6 milijonov 
pa za propagando in nabavo ali 
izdelavo razneg- propagandnega 
materiala. Za izredne turistične 
stroške pa je določenih v prora
čunu nekaj nad osem milijonov.

Dohodkov predvideva proračun 
prav toliko kot izdatkov z vklju
čenimi izrednimi*, dohodki v zne
sku 8.05 milijona zaradi večjega 
prispevka države.

Predsednikovo poročilo navaja 
ob zaključku, da je imel izvršni 
odbor PTU v letošnji turistični 
sezoni 21 sej, na katerih je odo
bril 153 sklepov ter izraža željo, 
da bo odbor tudi v bodoče tako 
aktiven kot je bil do sedaj.

O pomenu kakor tudi o podrob
nostih tega sporazuma bo prihod 
nji teden govoril v prosvetni dvo
ran v Doberdobu, ki bo za to pri-

lavskega razreda za oblast. O zgo
dovinskem pomenu tega dneva bo-

0BVESTIL0 SENATORJA B0NACINE

Sovodnjam črtali dolg 
nesku 15 milijonov lir

Občina se je zadolžila za kritje proračunskega primanjkljaja

/g

Zakladno ministrstvo je črtalo 
sovodenjski občinski upravi vse 
dolgove, narejene v obdobju od 
ustanovitve do konca 1958. leta, 
za kritje ' proračunskega primanj
kljaja. Višina teh dolgov je zna
šala 15 milijonov lir. V veljavi 
ostanejo le dolgovi, ki jih je ob-

sta govorila poslanka v rimskem čina naredila z najemom posojil 
parlamentu Marija Bernetič in član pri državni blagajni za kritje pro-
pokrajinskega tajništva KPI za go- 
riško pokrajino Enzo Menichino.

liko dana na razpolago, pokrajinski **cl* vM ~
tajnik gradbene stroke Edo Sfili
goj. Na ta sestanek, ki bo v sredo 
20. novembra ob 20. uri, vabi sin
dikalna stroka FILLEA vse gradbe
ne delavce.

Danes v Doberdobu 
proslava
oktobrske revolucije

Drevi ob 20. uri priredi sekcija 
KPI v Doberdobu proslavo 46. ob
letnice oktobrske revolucije, ki 
predstavlja prelomnico v borbi de-

stične volivce, naj se udeležijo pro
slave.

Sklepi pokrajinskega 
upravnega odbora

Pokrajinski upravni odbor pri go- 
riški prefekturi Je na svoji zadnji 
seji med drugim odobril predlog 
števerjanske občine za najem po
sojila za ureditev otroškega vrtca 
v števerjanu. Prav tako je odobril 
nekatere izboljšave prejemkov u- 
službencev pokrajinske uprave, ki 
jih je predlagal pokrajinski odbor.

računskih primanjkljajev za ob
dobje 1959-1963. Vest je sovodenj
ski občim sporočil poslanec Bo- 
nacina, ki je v pismu navedel tu- 
dil svoje zanimanje za šolske grad. 
nje v tej občini.

Kakor čitatelji prav gotovo ve
do, je sovodenjska občina izde
lala načrt za ureditev vseh osnov
nih šol v občini ter izgradnjo no
ve osnovne šole v Sovodnjah.

Pogajanja za pogodbo 
delavcev v trgovini

Zveza trgovcev je sporočila vse
državnim vodstvom sindikalnih 
organizacij trgovinskih in turistič-
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V KORIST PONESREČENCEV V VAIONTU

Folklorna skupina z Jesenic 
navdušila občinstvo v Rablju

Izvajanje jugoslovanskih plesov in bogate 
narodne noše so želi splošno občudovanje

Sestanek
gradbenih delavcev 
v sredo v Doberdobu

Kakor smo že včeraj poročali na 
tržaški strani našega dnevnika, so 
na ministrstvu za delo podpisali 
vsedržavni sporazum za gradbene 
delavce, ki prinaša celo vrsto pri
dobitev normativnega in ekonom
skega značaja. S podpisom tega 
sporazuma Je bila v celoti kronana 
z uspehom dolgotrajna in naporna

Folklorna skupina «Tone Čufar» 
z' Jesenic je pred dnevi gostovala 
v Rablju v dvorani tamkajšnjega 
dopolavora. Ker Je ta folklorna 
skupina v Kanalski dolini že dobro 
znana zaradi njenih prejšnjih na
stopov in ker je bil namenjen čisti 
dobiček te prireditve za ponesre

čence v Vaiontu, je bila sicer ob
sežna dvorana polna do zadnjega 
kotička. Med prisotnimi je bil tudi 

; župan iz Trbiža Lindaver, ki si Je 
stekel že precej zaslug za kulturno 
in gospodarsko sodelovanje sosed- 

Injìh Qbmejnih področij. Pobudo za 
ta nastop so dali Jeseničani sami 
in ; uprava tujsko-prometnega dru- 

jtva iz Trbiža je z veseljem spreje
la, plemenito ponudbo.

Jeseniška folklorna skupina, ki 
šteje kakih 40- plesalcev in godcev, 
je v prvem delu programa, ki je 
trajal poldrugo uro, prikazala plese 
raznih jugoslovanskih pokrajin. Ta
ko je občinstvo imelo priliko vi
deti črnogorske, hrvatske, srbske 
in dalmatinske plese v ustreznih 
narodnih nošah. Sledili so sloven
ski, predvsem gorenjski plesi, in 
vsakega izmed njih Je občinstvo 
sprejelo z burnim ploskanjem. 
Predmet občudovanja so bile tudi 
pestre in bogate -narodne noše.

Med posameznimi plesnimi toč
kami so nastopili tudi pevci Darin
ka Korošec, tenorist Jaka Jeras in 
baritonist Andrej Kosem, ki jih Je 
na klavirju spremljal Leopold 
Mejak.

Bodisi plesalci kot pevci so tako 
izborno izvajali svoje točke, da se 
ni zdelo, da so to diletanti, delav
ci in uradniki jeseniških železarn, 
kj se pripravljajo za izvajanje pro
grama po končanem delu na svojih 
službenih mestih.

Celotno srečanje s prebivalstvom 
Rablja, zlasti pa z delavci, Je po
teklo v prav prisrčnem razpolože
nju. Dodamo naj še, da so name
sto vstopnine pobirali prostovoljne 
prispevke tn da so zbrali kar 80.000 
lir za ponesrečence v Vaiontu. 2e 
prej pa se delavci in uradniki ra
beljskega rudnika zbrali v ta na
men 700 tisoč lir.

cene mleku. Kot znano se je tudi požara. Pri tem so razbili kos zi- 
na Goriškem povišala cena mleku za du in očistili saje iz dimnika. 
10 lir pri litru. Sporazumno so do- Škodo cenijo na 3000 lir. 
ločili, naj gre pretežen del poviška 
v korist proizvajalcev, ki bodo do
slej prejemali po 9 lir več za mle
ko, dočim bodo mlekarji in razna- 
šalci dobili povišek ene lire pri 
litru.

Ta sklep je v skladu z dejstvom, 
da so bili doslej živinorejci tisti, 
ki so imeli najmanjše prejemke, ki 
nikakor niso krili njihovih proiz- 
vodnjih stroškov. Upamo, da bo se
daj v tem pogledu nekoliko boljše.

Saje so se vnele v Štandrežu
Sihoči ob 18. uri so poklicali 

goriš':e gasilce v' Standrež Rovhi- 
tišče št. 8, kjer so se vnele saje 
v dimniku v. stanovanju Alozija 
Merviča. Gasilci so delali dobro 
uro, da so odstranili nevarnost

nih uslužbencev, da je sklicala 
vsedržavna vodstva prizadetih 
strank na sestanek, ki bo v Ri
mu 19. novembra. Na njem bodo 
začeli pogajanja za obnovo vse
državne delovne pogodbe usluž
bencev trgovskih podjetij.

Sindikalne organizacije sodijo, 
da pomeni pričetek pogajanj prvi 
uspeh borbe delavcev tega sek- 
torja po stavki, ki je bila 9. no
vembra. Sindikati želijo, da bi 
se spor poravnal čimprej. Ce bi 
delodajalci na sestanku 19. novem
bra vztrajali na svojem stališču, 
tedaj vodstva sindikatov že sedaj 
napovedujejo novo 48-urno stav
ko, ki bo v petek 22. in v »o- 
boto 23. novembra.

Podražitev bencina 
proste cone

Ker je državni odbor za cene po
višal ceno bencinu, ki je podvržen 
davku, so petrolejske družbe skle
nile zvišati tudi ceno bencinu, ki 
se prodaja v prosti coni in sicer 
za dve Url. Ukrep je stopil v ve
ljavo včeraj in stane sedaj super 
bencin proste cone po 57, navaden 
pa po 47 lir liter.

Nezgoda v Standi
Sinoči ob 19. uri so pripeljali v 

goriško civilno bolnišnico 16-let- 
nega Gianfranca Faganela iz Go
rice, Ul. Pietro Galli 18. ki se je 
ponesrečil na delu v «Standi», 
kjer mu je padla na glavo opeka. 
Pri tem je dobil pretres možgan. 
Zato so ga pridržali za 10 dni na 
zdravljenju.

Prekinitev zapore 
trgovin v sobotah

Pokrajinska zveza trgovcev v Go
rici sporoča, da so trgovci z elek 
tričnim materialom, železnino in 
sanitarnimi potrebščinami, ki so v 
zadnjih mesecih prostovoljno uved
li krajši tedenski delovni čas z za
poro trgovin ob sobotah popoldne, 
sprejeli sedaj sklep, da bodo za
časno prekinili aaporo svojih trgo- udarca v glavo, rane na temenu, 
vin ob sobotah popoldne za raz- • poškodb po raznih delih telesa in 
dobje od danes, 16.. t. m. pa do 6.

Trčenje vozil
pred pokrajinsko palačo

Včeraj nekaj po 10. uri se je 
pripetila na Korzu Italija, in si
cer nasproti pokrajinski palači, 
lažja prometna nesreča. Trčila sta 
26-letni vespist Arcangelo Trobia 
s Tržaške ceste 66 in neki šofer 
avtomobila. Trobia se je pri pad
cu na asfalt udaril v glavo in so 
ga zaradi tega odpeljali z rešil
nim avtomobilom Zelenega križa 
v civilno bolnišnico v Ul. Vitto
rio Veneto, kjer so ga pridržali 
na zdravljenju za 15 dni zaradi

Januarja 1964. Po tem datumu bo
do ponovno zapirali trgovine ob 
sobotah popoldne.

šoka, ki ga je zadobil pri nesreči.
Na kraj nesreče so poklicali iz

vidnico prometne policije, ki je 
sestavila zapisnik.
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IZPRED GORIŠKEGA OKROŽNEGA SODIŠČA

Zvišanje cene mleku 
v korist proizvajalcem

Zastopniki trgovcev, mlekarjev in 
proizvajalcev mleka so imeli te dni 
sestanek, na katerem so odločali o 
tem, kako naj se razdeli povišek

Skočil je skozi okno 
iz drugega nadstropja

Utrujen in bolan se je 83-letni. 
upokojenec Italo Del Bianco, ki 
je prebival • v zavetišču za one
mogle v Ul. Pascoli 31, včeraj od
ločil za usodni korak. Vstal je 
navsezgodaj, se sprehodil po sobi 
v drugem nadstropju, potem pa, 
ne da bi ga mogel kdo zadržati, 
odori okno in skočil na cesto, kjer 
je obležal na mestu mrtev. Nekdo 
ki je šel mimo, je videl, kako je 
nesrečni Del Bianco padel na ploč
nik in se je takoj podvizal ter po
klical rešilni avto RK. Toda ko so 
bolničarji prihiteli na kraj nesre
če, so lahko ugotovili samo Del 
Biancovo smrt. Prišel je sodni 
zdravnik dr. Nicolini, ki je po 
pregledu trupla dal pooblastilo, 
da so ga prepeljali v mrtvašnico 
glavne bolnišnice, kjer je na raz
polago sodnim oblastem. Del Bian
co si je pri padcu prebil lobanjo.
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NOVOST PRI VODORAVNIH CESTNIH ZNAMENJIH

Prehodi za pešce 
iz plastične mase

Občina je začrtavanje prehodov zau
pala specializiranemu podjetju iz Rima

Obsodba vespista na zapor in globo 
zaradi nenamernega umora

Oproščena avtomobilistka, ki je v Redipuglii do smrti povozila kolesarja

Ze nekaj dni je y Gorici n« 
delu sjiecializiraha skupina delav
cev nekega rimskega podjetja, ki 
'začrtuje prehode za pešce na naj
bolj prometnih ulicah. Posebnost 
•novega načina začrtavanja belih 
prog je v tem, da jih ne rišejo 
več s posebno belo barvo, ,ki je 
bolj kot oljnata barva vzdržljiva 
pred obrabo, ampak uporabljajo 
vročo maso,bele barve, ki jo vli
jejo v plitve kalupe. Masa se 
ohladi in strdi v nekaj minutah. 
Njena prednost je tudi v tem, da 
je površina nekoliko hrapava In 
zato ne predstavlja nevarnosti za 
spodrsljaje.

Skupina delavcev, ki je z n0- 
vim sistemom začrtala večje šte
vilo prehodov na vseh glavnih 
središčnih poteh, je za to delo 
opremljena z večjim tovornikom.

na katerem pripravljajo in gre
jejo maso. Po cevi priteka na 
asfalt, ki ga poprej ogrejejo s 
plamenom.

Podjetje je poklicala v Gorico 
občinska uprava, k: jje spozrfala, 
da je novi sistem začrtovanja pre
hodov pešce boljši od prejš
njega. Nova znamenja bodo tra
jaj» dalj časa, ker se zaradi de
beline približno enega centimetra 
ne bodo tako naglo obrabila. Edi
na uganka jfe, kako se bo masa 
čibhesla pozimi.

V družini Demetrija Cej a 
in Anke Leban se je rodil 
krepak sinček z imenom Igor. 
Čestitkam prijateljev in znan
cev se pridružuje tudi naše 
uredništvo.

Zaradi nenamernega umora se 
je včeraj zagovarjal pred gori- 
škim okrožnim, sodiščem 21-letni 
Mario Gregoris iz Ul. Ticino 5. 
Gregoris se je 31. januarja letos 
peljal z očetovo vespo domov po 
Ulici sv Mihaela v Štandrežu. Na 
vsem lepem pa je stopil tik pred 
njim na cesto Josip Pavletič iz 
Standreža. Mož je prečkal cesto 
z leve na desno stran. Gregoris 
je sicer pritisnil na zavore, ven
dar ni mogel preprečiti trčenja. 
Pešca je s silo vrglo na tla, kjer 
je obležal v mlaki krvi. Y bolni, 
ci je umrl zaradi poškodb na gla
vi.

Priče, ki so i se včeraj zvrstile 
pred sodniki, niso vse govorile v 
prid obtoženca. Iz zapisnika pro
metne policije je na primer raz
vidno, da zadnja zavora na vozi
lu ni bila dovolj učinkovita. Pri. 
jatelj, ki je bil s Pavletičem v 
trenutku nesreče, pa je izključil 
možnost, da bi bil vinjen. Dodal 
je še, da ni slišal nobenega zvoč
nega znamenja, ki bi ju opozorilo 
na bližajoče sé vozilo.

Gregoris pa se je zagovarjal, 
češ da je Pavletič prečkal cesto, 
ne da bi se prej prepričal, ali je 
prosta, kar pomeni, da ni bil do
volj previden.

Sodni senat je na podlagi do
kazov odvetnika civilne stranke 
dr. Bernota, izjav državnega 
pravdnika De Franca in branilca 
odvetnika Pacolija obsodil Grego- 
risa na 4 mesece zapora ln pla
čilo globe v višini 4000 lir, vse 
pogojno brez vpisa v kazenski 
list. Gregoris bo moral nadalje 
plačati odškodnino Pavletičevim 
sorodnikom in stroške v tožbi.

Nadalje je sodišče obravnavalo 
primer smrtne nesreče, ki se je 
lani pripetila v Redipuglii. Na za
tožno klop so poklicali 27-letno 
uradnico Lucijo Bregant lz Ulice 
Locchi 6 v Gorici in jo dolžili, 
da je zakrivila smrt kolesarja, 
ker ni ponoči vožila dovolj poča- 
s: in ker je v naselju vozila 
srednje svetlimi žarometi.

Nesreča se je zgodila nekaj po 
polnoči 11. novembra lani, ko se 
je Bregantova peljala za volanom 
svojega avtomobila Fiat 1100 po 
državni cesti št. 305 proti Gorici. 
Ko se je pripeljala do Redipuglie, 
je opazila kolesarja, ki se je v 
tistem trenutku pripeljal iz go
stilne «Ai Cacciatori». Na cesto 
se je pripeljal z leve strani (gle-

proti Gorici v smeri avtomobilo- 
ve vožnje.

Bregantova je sicer skušala pre
prečiti trčenje, vendar ji to ni 
uspelo. Kolesarja je vrglo na 
sprednji del karoserije, od tam 
pa na tla. Odpeljali so ga v trži- 
ško bolnišnico, kjer so ugotovili, 
da je ponesrečenec 50-letni Mario 
Trevisan lz Ul. Fornaci v Foglia- 
nu, V bolnici je še isti dan umrl 
zaradi zloma lobanje in drugih 
ran. Obdolženka se je na včerajš
nji razpravi branila, češ da je vo
zila z manj kot 50 km brzine na

uro, vendar pa ni utegnila pre
prečiti trčenja zaradi hitrice, a 
katero je Trevisan prečkal cesto. 
Bregantova je nadalje trdila, da 
na Trevisanovem kolesu ni sveti- 
la lučka nad zadnjim kolesom.

Državni pravdnik je zahteval, 
da Bregantovo obsodijo na 6 me
secev zapora zaradi nenamernega 
umora. Sodišče je po zagovoru 
odv. Pascolija. oprostilo obdolžen- 
ko nenamernega umora zaradi po- 
manjkanja dokazov. Prav tako ji 
niso prisodili globe, ker spada de
janje pod amnestijo.
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KRATKE VESTI IZ BOLNIŠNICE

Motociklist is Villess 
padel v Štandrežu

Nfsreca otroka, ki je že star znanec 
s sanitetnim osebjem civilne bolnišnice

V goriško civilno bolnišnico se 
je včeraj zateklo po zdravniško 
pomoč več oseb, ki so utrpele te
lesne poškodbe.

Na zdravljenju so ob 17.45 pri
držali 52-letrega Giordana Pere- 
sina iz Villess. V Štandrežu je 
padel z motocikla in se potolkel 
po desni strani čela in po desni 
ličnici. Opraskal se je tudi po 
rokah in zadobil šok. Zdravil se 
bo 10 dni.

Prav tako so pridržali ob 16. 
uri na zdravljenju, in sicer za 
dobo 15 dni, Maria Battija iz Ul. 
Seminario 16 v Gorici. Medtem 
ko je čakal, da naložijo z drvmi 
njegov tovornik, se je s cirkular- 
ko do kosti urezal v desni ka
zalec in sredinec.

Zdravniško pomoč pa so ob 7. 
uri nudili 18-letni Deani Bladotto 
iz Ul. Piemonte Cavalleria. Na 
delu pri podjetju IMČA'v Ul. Ga
ribaldi, kjer je Bladotto zaposle
na, se ji je zadrla, trska v desno 
roko. Po prejeti zdravniški pomo
či je odšla domov, kjer se bo 
zdravila 3 dni.

Ob 11.30 pa so nudili prvo po
moč 3-letnemu Paolu Lamandu, iz 
Ul. sv. Antona 36, in ga poslali 
domov, Otrok je padel v otro-

dano iz avtomobila) in je zavil i škem vrtcu v Ul. Cappella in se

ranil v brado. Ta nesreča pa 
prva, zakaj mali Paolo se je 
večkrat potolkel, tako da je 
kar dober znanec bolničarjev.

ni
že
že

VERDI. 17.00: «I maghi del terro
re», V. Priče ln P. Lorre. Barvni 
film. Zadnja predstava ob 22. 

CORSO. 17.15: «I tre della croce del 
Sud», J; Wajme in E. Alien. Ame
riški barvni film. Zadnja predata- 
va ob 22.,

VITTORIA. 17.00: «Mare matto», 
Gina Lollobriglda in J. Paul Bei
mondo. Italijanski ftmobeli film. 
Zadnja predstava ob 21.30. 

CENTRALE. 17.00: «Per soldi o par 
amore», K. Douglas ln M. Gay- 
nor. Ameriški barvni film. Zadnja 

- . predstava ob 21.30.

DEŽURNA LEKARNA 
Danes ves dan in ponoči je od

prta v Gorici lekarna SOhANZO, 
Verdijev korzo 57, tel. 28-79.

TEMPERATURA VČERAJ 
Včeraj Smo Imeli v Gorici naj- 

vlšjo temperaturo 10,6 stopinje ob 
15.30, najnižjo 6 stopinj ob 3 uri. 
Povprečne dnevne vlage je bilo 97 
odstotkov. Dežja je padlo 5 mm.
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NAMIZNOTENIŠKO PRVENSTVO

V nedeljo start 
Bora v B ligi
Prvi dvoboj z UNI na stadionu «Prvi maj»

Namiznoteniška sezona se bo uradno pričela tudi za borove 
predstavnike v nedeljo. Medtem, ko so se borovi atleti v prejšnjih 
letih polagoma pripravljali za važnejše nastope z manj zahtevnimi 
srečanji, bodo morali letos že v uvodnem dnevu zaigrati zelo 
važen dvoboj s tržaško vrsto UNI.

V nedeljo se namreč prične prvenstvo B lige, v kateri je imelo 
pravico udeležbe 24 klubov, ki so jih razdelili v šest skupin. Bor 
je vključen v skupino C skupno s Soffitto, UNI in CSI iz Vicenze. 
Soffitta, ki je letos zgubila svojega najboljšega atleta Durazza- 
na, se je nastopu odpovedala in število sodelujočih ekip se je 
tako znižalo na samo tri. To seveda nalaga borovim predstavni
kom še težjo nalogo v kolikor C SI iz Vicenze razpolaga z zelo 
dobrimi igralci in bo brez dvoma zasedlo v skupini prvo mesto. 
Tudi UNI je na svojo stran privabil v svoje vrste vse ostale bolj 
znane igralce, tako da sta se poleg lanskoletnih atletov kot so 
Bruni, Stacul, Martinolli in Run co, pridružila še Floramo in Ra- 
gusin. Ekipa se je tako močno ojačila in je brez dvoma najmoč
nejša v našem mestu.

Borova naloga je v takih pogojih zelo težavna in tekmovalci 
bodo morali zaigrati res na najvišjem nivoju, če se hočejo izogniti 
izpadu iz B lige in biti prisiljeni v prihodnjem letu spet nastopati 
v C ligi, od koder so se letos prvič izvlekli.

Uvodno srečanje, na katerem bodo borovci preizkusili svoje 
moči proti ekipi UNI, bo jutri zjutraj ob 9.30 na stadionu «I. maj».

PO POKAlU ITALIJANOV V RIU PC JANEIRI)

DANES PONOČI ODLOČITEV:

SANTOS-MILAN
ZA MEDCELINSKI POKAL

RIO DE JANEIRO, 15. — Santos je v povratni tekmi finala 
za medcelinski pokal, to je za n euradni naslov moštvenega sve
tovnega prvaka, premagal Milan s 4:2. V prvi tekmi, ki je bila 
16. oktobra V Milanu, so Italijani premagali Brazilce z istim 
izidom. Stanje je tako neodločeno in obe enajstorici bosta morali 
odigrati že jutri v soboto odloč ilno tekmo.

Tekma je bila zelo ostra in tu
di polna grobosti. Začetek je bil 
v prid Italijanov, ki so bili brez 
dvoma do 35’ prvega polčasa ab
solutni gospodarji igrišča. V tem 
delu igre so italijanski napadalci 
z lahkoto prodirali do kazenskega 
prostora tekmecev in so najprej 
z Altafinijem in nato še z Moro 
dvakrat ranili odličnega Gilmarja.

Domačinom se je poznala od
sotnost «asov» kot so Pelè, Zito 
in Calvet. Zato je bila njihova 
igra brez sheme, nerodna in za
radi pomanjkanja režiserja ne
učinkovita. Kolikor so bili ne
rodni Brazilci, toliko bolj točni 
so bili Italijani. Posebno obram
ba je bila na mestu, zaradi če
sar je moral Ghezzi samo en
krat poseči v borbo.

39. minuta igre pa je praktično 
pomenila preobrat položaja. Te- 

| daj so Brazilci, ki so postajali
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A V devetem kolu nogometnega prvenstva

Tako jutri masivu na igriščih
ROMA
Matteucci, Malatrasi, (Fonta
na), Ardizzon; Angelillo, Losi, 
Carpanesi; Orlando, Sormani 
(Schutz), Manfredini, De Si- 
sti, Leonardi.

TORINO
Vieri, Teneggi, Buzzacchera; 
Cella (Rosato), Rosato (Lan- 
cioni), Ferrini; Poletti, Puia, 
Hitchens, Peirò, Trombini (Cel
la).

MODENA
Gaspari .Aguzzo!!, Longoni; 
Balleri, Chirico, Ottani; Conti, 
Bruells, Brighenti, Tinazzi, 
Goldoni.

CATANIA
Vavassori, Laippredi, Rambal- 
delli; De Dominicis, Bicchie
rai, Turra; Danova, Biagìni, 
Cordova, Cinesinho, Sgrafetto.

BARI
Gizzardi, Baccari, Panara; Buc- 
cione, Mupo, Carrano; Rossi 
(Visentin), Catalano, Siciliano, 
Visentin (Gianmarinaro), Ci
cogna.

LAZIO
Cei (Beccia), Zanetti, Carasi; 
Governato**. Pagni, Gasperi
(Galli); Maraschi, Landoni, 
Bozzoni, Giacomini, Mortone.

JUVENTUS
Anzolin, Gori, Sarti; Caocci 
(Bercellino I), Salvadore, Le
oncini; Stacchini, Del Sol, Ne- 
nè, Sivori, Menichelli.

MANTOVA
Zoff, Morganti, Corradi; Maz
zero, Cancian, Schnellinger; Si. 
moni, Jonsson, Volpi, Tomaž- 
zi, Pallizzaro (Recagni),

INTER
Sarti, Burgnich, Facchetti; Za- 
glio, Guarneri, Picchi; Jair, 
Mazzola, Di Giacomo, Suarez 
(Szymaniak), Corso,

BOLOGNA
Negri, Capra, Pavinato; Furla-

Bari-Lazio X
Genoa-Atalanta 1X2
Inter-Bologna X 1 2
Juventus-Mantova 1
Messina-Fiorentina 2 X
Modena-Catania 1
Roma-Torlno 1 X
Spal-Sampdoria 1
Triestina-Cagliari 1 2
Venezìa-Brescla X 2
Arezzo-Pisa 1
Sambenedettese-Pescara 1 
Trapani-Marsala 1

1.

2.
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4.

5.

6.

prvi
drugi
prvi
drugi
prvi
drugi
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drugi
prvi
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drugi

1
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2 X 

X 2 
1 
2 
1 
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1 
2

2 X 
1 2 
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1 
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nis, Janich, Fogli; Renna, Bui- 
garelli, Nielsen, Haller, Prani 
(Pascutti).

• SPAL
Bruschini, Olivieri, Bozzao, 
Muccini, Cervato, Riva; Bui, 
Massei, Mencacci, Micheli, 
Crippa.

SAMPDORIA
Sattolo, Vincenzi, Tomasin; 
Marocchi, Bernasconi, Delfino; 
Frustalupi, Tamborini, Wisnie-
ski, Da Silva, Salvi (Barison).

• GENOA
8 Follati' (Da Pozzo)', * Bruno,

CalvanV (Colombo), Bassi, Ri
vara; Meroni, Locateli!, Piace
ri, Pantaleoni, Bean.

atalanta

Commetti, Pesenti, Nodari; Ve. 
neri (Roncoli), Gardoni, Co
lombo; Domenghini, Milan 
(Christensen), Calvanese, Me- 
reghetti, Magistrelli (Nova).

| MESSINA
Geotti, Dotti, Stucchi; Landri, 
Ghelfi, Derbin; Brambilla, Fa- 
scetti, Pagani, Canuti, Morbello.

FIORENTINA
Albertosi, Robotti, Castelletti ; 
Guarnacci, Gonfiantini, Pirova
no ; Hamrin, Canella, Petris, Be. 
naglia (Marchesi), Seminario.

iz trenutka do trenutka bolj ne
varni, zamudili izredno prilož
nost za dosego gola. Almir je" 
streljal, Ghezzi pa je s težavo 
odbil žogo, katero je Pepe poslal 
točno v kot vratnic. Eno minuto 
pred koncem prvega polčasa pa 
so se Italijani rešili gola zaradi 
akrobatske intervencije Ghezzija. 
Prvi del tekme se je tako za
ključil z Italijani v vodstvu z 
2:0.

V nadaljevanju so bili igralci 
Santosa kot prenovljeni. Dejstvo, 
da so bili zelo blizu zgoditka, 'jih 
je spodbudil, tako da so besno 
napadali brez prestanka. Eno mi
nuto kasneje so si ponovno za
pravili priložnost, toda vsem je 
že dišalo po golu. V 5’ je ta konč
no le padel. Pepe je s silovitim 
strelom iz razdalje 40 metrov u- 
kanil Ghezzija in štiri minute 
kasneje je Almir z izenačenjem 
sprožil val navdušenja na sta
dionu, kamor se je nagnetlo 200 
tisoč ljudi.

Milančani so imeli pokal še v 
rokah. Dpvolj bi bilo, da bi o- 
hranili neodločen rezultat. Toda 
razigrani Brazilci niso bili tega 
mnenja : hoteli so zmago in v 19’ 
je Lima preigral celo obrambo in 
z neubranljivim strelom povedel 
Santos v vodstvo. Na tribunah 
je bilo navdušenje nepopisno, a 
to je doseglo višek, ko je Pepe 
s prostim strelom še povečal re
zultat. Gledalci' so peli, ali bolje 
kričali, vse motive sambe, kar jih 
pozna svet. Pač veselje, ker si je 
Santos zagotovil pravico do odlo
čilne tekme, ki mo$a biti na nji
hovih tleh. Možnost več za Bra
zilce, da si drugič osvojijo po
kal in naslov medcelinskega pr
vaka.

Premagati enajstorico kot je Mi
lan, potem ko je bila ta v vod
stvu z 2:0, je podvig, ki si ga 
privošči lahko samo ponosno in 
vztrajno moštvo kot je Santos. 
Brez dvoma je bila ta tekma ena 
najlepših zadnjih let' Toliko ob
činstva na štadionu Maracana ne 
pomnijo že od 1950. leta, ko je 
Brazilija premagala med svetov- 

__________________________________ nipi prvenstvom Schiaffinav in
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Goriški nogomet

Veliko zanimanje za derby 
Juventina - Sovodnje

Podgorci doma s Caprivese v gosteh

Tako v Standrežu kot v Sovodnjah je veliko pričakovanje za der
by, ki ga bosta odigrali Jutri.v nedeljo popoldne z začetkom ob 14.30 
ekipi Jhveritine In Sovodenj cev na igrišču v Standrežu. Igralci obeh 
ekip se morajo pri tem zavedati, da gre pri tej tekmi ne samo za 
rezultat, ampak tudi za čast, katera 
od obeh sosednjih slovenskih vasi
ima boljšo nogometno ekipo. Šte
vilni navijači obeh, ki bodo prav 
gotovo prišli na to tekmo, pričaku
jejo, da bodo videli športno, a od
ločno igro, ki mora biti seveda tu
di disciplinirana ter' da se bosta v 
tem smislu obe ekipi v resnici po
trudili.

Ob 14. url naj se na svojem Igri
šču zberejo naslednji igralci JuVen- 
tlne: Faganel, Paškulln, Briško, Pu
la, Re, Ferfolja, Žezlin; Marega, Co- 
melli, Tabaj, Montico, Bizaj, Bati
stič, Klaučič ln Furlan.

Sovodenjskl trener pa vabi naj se 
pred tekmo zglasijo pri njem na
slednji igralci: Sergej Ferfolja, De
vetak, Gabrijelčič, Caudek, Marinič, 
Branko Ferfolja, Florentin, Kerše-

Ghiggiov Urugvaj z 2:1.
Malo pred' koncem so gledalci 

potegnili iz žepov bele robce in 
kot obsedeni mahali z njimi, kot 
bi hoteli s ' tem opozoriti Milan, 
da se mora odpovedati pokalu. 
Verjetno bo to držalo, a to se 
bo izvedelo šele po zaključku od
ločilne tekme. In v tej se bo 
Santos prav gotovo poslužil svo
jega «črnega bisera» Pelèja.

S tehničnega vidika tekma sa
ma ni bila izredna. Bila pa je 
razburljiva do konca. Tudi gro
bosti ni manjkalo in domačini 
so ostro odgovarjali Italijanom. 
Žrtev te pretirane vneme pa je 
bil ravno brazilski igralec Mila
na Amarildo.

Po prvem polčasu so paolistični 
igralci prevzeli pobudo v svoje 
roke in popolnoma zmedli Itali
jane. Santos je začel z ofenzivo, 
Altafini, Amarildo in odlični Ri- 
vera pa, niso mogli več preko 
središčne črte igrišča. Nič čud
nega torej, če so domačini prisi
lili presenečene in tudi utrujene 
goste na kolena. Sicer je bilo to 
tudi pričakovati. Vsak drug izid 
bj pomenil presenečenje.

MITROPA CUP 1964

Osem 
ena j storie 
za pokal

BUDIMPEŠTA, 15. — «Nep-
sport» je danes objavil sklepe, ki 
so jih sprejeli med letno sejo pri. 
reditvenega odbora turnirja za 
srednjeevropski pokal, ki je bila 
v Beogradu.

Novemu bureauju predseduje 
Jugoslovan Nikolič. Tudi tajnik 
je iste narodnosti in sicer Kosta 
Popovič, v odboru pa so kot čla
ni Perlasca in Scarambone (Itali
ja), Soter in Koros (CSSR), Liegl 
in Selzer (Avstrija) ter Tgrpitko 
in Hontl (Madžarska).

Sklenjeno je bilo tudi, da se 
bo turnirja za Mitropa Cup 1964 
udeležilo osem enajstoric in sicer 
po dve madžarski, češki in jugo
slovanski ter po ena avstrijska in 
italijanska. Te bodo morale biti 
med prvimi tremi na lestvici dr
žavnih prvenstev. Nogometni tur
nir se bo začel 3. junija, do 24. 
istega meseca pa bosta morali bi
ti znani finalistki.

TENIS

SYDNEY, 15. — Roy Emerson, 
Neale Fraser in Fred Stolle so že 
skoraj gotovi, da bodo v teniški 
reprezentanci Avstralije, ki bo de
cembra letos nastopila v finalni 
tekmi za Davisov pokal proti Ame
riki.
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IZ KOPRSKEGA OKRAJA

Nezavidljiv položaj 
izolskega Delamarisa
Bujčani jesenski prvaki istrske nogometne lige

Po nedeljskem kolu republiške nogometne lige je izolski Dela
maris na nezavidljivem predzadnjem mestu lestvice. Toda kljub 
vsemu je v vrstah Izolčanov optimizem, saj so proti Rudarju, ki je 
na prvem mestu lestvice, pokazali zadovoljivo igro. Delamaris je 
vse do sredine drugega polčasa obdržal ravnotežje na igrišču, pri

van, Marson, Petejan, Vižintin, Kra- 
šfek, Pelicon in Pahior.

Podgorski nogometaši pa bodo 
tokrat igrali na domačem igrišču 
proti Capri vese. Ce bodo v taki for
mi kot so bili v zadnjih nastopih, ! polčasu. Kljub igralcu manj so

stanju 1:1 pa je imel celo nekaj 
lepih priložnosti za vodstvo. Tr
boveljčani so zmagali šele proti 
koncu tekme, predvsem zaradi 
boljše kondicije. Do konca prven
stva sta še dve koli. Delamaris 
igra obe tekmi (najprej s Trigla
vom in potem s Slovanom) na 
domačem igrišču. Vsekakor lepa 
priložnost za umik z repa lestvi
ce. Moštvo je zdaj kolikor toliko 
konsolidirano, napad pa je okre
pil nekdanji igralec Kopra Kar
tal, ki se odlikuje z ostro igro in 
močnimi streli.

V istrsko-koprski nogometni li
gi so zaključili jesenski del prven
stva. V zadnjem kolu so dosegli 
naslednje izide: Koper-Buje 1:1, 
Jadran (Dekani) • Sidro 2:1, U- 
mag-Novigrad 6:2, Smarje-Koper 
B 3:2 in Babiči - Savudrija 6:0.

Glavno srečanje prvenstva med 
Koprom in Bujami je razočaralo 
gledalce, saj so prisostvovali le 
povprečnemu nogometu. Koper je 
imel nekaj več od igre, zmago pa 
je zapravilo desno krilo, ki ga je 
sodnik zaradi grobega prekrška 
upravičeno izključil že v prvem

lahko računajo, da bodo prdobili 
obe točki.

BOKS

RIM, 15. — Nino Benvenuti je 
nocoj predčasno odpravil svojega 
nasprotnika iz Nikarague Loua Gu- 
tierreza. Zdravnik je namreč v še
sti rundi prekinil dvoboj, ker je 
bil mnenja, da je imel temnopolti 
boksar zlomljeno čeljust.

V težki kategoriji je Sante Amon- 
tl premagal s k. o. v prvi rundi 
Dona Wamerja iz Filadelfije.

Koprčani izenačili rezultat na 1:1, 
zmagi pa so se seveda morali od
povedati. Tako je Buje osvojilo 
nasloV jesenskega prvaka brez po
raza in samo z eno oddano točko. 
Drugi je Koper z dvema točkama 
manj. Ostala moštva precej za
ostajajo za njima. Končna lestvi
ca bo znana šele po rešitvi raznih 
protestov.

* * *

Tudi rokometaši so zaključili 
jesenski del tekmovanja. V zad

njem kolu so dosegli naslednje 
izide: Koper-Izola 15:11, Ajdovšči- 
na-Umag 15:21, Nova Gorica-Piran 
22:23 in Buje-Idrija 12:13. Prvo 
mesto je osvojil piranski Partizan 
s 14 točkami. Prav toliko točk ima 
Umag, vendar slabši količnik. Raz
pored drugih moštev je še neja
sen, ker še niso r»šeni protesti. 
Jesensko prvenstvo je pokazalo, 
da sta najresnejša kandidata za 
prvo mesto Piran in Umag. Obe 
moštvi sta igrali celotno prven
stvo v stalni formi. V drugem de
lu prvenstva je prikazal najbolj
šo igro Koper, vendar se temu 
moštvu maščuje neresnost v pr
vih kolih. Kljub vsemu lahko spo
mladi Koper in mogoče tudi Nova 
Gorica še ogrožata prvo mesto Pi
ranu in Umagu. Skoda da nima 
te možnosti Ajdovščina, ki je bila 
lani še najboljše moštvo na Pri
morskem, letos pa so žal zaradi 
odhoda nekaterih najboljših igral
cev v resni krizi.
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Beograjski nogometaši v Trstu

V razgovoru z navijači

V šentjakobskem baru

Beograjski nogometaši so dan 
pred tekmo z Juventusom do 
kraja izrabili. Po dopoldanskem 
treningu so si v popoldanskih 
urah ogledali Trst !n sl nakupili 
spominov, kasneje pa so bili 
gostje našega uredništva, kjer 
so imeli priložnost, da si izme
njajo nekaj mnenj z navijači. 
Beograjčane je namreč obkro
žila skupina mladih fantov, v 
glavnem članov prosvetnega 
društva Cankar (na sliki zgo
raj), s katerimi so Beograjčani 
preživeli v prisrčnem razgovo
ru nekaj manj kot eno uro.

Pred odhodom na večerjo pa 
so se nogometaši OFK Beograd 
ustavili tudi v baru Sportivo, 
kjer so, kot je razvidno iz spod
nje slike, z zanimanjem sledili 
poskusom nekaterih, da bi za 
mal denar potegnili z električno 
ročico cigarete dražje vrste.
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NOGOMET

Lev Jašin (SZ) 
najboljši vratar 
letošnje sezone

MOSKVA, 15. — Nagrada sovjet
ske revije «Ogoniok» za najboljšega 
vratarja 1963 je bila dodeljena gol- 
manu moskovskega Dinama, sovjet
ske in svetovne reprezentance Levu 
Jašinu. Jašin, ki ima 34 let, je od 
1956. leta, to je od olimpijskih 
1956. leta, to je od olimpijskih iger 
v Melbournu, branil 57-krat vrata 
sovjetske nogometne reprezentance.

KOŠARKA V BEOGRADU

Zmaga Jugoslavije 
poraz Italijank

BEOGRAD, 15. — Nocoj se je za
čela I. ženska košarkarska balka 
nitida, na kateri nastopajo državne 
reprezentance Italije, Jugoslavije, 
Bolgarije in Romunije.

V prvi tekmi večera je Jugosla
vija premagala Romunijo 50:40 
(24:17), medtem ko so Italijanke 
klonile Bolgarkam 15:28 (19:18).

Italijanke so se dobro držale le 
v prvem delu igre, v drugem pa 
so popolnoma odpovedale.

Jutri bosta na sporedu tekmi Ju
goslavija - Italija in Bolgarija - Ro
munija.
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Nekaj o selekciji 
pri domači živini
(Nadaljevanje s 3. strani)

dobi je znašala še 148 kS na kra
vo. Opažamo torej zelo velik na
predek v proizvodnji mleka in 
masla.

Pri prašičih je pa selekcija do
segla, da so nekatere pasme po
stale plodnejše, da znatno hitre
je doraščajo in da so nekatere 
izboljšale tudi svoje oblike. Se
lekcionirani odrasli primerki pas
me Jorkshire tehtajo danes 400 
do 500 kg. Produkt take selekci
je je tudi noya prašičja pasma 
Landrace. • Prašiči «Landrace» 
nam dajejo zelo okusno nemast
no meso. Znano je namreč, da 
človek danes porabi zelo malo 
svinjske masti, mnogo več pa 
svinjskega mesa. Zato je prašičja 
pasma «Landrace» tudi pasma 
bodočnosti.

Iz vsega tega je razvidno, da 
je smotrna selekcija znatno po
večala proizvodnjo pri raznih 
pasmah domačih živali. Danes 
nam je ysem jasno, da ni vredno 
krmiti v hlevu tistih živali, ki bi 
proizvajale malo mleka, maščo
be, mesa, ki bi bile malo plod
ne in bi zelo počasi doraščal*. 
Zato v naprednih državah stalno 
vršijo selekcijo ali pa uvažajo 
primerke že selekcioniranih pa
sem od drugod. Na ta način ved
no bolj izginjajo stare neproduk
tivne pasme. Zamenjujejo jih no
ve selekcionirane, in sicer ne le 
v živinoreji, pač pa tudi v pra
šičereji, ovčereji in kokošereji.

Ovca merinovka je bila nekoč 
zelo malo razširjena, danes pa so 
jo uvedli povsod, kjer hočejo pri
dobiti .več dobre volne. Sivorjava 
Švicarka je bila uvožena po prvi 
svetovni vojni v nekatere kraje 
Slov. Primorja, kjer je izpodri
nila prejšnje neproduktivne pas
me. Danes jo iz Slov. Primorja 
že izvažajo v tiste predele Jugo
slavije, kjer so ugotovili, da bi 
uspevala, in tudi v Grčijo. Si
vorjava Švicarka je razširjena 
tudi v okolici Gorice in pa na 
Tržaškem Na Tržaško so jo uvo
zili šele po drugi svetovni voj
ni. Vsekakor je sivorjava Švicar
ka še najbolj primerna za naše 
kraje.

AgathaChristie: DESET

ŠLO JE...36.

«Verska blaznost — da, tako je... Ce pa jo pogledam, bi 
koraj ne verjel... Kaj pa, te se motim?»

«Vse skupaj je noro. Tudi jaz bom ponorel. Rdeče zavese 
zar tako izginejo - to nima nobenega smisla. Tega ne mo-
em razumeti...» , , , , , „

«Prekleti norec, prav vse je verjel, kar sem mu rekel. Po
polnoma gladko je šlo... vendar moram biti previden, zelo
neviden...» . _ . ... ... .

«Sest porcelanastih kipcev... samo še šest — koliko jih bo
le nocoj?...»

«Kdo želi zadnje jajce?»
«želite še malo marmelade?»
«Hvala! Ali vam lahko odrežem kos kruha?»
Vseh šestero ljudi se je obnašalo popolnoma normalno 

pri zajtrku...
DVANAJSTO POGLAVJE

Po končanem zajtrku se je gospod sodnik Wargrave od
bijal in nato je spregovoril s svojim avtoritativnim glasom: 

«Mislim, da bo dobro, če pretresemo naš položaj. Takole čez 
31 ure v salonu, če nimate nič proti temu!»

Vsi so bili s tem soglasni.
Vera je začela pospravljati krožnike.

• «Odnesla jih bom in pomila.»
Filip Lombard je rekel;
«Bomo že ml odnesli vse v kuhinjo.»
«Hvala!»
Emilija Brent je vstala, a je takoj zopet sedla.
Rekla je:
«O, moj Bog!»
Sodnik je rekel:
«Ali vam ni dobro, gospodična Brent?»
Emilija Brent se je opravičevala:
«Zelo mi je žal. Rada bi pomagala gospodični Claythorne, 

pa se tako slabo počutim. Kar vrti se ml v glavi.»
«V glavi se vam vrti?!»
Doktor Armstrong Je stopil k njej. «To je popolnoma ra

zumljivo. Posledica živčnega napada. Lahko vam dam učinko
vito sredstvo —»

«Ne!» je zavpila Emilija Brent.
Vsi so osupnili. Doktor Armstrong je zardel kakor ku

han rak.
Rekel je suho:
«Kakor želite, gospodična.»
Ta pa je rekla:
«Ničesar nočem vzeti — prav ničesar! Tu bom mirno se

dela, dokler me ne mine vrtoglavica.»
Pospravili so in odnesli posodo in ostalo.
Blore je rekel:
«Spoznam r-e na gospodinjska dela, gospodična Claythorne, 

pa vam bom pomagal.»
«Hvala lepa!» je rekla Vera.
Emilija Brent je ostala sama v jedilnici.
Nekaj časa je še slišala tihe glasove iz kuhinje.

Vrtoglavica je že popuščala. Zaspana je bila tako, da bi

lahko legla takoj spat.
Nekaj ji je brnelo po ušesih — ali pa je res nekaj brnelo 

po sobi?
«Kakor kaka čebela — ali čmrlj,» je pomislila.
Tedaj je zagledala čebelo. Lezla je gor po šipi.
Vera Claythorne je govorila zjutraj o čebelah.
Čebele in med....
Rada ima med. Med v satovju, precediti ga je treba. Med 

kaplja, kaplja, kaplja.... Nekdo je v sobi... ves moker je, vse 
kaplja od njega.... Beatrica Taylor je pravkar prišla iz reke....

Samo obrnila bi glavo, pa bi jo zagledala.
Toda ne more obrniti glave....
Kaj če bi zakričala....
Toda saj ne more kričati....
Nikogar drugega ni v hiši. Sama je....
Zašlišala je korake — t!he, drseče korake za svojim hrbtom. 

Opotekajoče se korake utopljene deklice....
V nosnicah je začutila duh po vlagi....

1 Na šipi je brenčala čebela....
In tedaj je začutila zbodljaj.
Cebelin pik, zadaj na vratu....

V salonu so čakali na Emilijo Brent.
Vera Claythorne je rekla:
«Ali naj grem ponjo?»
Blore Je rekel hitro:
«Počakajte malo!»
Vera je spet sedla. Vsi so vprašujoče zrli v Blora. Ta pa 

je rekel:
«Poslušajte me vsi! Po mojem mnenju sedi morivec v tem 

trenutku v jedilnici. Prisegel bi, da gre prav za to žensko.» 
Armstrong je rekel:

«Kakšne dokaze-lahko navedete?»
«Verska blaznost! Kaj menite vi, gospod zdravnik?» 
Armstrong je rekel:
«To je sicer mogoče, toda pravih dokazov nimamo nobenih 
Vera je rekla:
«Ko sva pripravljali zajtrk v kuhinji, se mi je zdela ze 

čudna. Njene oči....»
Lombard je rekel:
«Iz tega ne morete ničesar sklepati. Mi vsi smo zdaj n 

koliko čudni in neuravnovešeni.»
Blore je rekel:
«Pa šp nekaj drugega je. Ona edina ni hotela dati nobenef 

pojasnila o sebi, ko smo slišali gramofonsko ploščo. In zaka 
Zato ker -i i ’a nobenega.»

Vera se j5 zganila in rekla:
«To že ni popolnoma točno. Povedala mi je — pozneje.» 
Wargrave ie rekel:
«Kaj vam ,ie povedala, gospodična Claythorne?»
Vera je ponovila zgodjró o Beatrici Taylor.
Gospod sodnik Wargrave je pripomnil :
«Ta zgodba se ml zdi prav verjetna. Povejte mi, gospodiči 

Claythorne, ali jo je mučil občutek krivde, ali se je kaj kesa 
zaradi svojeg -, postopanja v tej zadevi?»

«Prav nič,» jc rekla Vera. «Popolnoma mirna je bila.» 
Blore je -ekel:
«Te stare device so neizprosne! Največkrat iz same zavisti 
Gospod sodnik Wargrave je rekel:
«Sedaj manjka pet minut do enajstih. Mislim, da bi bi 

dobro, da pokličemo gospodično Brent k posvetovanju.» 
Blore je rekel:

- «Ali ne mislite ničesar podvzeti?»
Sodnik je rekel:

(Nadaljevanje sledi)
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